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برگزاری بزرگ ترین جشن متمرکز غدیر در کشور
با حضور پرشور خانواده فولاد مبارکه در فضایی شاد و مفرح صورت گرفت؛با حضور پرشور خانواده فولاد مبارکه در فضایی شاد و مفرح صورت گرفت؛

تجربه ای نو در عرصه برگزاری رویدادهای فرهنگی و خانوادگی  پیش روی صنایع کشورتجربه ای نو در عرصه برگزاری رویدادهای فرهنگی و خانوادگی  پیش روی صنایع کشور

یادداشت مدیر مسئول
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ایران اسلامی، بالنده و پیشرو به سمت تعالی و پیشرفت در حال 
حرکت است و توفیقات و دستاوردهای به دست آمده و توسعه صنعتی 
ایران در سال های اخیر، حاصل تلاش صنعتگران و معدن کارانی است که 
باوجود محدودیت ها، فشارها و تحریم ها، همت و تلاش خود را برای 
توسعه و تعالی صنعت و رونق اقتصادی کشور به کار بستند و صنعت فولاد 
، بیشترین دستاورد صنعتی، تولیدی،  به عنوان پیشران توسعه کشور

اقتصادی و اجتماعی را برای کشور به ارمغان آورده است.
صنعت و معدن در ایران اسلامی به واسطه دو مزیت ویژه ای که دارد همواره 
در مسیر پیشرفت تصاعدی و رشدی پرسرعت بوده است؛ ازیک طرف 
موهبت الهی و نعمات خدادادی و منابع زمینی و زیرزمینی و نفت و گاز و 
ک این میهن به فراوانی وجود  سنگ آهن و سایر عناصر ارزشمند در خا
داشته و از طرف دیگر بهره مندی از نیروی انسانی ماهر، جوان، متخصص و 
متعهد و خستگی ناپذیر، ظرفیت بی مانندی را برای رشد صنعت کشور رقم  
زده و بسترهای عالی برای سرمایه گذاری و توسعه صنعتی و رشد اقتصادی 

فراهم آورده است.
راهبرد توسعه صنعتی ایران بر مبنای تولید ترسیم  شده و تقویت و فراهم 
کردن زمینه های تولید همواره یکی از پایه های اساسی رشد و توسعه اقتصاد 
ملی تلقی می شود که علاوه بر استقلال و خودکفایی و تأمین نیازهای داخل، 
اشتغال زایی و کارآفرینی مطلوبی را به همراه دارد و ضمن ثروت آفرینی و 
سودآوری، نقش کلیدی در توسعه زیرساخت ها و توسعه پایدار کشور دارد 

و به طور مستقیم در بهبود نحوه زندگی و معیشت آحاد مردم تأثیر دارد.
در شرایطی که صنایع بزرگ و پیشران، مهم ترین عوامل و عناصر توسعه 
و  صنایع  می شوند،  محسوب  کشور  اقتصاد  محرک  و  مولد  و  صنعتی 
معادن با محدودیت هایی نیز روبرو هستند که بخش عمده آن ها به نبود 
کتشاف، استحصال و بهره برداری  زیرساخت های انرژی و تجهیزات برای ا
مربوط می شود و به نظر می رسد لازم است کارگزاران محترم دولت، برای رفع 

موانع تولید به ویژه در حوزه صنعت و معدن که موتور محرکه اقتصاد مقاومتی 
است چاره اندیشی کنند.

البته ذکر این نکته ضروری است که باوجود محدودیت های موجود در این 
بخش، ظرفیت های بالقوه و بالفعل فراوانی در صنعت و معدن کشور نهفته 
است. در بخش معدن معادن غنی سنگ آهن و سایر عناصر، ایران را در زمره 
۱۵ قدرت معدنی جهان قرار داده و ۷ درصد از ذخایر معدنی جهان در این 
کشور است. در صنعت نیز خوشبختانه کشور در جایگاه مطلوبی قرار دارد 
و تنها در صنعت فولاد که یکی از صنایع مادر و پیشران سایر صنایع است، 
جمهوری اسلامی ایران در جایگاه دهمین تولیدکننده فولاد در جهان 
شناخته شده و قطع به یقین برنامه های توسعه کمی و کیفی این صنعت، 

ایران اسلامی را در وضعیت بهتری در آینده خواهد رساند.
شرکت فولاد مبارکه به عنوان یکی از صنایع اصلی کشور همواره با تکیه بر دانش 
و توانمندی نیروهای متخصص کشور و با برنامه ریزی و سیاست گذاری و 
سرمایه گذاری درست تلاش داشته تا با بلوغ سازمانی مستمر و توسعه کمی 
و کیفی خود، تمامی نیازهای صنایع داخلی کشور به فولاد را تأمین کند و با 
طلایه داری، صنعت سازی و تکمیل زنجیره ارزش از سنگ آهن تا محصول 
نهایی، قدم های استواری را برای توسعه صنعت و معدن کشور بردارد. بدون 
اغراق این مجموعه، الگویی نمونه از استفاده از ظرفیت های معدن برای 

توسعه صنعت در کشور است.
بدون تردید توسعه صنعتی کشور مرهون تلاش ستودنی و قابل تحسین 
گاهی و همت و اراده  صنعت کاران و معدن کارانی است که باورمندانه، با آ
مثال زدنی و باوجود محدودیت ها و کمبودها، برای اعتلای صنعت، رشد 
اقتصادی و تعالی نام ایران و ایرانیان اهتمام می ورزند و دهم تیرماه که به 
نام روز صنعت و معدن نام گذاری شده، بهانه ای برای معرفی دستاوردهای 
انقلاب مقدس جمهوری اسلامی در حوزه صنعت و معدن و قدردانی از 

تلاشگران این عرصه است.

صنعتگران و معدن کاران؛ دو بازوی توسعه و تعالی کشور

 بیست وپنجم ذی الحجه
یم بازنشستگان  روز خانواده و تکر

گرامی باد

اطلاعیه

برنامــه حضور مدیــران در رادیو فولاد )تیرماه  1403(
یف د یــرر مد ســمت  و  م  نــا

ــی ــواد معدن ــتخراج م ــر اس ــی فقری،مدی ــید مصطف س

و چهــار محــال و بختیــاری ق خــودر حمیــد شــجاعی، مدیرعامــل شــرکت ور
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»شما و فولاد«   
پل ارتباطی  کارکنان و مخاطبان فولاد مبارکه

ســامانه پیامکــی »شــما و فــولاد«  بــا شـــــماره 30003222 مؤثـــــرتر از همیــــشه 

به عنــوان پــل ارتباطــی بــا مدیریــت ســازمان، آمــاده انتقــال دیدگاه ها، پیشــنهادها 

و انتقــادات ســازنده همــکاران گرامــی و مخاطبــان شــرکت فــولاد مبارکــه اســت.

هر هفته انعکاس ســؤالات و موضوعات خود و پاسخ مسئولان را 

. نید ا د بخو لا مه فو نا « خبر د لا شما و فو ن » ر ستو 5د
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رهبر معظم انقلاب اسلامی در عید سعید غدیر در دیدار 
هزاران نفر از هم وطنان، واقعه غدیر را زمینه ساز استمرار 
کمیت اسلامی و تداوم الگوی زیست اسلامی برشمردند و  حا
کید کردند: مردمی  با اشاره به برخی فضائل امیرمومنان )ع(، تأ
بودن نظام اسلامی و اعتقاد به تأثیر حضور فردفرد مردم در 

سرنوشت کشور را از مولای خود آموخته ایم.
« به همه ملت ایران و  کبر رهبر انقلاب با تبریک »عیدالله الا
مسلمانان جهان، برگزاری جشن های مردمی عید شریف غدیر 
در معابر عمومی را ابتکاری بسیار خوب خواندند و مأیوس 
شدن کافران از شکست دادن اسلام را تعبیر بسیار برجسته 
قرآن در موضوع عید غدیر و اعلام خلافت و ولایت أمیرمومنان 

)ع( برشمردند.
کمیت سیاسی اسلام در پرتو فرمان پروردگار  ایشان تداوم حا
مبنی بر ابلاغ جانشینی و امامت امیرمومنان از زبان مبارک 
پیامبر )ص( را علت ناامیدی کفار دانستند و افزودند: تداوم 
کمیت و سیاست اسلامی که در امامت جلوه گر است، استمرار  حا

روح اسلام است.
رهبر انقلاب، مقام امامت را از مهم ترین شئون انبیای الهی و بالاتر 
از مقام رسالت خواندند و افزودند: در رسالت، پیامبران، فرامین 
الهی را برای مردم بیان می کنند اما در شأن امامت، پیامبر فرامین 

الهی را در دل و اندیشه و عمل و کارکرد مردم جاری می سازد.
کمیت اسلامی در پرتوی  حضرت آیت الله خامنه ای استمرار حا
امامت و ولایت را باعث تداوم الگوی زیست اسلامی برشمردند 
و گفتند: هدف از تلاش و مبارزات 2۵0 ساله ائمه که برخی بزرگان 
شیعه نیز بعدها دنبال کردند و در عصر حاضر با مجاهدت های 
کمیت اسلام بود که منجر  امام راحل و ملت ایران ادامه یافت، حا

به گسترش زیست اسلامی در جامعه می شود.
ایشان در تبیین خطوط اصلی الگوی زیست اسلامی به »عدالت«، 
»اشداء علی الکفار«، »رحماء بینهم«، »درک رنج و سختی مردم 
کم جامعه« و »همراهی و اطاعت و کمک مردم  از جانب حا
کمیت اسلامی« اشاره کردند و افزودند: غدیر زمینه ساز  به حا
تحقق این خطوط تعالی بخش زیست اسلامی است و با این نگاه 
می تواند مایه وحدت همه فِرق اسلامی باشد و نباید آن را نقطه 

اختلاف شیعه و سنی قرار داد.

انجمـن تولیدکننـدگان فـولاد ایـران در نامـه ای اعتراضـی 
اعلام کرد: اختصاص ارز برای واردات ورق های فولادی که تولید 
داخلـی مـازاد بـر نیـاز دارد، نه تنهـا هیـچ توجیهـی نـدارد، بلکـه 
موجـب تضعیـف تولیـد داخلـی و هدررفـت سـرمایه گذاری ها 

می گردد.
انجمن  ایراسین،  از  نقل  به  و  فولاد  خبرنگار  گزارش  به 
تولیدکنندگان فولاد ایران به روند فزاینده تخصیص ارز و 
 ، واردات مقاطع فولادی به کشور اعتراض کرد. در حال حاضر
این واردات شامل محصولاتی است که توان تولید آن در داخل 
کشور وجود دارد و عرضه های صورت گرفته در بورس کالا بدون 
مشتری مانده است. علاوه بر نبود استراتژی و برنامه در واردات 
، واردات محصولات فولادی بدون  مقاطع فولادی به کشور

کیفیت به کشور مورد اعتراض صنعتگران کشور بوده است.
در نامه سید رسول خلیفه سلطانی دبیر این انجمن خطاب 
، معاون معادن و فراوری مواد وزارت صنعت،  به محتشمی پور
معدن و تجارت آمده است: نسبت حجم معامله به عرضه در 
سه ماهه سال جاری برای ورق سرد به ۷۵ درصد و برای ورق 
گالوانیزه به ۵۵ درصد رسیده است. از سوی دیگر آمار واردات 
کی از تداوم رشد واردات این ورق ها به کشور  دوماهه نیز حا
است؛ درحالی که حدود ۵0 درصد ظرفیت تولید کارخانه های 
ورق سرد و ۷0 درصد ظرفیت تولید کارخانه های ورق پوشش دار 
خالی است. در چنین شرایط خطیری، اختصاص ارز برای 
واردات این ورق های فولادی که تولید داخلی مازاد بر نیاز دارد، 
نه تنها هیچ توجیهی ندارد، بلکه موجب تضعیف تولید داخلی و 
هدررفت سرمایه گذاری ها می گردد. علاوه بر این تعیین سهمیه 
مواد اولیه کارخانه های تولیدکننده این ورق های فولادی 
بر اساس میزان فروش آن ها در بورس کالا در شرایط رکودی 
فعلی موجب کاهش تولید کارخانجات و در نتیجه پیامدهای 
اجتماعی و مالی متعدد برای تولیدکنندگان ورق های فولادی 
می گردد که برخلاف شعار سال مبنی بر جهش تولید است. 
بنابراین با عنایت به موارد یادشده، درخواست بازنگری در 

رویکردهای فوق را داریم.

درمحضر ولایت

خبـــــــــــــر کوتاه

خـبــــــــــــــــــر

کمیت اسلامی که در امامت  تداوم حا
جلوه گر است، استمرار روح اسلام است

اعتراض به تخصیص ارز برای واردات 
ورق های فولادی

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهوری روز دوشنبه ۴ تیرماه ۱۴۰۳ با حضور در فولاد 
مبارکه، پس از افتتاح کارخانه فراوری لجن و پودرهای 
کسیدی این شرکت و کلنگ زنی واحد فراوری غبارهای شارژ حمل  ا
مواد ناحیه فولادسازی در جمع خبرنگاران حاضر شد و گفت: فولاد 
مبارکه موفق ترین مجموعه کشور است که به طور عملیاتی وارد حوزه 

سرمایه گذاری خطرپذیر شده است.
به گــزارش خبرنــگار فــولاد، در ایــن آیین کــه مدیرعامــل فــولاد مبارکه، 
نماینده مردم شهرســتان مبارکه در مجلس شورای اســلامی، فرماندار 
و جمعی از مســئولان این شهرستان حضور داشــتند، روح الله دهقانی 
فیروزآبادی اظهار کرد: در طی این سال ها مجموعه فولاد مبارکه در حوزه 
توسعه فناوری و استفاده از راهکارهای نوآورانه به یکی از مجموعه های 
خوش نام مبدل شــده و در این زمینه درخشــیده اســت. هر روز شاهد 
بوده ایم که فولاد مبارکه در همکاری با شرکت های دانش بنیان اتفاقات 

بسیار خوب و جدیدی توسط این شرکت رقم زده است.
روندی که فولاد مبارکه در حوزه اقتصاد چرخشی در 

پیش گرفته قطعاً می تواند این مجموعه را به یکی از 
مجموعه های موفق فولاد در دنیا تبدیل کند

وی با بیان اینکه امروز به همت یک شرکت دانش بنیان در همکاری با 
مجموعه فولاد مبارکه، شاهد افتتاح کارخانه ای برای فراوری لجن ها و 
کســیدی بودیم ادامه داد: روندی که فــولاد مبارکه در حوزه  پودرهای ا
اقتصــاد چرخشــی در پیش گرفتــه و در حــال دنبــال کردن اســت قطعاً 
می تواند این مجموعه را به یکی از مجموعه های نامدار و موفق فولاد در 
کنون نیز در بسیاری از موارد این شرکت  دنیا تبدیل کند؛ کما اینکه هم ا

چنین است.
موفق ترین مجموعه ای که به طور عملیاتی وارد حوزه 

سرمایه گذاری خطرپذیر )CVC( شده فولاد مبارکه است
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری افزود: ما در 
کشورمان چندین شرکت بزرگ داریم که دو ویژگی مهم دارند: هم سهم 
بزرگی در حوزه اقتصاد دارند و هم به مسئله نوآوری و فناوری باور دارند. 
به جرئت می تــوان گفت مجموعه فــولاد مبارکه یکــی از ۱0 مجموعه برتر 
کشور است که این دو مؤلفه را دارد و به نظر من موفق ترین مجموعه ای 
است که به طور عملیاتی وارد حوزه سرمایه گذاری خطرپذیر )CVC( شده 
است. بسیاری از مجموعه های خصوصی و دولتی امروز از فولاد مبارکه 
الگوبرداری می کند و شاید ارزش این اتفاقی که رخ داده از خود کارهای 

فولاد مبارکه بیشتر باشد.
وی با اشــاره به اهمیت احداث واحد فراوری غبارهای شارژ حمل مواد 
ناحیه فولادسازی در کارخانه فولاد مبارکه گفت: فولاد مبارکه با احداث 
این کارخانه به دنبال بازسازی سالانه 2۵ هزار تن غبار شارژ حمل مواد از 
کنش غبارها، امکان پذیری شارژ  طریق گرانول سازی، پیشــگیری از پرا
پیوسته محصول تولیدی به کوره و حذف هزینه های ســرباره در روش 
قبلی است. این کارخانه با سرمایه گذاری ۱200 میلیارد ریالی فولاد مبارکه 
در زمینی به وســعت ۱000 مترمربع، کلنگ زنی شد و مقرر است طی یک 
سال و با اســتفاده از ظرفیت شرکت های دانش بنیان و ســازنده داخل 

وارد مدار بهره برداری شود.
فولاد مبارکه در حوزه نوآوری و فناوری، شماره یک ایران 

و نوک پیکان پیشرفت کشور است
دهقانــی فیروزآبادی همچنیــن در آییــن امضــای فــاز اول قراردادهای 

احــداث کارخانه تبدیل هماتیت به مگنتیــت بــه روش RHF و پایلوت 
 )SMR( توسعه فناوری استحصال معادن کم عیار به روش بستر سیال
فولاد مبارکه نیز گفت: فولاد مبارکه در حوزه نوآوری و فناوری، شماره یک 

ایران و نوک پیکان پیشرفت کشور است.
وی اظهار کرد: من در ابتدا حرکت جدی فولاد مبارکه در حوزه نوآوری را 
کاری شیک و مجلسی می دانستم؛ اما امروز در محضر خداوند متعال و 
پیشگاه حضرت علی )ع( شهادت می دهم که طی 2 سال گذشته بدون 
شک این شرکت یکی از 2 مجموعه پیشروی واقعی در این حوزه بوده که 
بر پایه افراد فهیم و مدیرانی که فهم واقعی از نظام فناوری و نوآوری دارند، 

شکل گرفته است.
وی افزود: شرکت فولاد مبارکه از توسعه و به کارگیری فناوری های جدید 
به جد حمایت کرده و هرجا امید به خط شکنی بوده، با توسعه فناوری، به 
کوسیستم  سمت پیروی هوشمندانه رفته است و من به عنوان کسی که ا
نوآوری کل کشور، از جمله شرکت های پتروشیمی، صنایع دیگر فولادی 
و به ویژه فولاد مبارکه را رصد می کنم، این مهم را به مدیرعامل، مدیران 
نوآوری فولاد مبارکه، اعضای هیئت مدیره، سهام داران، کارکنان و مؤثران 

این شرکت تبریک می گویم.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری تأسیس 
صندوق سرمایه گذاری خطرپذیر شرکت فولاد مبارکه با اعتبار ۱000 میلیارد 
تومان را اقدامی بی نظیر دانست و گفت: این صندوق خیلی زود عملیاتی 
شد. جذب سرمایه و جذب اعتبار مالیاتی این صندوق در تمام صنایع 
بزرگ کشور و 200 شرکت دانش بنیانی که مورد بررسی قرار دادیم بی نظیر 

و شماره یک است.
وی اضافه کــرد: همچنین باید توجه داشــت نــوع پروژه هایــی که برای 
سرمایه گذاری از سوی صندوق خطرپذیر فولاد مبارکه تعریف شدند، واقعاً 
خطرپذیرند و صرفاً دهان پرکن و گزارش پرکن نیستند. دو پروژه فاز اول 
 )RHF( قراردادهای احداث کارخانه تبدیل هماتیت به مگنتیت به روش
و پایلوت توسعه فناوری استحصال معادن کم عیار به روش بسترسازی 
)SMR( که امروز فاز مطالعاتی آن آغاز می شــود، برای بزرگ ترین بحران 

پیش روی صنعت فولاد کشور بسیار مناسب است.
دهقانی فیروزآبادی با بیان اینکه اقدامات و دستاوردهای فولاد مبارکه در 
حوزه نوآوری و فناوری هم جای تبریک دارد و هم جای نگرانی، ادامه داد: 
زمانی در جبهه ۱0 افسر حضور دارند و چنانچه یکی خسته شود، بترسد و 
که 9 افسر دیگر وجود دارند، اما زمانی  یا کوتاه بیاید، اتفاقی نمی افتد؛ چرا
فردی که خط شکنی می کند چندین نفر را به دنبال خود می برد و الگوی 
کرده خط شکن برگردد ۱00 لشکر دنباله رو  گر خدانا تعداد دیگری است و ا
نیز برمی گردند. فولاد مبارکه طی 2 سال گذشته رتبه برتر کشور را در زمینه 
اجرای قانون جهش تولید و سیاست های کلان رهبری در سرمایه گذاری 
گر به هر دلیلی عقب نشینی کند  در نوآوری و فناوری به دســت آورده و ا
و کوتاه بیاید، لشکری که دنباله روی آن هستند، برخواهند گشت و این 

گناهی غیرقابل پذیرش و بخشش است.
الگو گرفتن از فولاد مبارکه را پیشنهاد می دهیم

وی با بیان اینکه به عنوان صریح ترین و بی تعارف ترین مدیر این کشور، 
فولاد مبارکه را در حوزه نوآوری و فناوری شماره یک کشور می دانم، اضافه 
کرد: بسیاری از شرکت های پتروشیمی که بزرگ تر از فولاد مبارکه هستند، 
زمانی که می پرسند باید در حوزه فناوری و نوآوری چه کاری انجام دهند، 
ما پیشنهاد می دهیم از فولاد مبارکه الگو بگیرند. برخی از شرکت ها یک 
سال زودتر از فولاد مبارکه برای فعالیت در حوزه نوآوری آمده بودند، اما 

به آن ها پیشنهاد الگو گرفتن از این شرکت را داده ایم.
ضرورت مراقبت از پرچم داری فولاد مبارکه در حوزه 

توسعه نوآوری
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیــان فولاد مبارکه با بیان اینکه 
مسئولان فولاد مبارکه باید مراقب پرچم داری این شرکت در حوزه توسعه 
نوآوری در کشور باشند، گفت: همه صنایع می دانند که رقابت دقیقاً در 
محورها و خطوط فناوری تعریف می شــود و ارزش افــزوده در این محور 
معنا پیدا می کند. ما در کشور یک پرچم دار به عنوان رهبر انقلاب داریم 
که بزرگ ترین داعیه دار حمایت از جریان نوآوری اســت. سیاســت های 
کید بر این دارد  کلان کشور که توسط رهبر معظم انقلاب انتخاب شده تأ
که ضریب تحقیق و توســعه باید به 4 یا ۵ درصد برســد. این دستور رهبر 
معظم انقلاب اســت. این چهار درصد را مجموعه زیان ده نمی تواند به 
انجام برســاند؛ ازاین رو فولاد مبارکه به عنوان سرمایه ملی در این زمینه 
باید پیشرفت خود را به 8 درصد برساند، این عدد بزرگی است که خیر آن 

به همه کشور می رسد.
وی افــزود: انتظار داریم که ســرمایه صنــدوق ســرمایه گذاری خطرپذیر 
پیشرو و درجه یک فولاد مبارکه امسال به 3 هزار میلیارد تومان برسد. ما 
هر کمکی لازم باشد، از حمایت مستقیم گرفته تا حمایت از اعتبار وارداتی 
و آبــرو و اعتبار و تعهد، انجــام می دهیم تا این کار به ســرانجام برســد و از 
اعضای هیئت مدیره این مجموعه بزرگ انتظار داریم به این امر توجه 

ویژه داشته باشند.
دهقانی فیروزآبادی اضافه کرد: نوآوری گندم نیســت که امسال بکاریم 
و سال بعد برداشــت کنیم. نوآوری درخت گردو است که سال اول قطعاً 
جواب نخواهد داد؛ اما در سال سوم قطعاً جواب می دهد. به صراحت و 
طبق تجربه خودم و کسانی که در کشور و دنیا کار اقتصادی و دانش بنیان 
کرده اند می گویم؛ ضــرری که در وقت مناســب از ســرمایه گذاری نکردن 
خواهیم کرد، بســیار بیشــتر از ضرری اســت کــه از ســرمایه گذاری کردن 

خواهیم داشت.
وی ادامه داد: مجموعه ای که به لطف خدا و به تدبیر خوب هیئت مدیره 
سال گذشته 80 همت ســود داشــته باید 3 تا ۵ درصد در زمینه نوآوری 

سرمایه گذاری کند و این بیانگر پیشرو بودن است.
رگ گردنم را ضمانت می کنم که فولاد مبارکه در سال 

1410 پیشران فناوری در منطقه خواهد بود
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری با بیان 
اینکه من رگ گردنم را ضمانت می گذارم قبل از ســال ۱4۱0 فولاد مبارکه 
مجموعه پیشروی فناورانه و شناخته شده در منطقه و دنیا خواهد بود، 
گفت: ما از بیرون، شیب توسعه فناوری را در شرکت فولاد مبارکه شاهدیم. 
این شیب فزاینده است و امیدوارم نهال این امید خشک نشود، آبیاری 

شود و هر کمکی که لازم باشد در این زمینه انجام خواهیم داد.
وی تصریح کــرد: دو قــرارداد مهم احــداث کارخانه تبدیــل هماتیت به 
مگنتیت به روش )RHF( و پایلوت توســعه فناوری اســتحصال معادن 
کم عیار به روش بسترســازی )SMR( که آینــدگان از آن یاد خواهند کرد، 
دو پــروژه ویژه محســوب می شــوند و صنعت فــولاد را متحــول خواهند 
کرد. نیاز به این دو فناوری امروز احســاس می شود، اما دیده نمی شود. 
در آینده که نیاز به این دو فناوری به خوبی احســاس شد، همه صنایع 
فولادی و زنجیره بزرگ فولاد به مردان و زنان فولاد مبارکه که در این زمینه 

سرمایه گذاری کردند، به نیکی و بزرگی یاد خواهند کرد.

فولاد مبارکه؛ موفق ترین مجموعه کشور 
که به طور عملیاتی وارد حوزه سرمایه گذاری خطرپذیر شده است

معاون رئیس جمهوری در آیین بهره برداری و افتتاح دو پروژه در فولاد مبارکه:

در نامه انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران مطرح شد؛

رهبر انقلاب در دیدار هزاران نفر از اقشار مختلف مردم
 در عید سعید غدیر تبیین کردند:

 روح الله دهقانی فیروزآبادی 
معاون علمی، فناوری 

و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری

جهش تولید و فروش جهان فولاد سیرجان در بهار ۱۴۰۳
جهان فولاد سیرجان هم راستا با شعار »جهش تولید با مشارکت مردم« و همت کارکنان و مدیران خود در سه ماهه اول سال جاری با تولید 690,513 تن محصول رشد 13.4 درصدی نسبت به دوره مشابه سال قبل ثبت کرد. این شرکت با تولید 305,476 تن آهن اسفنجی رشد 13 درصدی، تولید 247,637 تنی 

شمش رشد 3 درصدی، تولید 118,007 تنی میلگرد رشد 31 درصدی و تولید 19,392 تنی بریکت رشد 128 درصدی نسبت به دوره مشابه سال قبل را رقم زد. کل فروش جهان فولاد در سه ماهه اول سال جاری 38 درصد نسبت به مدت مشابه سال گذشته رشد داشته است. 
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7
ایران هفتمین تولیدکننده برتر فولاد خام جهان شد

به گــزارش خبرنــگار فــولاد و به نقــل از دنیــای معــدن، گزارش 
»انجمن جهانی فولاد« درباره میزان تولید جهانی فولاد خام 
در مــاه مــه ۲۰۲۴ میــلادی )دوازدهم اردیبهشــت تــا یازدهم 
 منتشر شد، حکایت از آن دارد که ایران 

ً
خرداد ۱۴۰۳( که اخیرا

برای نخســتین بار در ســال ۲۰۲۴ از نظر تولید ماهانه در رتبه 
هفتم برترین فولادسازان جهان قرار گرفت و با تولید ۳ میلیون 
و ۳۰۰ هزار تن و با رشــد نقطه به نقطــه ۲.۱ درصــدی و افزایش 
۹.۱ درصدی در پنج ماه نخست ۲۰۲۴ نسبت به ۲۰۲۳ به این 

موفقیت دست یافته است.
همچنین از نظر میزان فولاد خام تولیدشــده در ۵ ماه نخســت 
ســال جاری، کشــورمان با تولید ۱4 میلیون تن در این بازه، پس 
از کشــورهای آلمــان و ترکیه با تولیــد ۱۶ میلیــون و 200 هــزار تن و 
۱۵ میلیــون و ۵00 هزار تــن در رتبه نهم تولیدکننــدگان برتر فولاد 

جهان قرار گرفت.
»انجمن جهانی فولاد« درباره میزان تولید جهانی فولاد خام در 
ماه مه 2024 میلادی خاطرنشان کرد: تولید جهانی این محصول 
راهبردی در این مــاه در کل جهان به ۱۶۵ میلیــون و ۱00 هزار تن 
رسیده اســت که ۱.۵ درصد نسبت به همین ماه در ســال 2023 

افزایش داشته است.
این سند که بر اساس اطلاعات گزارش شده ۷۱ کشور تولیدکننده 
فولاد به این انجمن گردآوری شده است، نشان می دهد با وجود 
افزایش تولید در ماه مه ســال جاری نســبت به ماه قبل از آن در 
پنج کشــور چین، هند، ترکیه و ایران نســبت به پنج ماه نخست 
2023، میزان رشد تولید ماه مه در مورد سایر فولادسازان عمده 

جهانی منفی بوده است.
بر اساس اطلاعات این گزارش، تولید پنج ماه نخست سال جاری 
در کشــورهای ترکیه، ایران، هنــد، آلمان و برزیل نســبت به پنج 
ماه سال گذشته مثبت و در پنج کشور دیگر چین، ژاپن، آمریکا، 

روسیه و کره جنوبی منفی بوده است.
آخرین گــزارش انجمن جهانی فولاد نشــان می دهد بیشــترین 
افزایش پنج ماه نخست سال جاری نســبت به همین مدت در 
ســال 2023 مربوط به ســه کشــور ترکیه، هند و ایران اســت که به 
ترتیب رشد 22.۱، 8.۵ و ۷.2 درصدی را تجربه کردند و در رتبه های 

بعدی آلمان با ۶.۱ و برزیل با پنج درصد افزایش تولید قرار دارند.
رشــد ۱9.8 درصدی تولید فــولاد خام ترکیه در پنج ماه نخســت 
ســال جاری نســبت به همین مدت در ســال گذشــته به دنبال 
رشد 22.۱ درصدی در چهار ماه نخست سال جاری و رشد 28.4 
درصدی در تولید سه ماه نخست سال جاری نسبت به همین 
مدت ها در سال 2023 به دست می آید و موجب شده است این 
کشور رکورددار بیشترین افزایش نقطه به نقطه تولید فولاد خام تا 

اینجای سال 2024 جهان شود.
تارنمای معتبر »استیل اوربیس« نیز چندی پیش اعلام کرد که 
»کوکایِر چِلیک« فولادساز نام آشنای ترکیه ای، فولاد »پروژه شهر 
نِئوم عربســتان ســعودی« را تأمین می کند درحالی که این شهر 
می تواند بازار بسیار نزدیک تری برای محصولات فولاد ایران باشد.
رکورد رشد نقطه به نقطه پنج ماه قبل در ماه ژانویه 2024 توسط 
ایران شکسته شــده بود و کشــورمان توانسته بود با رشــد 39.9 
درصدی در آن ماه، بیشــترین رشــد نقطه به نقطه را به نام خود 

ثبت کند.
تولیدکنندگان برتر فولاد خام در جهان

بر اســاس آخرین گــزارش انجمــن جهانی فولاد، ســه کشــور برتر 
کان چیــن، هنــد و ژاپن  تولیدکننــده فــولاد خــام در جهــان کما
هســتند. چین در ماه می ســال جاری 92 میلیون و 900 هزار تُن 
فولاد خام تولید کرد که 2.۷ درصد نسبت به همین ماه در سال 

پیش، افزایش داشت.
ماه می ســال جاری، هند با تولید ۱2 میلیون و 200 هزار تُن فولاد 
خام، رشد نقطه به نقطه 3.۵ درصدی را تجربه کرد و ژاپن با تولید 
۷ میلیون و 200 هزار تن فولاد خام کاهش ۶.3 درصدی نسبت به 

می سال گذشته را ثبت کرد.
ماه می ســال جــاری، ایــران برای نخســتین بــار در ســال 2024 از 
نظر تولید ماهانه در رتبه هفتــم برترین فولادســازان جهان قرار 
گرفت و با تولیــد 3 میلیــون و 300 هزار تن که رشــد نقطه به نقطه 
2.۱ درصــدی را نشــان می دهــد؛ البتــه کشــورمان از نظــر میزان 
فولاد خام تولیدشــده در پنج ماهه اول ســال جاری بــا تولید ۱4 
میلیون تن در این بازه، پس از کشــورهای آلمان و ترکیه با تولید 
۱۶ میلیون و 200 هزار تن و ۱۵ میلیون و ۵00 هــزار تن در رتبه نهم 
تولیدکنندگان برتر فولاد جهان قرار دارد و از لحاظ تولید پنج ماهه 
نیز افزایش 9.۱ درصدی را در پنج ماهه اول 2024 نسبت به 2023 

تجربه کرده است.
بر اســاس گزارش انجمن جهانی فولاد، در ماه می ســال جاری، 
کشورهای تولیدکننده فولاد در خاورمیانه که شامل ایران، قطر، 
عربستان سعودی و امارات متحده عربی هستند، می سال جاری 
درمجموع پنج میلیون و 200 هزار تن فولاد خام تولید کردند که 4.۶ 
درصد افزایش نقطه به نقطه را نشان می دهد و بر این اساس و با 
توجه به تولید 3 میلیون و 300 هزار تن فولاد خام در ایران، بیش 
از ۶3 درصد فولاد خام تولیدشده در خاورمیانه از آن جمهوری 

اسلامی ایران است.

عدد خبر

جایگاه

محمدیاسر طیب نیا
مدیرعامل فولاد مبارکه

رضا خادم کیمیایی 
مدیر اجرای پروژه های ناحیه آهن سازی

سنکرون فاز نخست نیروگاه سیکل ترکیبی جدید چادرملو آغاز شد
سنکرون فاز یک گازی نیروگاه شماره 2 سیکل ترکیبی چادرملو به ظرفیت 183 مگاوات با موفقیت انجام و به شبکه سراسری برق کشور متصل شد. ساخت نیروگاه سیکل ترکیبی شماره 2 چادرملو در راستای تفاهم نامه وزارتخانه های صمت و نیرو برای تأمین حداقل 10 هزار مگاوات ظرفیت های جدید نیروگاهی با 

سرمایه گذاری شرکت های صنعتی و معدنی و راهبری سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران در دست انجام است. این نیروگاه یکی از 8 پروژه شرکت معدنی و صنعتی چادرملو محسوب می شود که در گروه پیشرانان پیشرفت ایران آغاز شد.

مدیرعامل فولاد مبارکه در جمع خبرنگاران مطرح کرد؛
رقم زدن اتفاقات بزرگ با اتکا به دانش روز دنیا و ظرفیت های 

داخلی در دستور کار فولاد مبارکه

مدیرعامل فولاد مبارکه نیز در جریان آیین افتتاح کارخانه فراوری لجن 
کســیدی و کلنگ زنــی واحد فــراوری غبارهای شــارژ حمل  و پودرهای ا
مواد ناحیه فولادسازی فولاد مبارکه در جمع خبرنگاران گفت: رقم زدن 
اتفاقات بزرگ با اتکا به دانش روز دنیا و ظرفیت های داخلی در دستور کار 

فولاد مبارکه است.
محمدیاسـر طیب نیـا، مدیرعامـل فـولاد مبارکـه اظهـار کـرد: موضـوع 
اقتصاد دانش بنیان و روی آوردن به حرکت های نوآورانـه امروز در دنیا 
به یـک رقابـت مبـدل شـده اسـت. شـرکت های برتـر دنیـا امـروز پیـش از 
رقابـت در بـازار در حـوزه دانش بنیـان و نـوآوری رقابـت می کننـد. امـروز 
۵ شـرکت برتـر دنیـا بالغ بـر ۱40 میلیـارد دلار سـرمایه گذاری در حـوزه 
نوآوری و فناوری های جدید داشـته اند. بـرای اینکه فـولاد مبارکه نیز از 
عرصه رقابت های جهانی عقـب نماند ضـرورت دارد که سـرمایه گذاری 
جـدی در ایـن حوزه هـا داشـته باشـد. ازایـن رو فـولاد مبارکـه حمایـت از 
شـرکت های دانش بنیـان را در دسـتور کار خـود قـرار داده و رقـم زدن 
اتفاقـات بـزرگ بـا اتـکا بـه دانـش روز دنیـا و ظرفیت هـای داخلـی را بـا 

جدیـت دنبـال می کنـد.
وی خاطرنشان کرد: در حال حاضر فولاد مبارکه با حمایت معاونت محترم 
علمی فناوری ریاســت جمهوری حرکت های خوبی را آغاز کرده اســت و 
معاونت علم فناوری ریاســت جمهوری نیز با حمایت هــای خوبی که از 
شرکت های مانند فولاد مبارکه انجام داده است شرکت ها را ترغیب نموده 

که با جدیت بیشتر در این حوزه ورود کنند.
فولاد مبارکه در حوزه تکنولوژی ها و فناوری های نوین 

می تواند یک دنبال کننده هوشمند باشد
مدیرعامل فولاد مبارکــه در آییــن امضای فــاز اول قراردادهــای احداث 
کارخانــه تبدیل هماتیــت به مگنتیــت بــه روش RHF و پایلوت توســعه 
فناوری استحصال معادن کم عیار به روش بستر سیال )SMR( نیز گفت: 
فــولاد مبارکه در حــوزه تکنولوژی هــا و فناوری هــای نویــن می تواند یک 

دنبال کننده هوشمند باشد.
وی اظهار کرد: حضرت علی )علیه السلام( می فرمایند: »دانش، سلطنت 
و قدرت است، هر که آن را بیابد، با آن یورش برد و پیروز شود و هر که آن را 
نیابد، بر او یورش برند و مغلوب گردد«؛ نگاه و استراتژی ما در فولاد مبارکه 
همین کلام امیرالمؤمنین )ع( است و استراتژی های خود در حوزه فناوری 

و نوآوری را بر همین اساس تعریف می کنیم.
پایداری و ماندگاری فولاد مبارکه در گرو میزان به 

خدمت گیری نوآوری ها و فناوری هاست
وی افزود: پایداری و ماندگاری فولاد مبارکه و صنعت فولاد در گرو میزان 
بــه خدمت گیــری نوآوری هــا و فناوری ها بــا شــرایط روز دنیاســت. برای 
برنامه ریزی بهتر و الگوبرداری در این حوزه، باید به عملکرد پیشتازان این 
حوزه در جهان بنگریم. در این صورت می توانیم بفهمیم در چه نقطه ای 
قرار داریــم و باید چه کنیــم. اتحادیــه اروپا همه ســاله آمــاری از وضعیت 
تحقیق و توســعه شــرکت ها منتشــر می کند که میزان ســرمایه گذاری در 
زمینه تحقیق و توسعه ۵ شرکت برتر فولادسازی دنیا در سال 2022 بالغ بر 
۱40 میلیارد دلار بوده و این میزان سرمایه گذاری به طور متوسط نزدیک 

به 20 درصد میانگین درآمدی این شرکت هاســت. از ســال 20۱8 تا ســال 
2023 میــلادی، میزان ســرمایه گذاری ۱0 شــرکت برتر فولادســاز جهان در 
حوزه تحقیــق و توســعه 300 درصد رشــد داشــته اســت. به عبــارت دیگر 
ســرمایه گذاری ۱0 فولادســاز برتر جهان در حوزه تحقیق و توسعه به طور 

میانگین بیش از 2 درصد بوده است.
سرمایه گذاری قابل توجه فولادسازان جهان در حوزه 

تحقیق و توسعه
مدیرعامل شــرکت فولاد مبارکه خاطرنشان کرد: ســرمایه گذاری شرکت 
فولادسازی »بائواستیل« در حوزه تحقیق و توســعه نزدیک به 4 درصد 
درآمد آن بوده است. به عبارت دیگر، این شرکت که ۵9 میلیون تن تولید 
دارد، در حوزه تحقیق و توســعه بیش از یک میلیارد دلار ســرمایه گذاری 
می کند. نکته قابل توجه اینجاســت کــه 4 فولادســاز از بین ۵ فولادســاز 
برتر دنیا با بیشترین بودجه برای تحقیق و توسعه، چینی هستند. این 
در حالی است که شــرکت فولادساز پوســکوی کره جنوبی به عنوان یک 
شرکت معتبر و صاحب نام رتبه پنجم هزینه کرد تحقیق و توسعه را کسب 
کرده است. از سوی دیگر، در سال 2023 میلادی بین ۱۵ فولادساز برتر دنیا 
با بیشترین اعتبار تحقیق و توســعه، ۷۵ درصد اعتبارات به شرکت های 
فولادساز چینی تعلق دارد. نتایج این آمارها نشان می دهد که شرکت های 
فولادســاز چینی با اراده زیادی در حوزه تحقیق و توسعه سرمایه گذاری 
که دریافته اند که تحقیق و توسعه، رمز پیشرفت، توسعه و  می کنند، چرا

تحول کشورشان است. 
فولاد مبارکه در حوزه تکنولوژی ها و فناوری های نوین 

می تواند یک دنبال کننده هوشمند باشد
وی اذعان داشت: اتفاقات قابل توجهی در صنعت فولاد و دیگر صنایع 
در حال وقوع است و ما حتماً باید خود را برای این اتفاقات آماده کرده و با 
کثری از ظرفیت های داخلی متناسب با آن ها حرکت کنیم  استفاده حدا
تا از رقبای خــود بازنمانیم. فــولاد مبارکه طی دو ســال اخیر فعالیت ها و 
اقدامات زیادی برای ریل گذاری و ایجاد زیرساخت ها، نهادسازی و تدوین 
فرایندهای تحقیق و توسعه انجام داده تا زمینه یک حرکت بزرگ را برای 
خود و کشور فراهم کند. قطعاً ما نیازمند تداوم این روند و جهش در حوزه 
تحقیق و توسعه هســتیم تا بتوانیم به حرکت خود در این مسیر با قوت 
بیشتری ادامه دهیم. فولاد مبارکه در حوزه تکنولوژی ها و فناوری های 
نوین، می تواند یک دنبال کننده هوشــمند)Smart Follower( باشد که 
برای رسیدن به این هدف باید ظرفیت رصد و هضم تکنولوژی را در خود 
به وجود آورد؛ در فولاد مبارکه سعی شده زیرساخت ها و فرایندهای لازم 
برای تحقق این هدف ایجاد و از پیشــتازان حوزه نــوآوری و فناوری دنیا 

الگوبرداری شود.
مسیری که در حوزه تحقیق و توسعه فولاد مبارکه ترسیم 

شد
طیب نیـا در پایـان اضافـه کـرد: فـولاد مبارکـه در حوزه هایـی کـه خـود 
توانایـی توسـعه دارد، بایـد خـود را توسـعه دهـد و در حوزه هایـی 
کـه  به گونـه ای  باشـد؛  بایـد دنبال کننـده هوشـمند  کـه نمی توانـد 
تکنولوژی هـای روز دنیـا را بررسـی کنـد و بـا مهندسـی معکـوس بتوانـد 
در فاصله کمی آن را در کشـور توسـعه دهد. این مسیری اسـت که ما در 
حوزه تحقیق و توسعه برای فولاد مبارکه ترسیم کرده ایم و امیدواریم با 
کنـون همکارانمان دنبال کرده انـد، بتوانیم با حمایت  عزم جدی که تا
سـهام داران ایـن مجموعـه عظیـم صنعتـی، قدرتمندتـر از گذشـته 

حرکـت کنیـم.

مدیر اجرای پروژه های ناحیه آهن سازی عنوان کرد:
کسیدی   احداث واحد بازیابی لجن کلاریفایرها و پودرهای ا
شرکت فولاد مبارکه؛ اولین پروژه اقتصاد چرخشی در صنعت 

فولاد کشور

رضا خــادم کیمیایی، مدیر اجــرای پروژه هــای ناحیه آهن ســازی نیز در 
جریان افتتاح این پروژه گفت: پروژه احداث واحد بازیابی لجن کلاریفایرها 
کسیدی شــرکت فولاد مبارکه با هدف بازیابی پسماندهای  و پودرهای ا
فرایندی و رفع مشــکلات زیســت محیطی مربوطه با رعایت کامل موارد 

ایمنی و مطابق برنامه با موفقیت انجام شد.
وی افزود: حرکت به سمت اقتصاد چرخشی و فراوری و بازگشت پسماندها 
و ضایعات به زنجیره تولید فولاد، یکی از مهم ترین بخش های تولید فولاد 
سبز محسوب می شود که در تمامی شرکت های مطرح فولادسازی جهان 
در سال های اخیر مورد توجه بوده است. شــرکت فولاد مبارکه به عنوان 
بزرگ ترین تولیدکننده فولاد کشور، نیز با درک درست مسیر آینده، اولین 

واحد بازیابی پسماندهای صنعت فولاد کشور را راه اندازی کرده است.
به گفته مدیر اجرای پروژه های ناحیه آهن سازی فولاد مبارکه، این پروژه 
در قالب قرارداد ســاخت، بهره بــرداری و انتقال )BOT( و ســرمایه گذاری 
بالغ بر ۱900 میلیارد ریالی و در زمینی به مساحت ۱0000 مترمربع با استفاده 
از تکنولوژی های پیشرفته و کاملاً بومی، توسط شرکت دانش بنیان فولاد 
کسیر فدک راه اندازی شده است. در این فرایند لجن های کلاریفایرها و  ا
کسیدی طی یک فرایند دانش بنیان فراوری و تصفیه می شود و  پودرهای ا
به کنسانتره آهن با خلوص مناسب تبدیل می گردد و محصول تولیدشده 

در واحد گندله سازی به مصرف می رسد.
وی تصریــح کرد: این خــط با راندمــان بیــش از 90 درصــد دارای ظرفیت 
بازیابی ســالانه بیــش از 2۵000 تــن پســماندهای فرایندی اســت. مواد و 
ناخالصی های موجود در این پسماندها با استفاده از مواد نانوساختار و 
کسیداسیون پیشرفته حذف و بر اساس فناوری های پیشرفته  سیستم ا
شــامل لیچینگ شــیمیایی، میکروفیلتراســیون، خشــک کــردن آنی و 

میکرونیزاسیون به مشخصات موردتأیید کنسانتره خواهد رسید.
خــادم کیمیایی با اشــاره بــه اینکــه در اجــرای ایــن پــروژه، بیــش از 4000 
ک ریزی و ۵00 مترمکعب بتن ریزی و ساخت  ک برداری و خا مترمکعب خا
بیش از ۱20 تن اسکلت فلزی انجام شده است، خاطرنشان کرد: فعالیت 
این واحد هیچ گونه پسماند یا آلایندگی محیطی نداشته و مواد ناخالص 
جداشده در تولید مصالح ساختمانی نظیر آجر، کف پوش و قطعات بتنی 

رنگی و... قابل استفاده است.
در پایــان مدیر اجــرای پروژه های ناحیه آهن ســازی از زحمــات کارکنان 
اجرای پروژه های آهن سازی، دستگاه نظارت و واحدهای قراردادهای 
کســیر فدک و  خرید، انرژی و ســیالات، فــراوری ضایعات و شــرکت فولاد ا
کلیه همکارانی کــه در برنامه ریزی، اجــرا و راه اندازی این پروژه مشــارکت 

داشته اند، تشکر و قدردانی نمود.
کاشت نهال یادبود توسط معاون رئیس جمهور در فولاد 

مبارکه
گفتنی است روح الله دهقانی فیروزآبادی، معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری پس از حضور در فولاد مبارکه و ادای احترام 
به مقام شامخ شهیدان در محل معراج شهدای این شرکت، در فضای 

سبز مهمانان ویژه، یک نهال غرس کرد.
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خـبــــــــــــــــــر            
خبر بین الملل

 بزرگ ترین جشن متمرکز غدیر در کشور با عنوان 
»در مسیر قله ها« با حضور حماسی حدود 5۰ هزار نفر 
از کارکنان شاغل و بازنشسته فولاد مبارکه، شرکت های 
پیمانکاری و گروه فولاد مبارکه به همراه خانواده های آن ها به مناسبت 
عید خجسته غدیر روز سه شنبه مصادف با عید غدیر در ورزشگاه 

بزرگ نقش جهان برگزار شد.
تک تک اعضای خانواده فولاد مبارکه در افتخارآفرینی این 

شرکت نقش دارند
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه در جریان برگزاری این جشن باشکوه 
کید بر اینکه تک تک اعضای خانواده فولاد مبارکه در  طی سخنانی با تأ
افتخارآفرینی این شرکت نقش دارند، تصریح کرد: رشد و پیشرفت نتیجه 

قدردانی و شکرگزاری است
محمد یاسر طیب نیا گفت: همواره عبارت »خانواده فولاد مبارکه« در 
صحبت ها تکرار می شود و مهم ترین علت آن این است که تک تک 
اعضای خانواده فولاد مبارکه در افتخارآفرینی ها و رخدادهای این شرکت 

نقش آفرین هستند.
کید بر اینکه در نگاه ما تک تک اعضای خانواده کارکنان فولاد   وی با تأ
مبارکه همکاران و شرکای ما در افتخارات این مجموعه هستند، 
خاطرنشان کرد: در کارخانه فولاد مبارکه در هر جمعی که صحبت می شود، 
بسیار به عبارت »خانواده فولاد مبارکه« اشاره می شود. این امر سه دلیل 
دارد: در نگاه اول مقصود ما از خانواده بودن این است که تک تک اعضای 

خانواده فولاد مبارکه در افتخارآفرینی ها و رخدادها نقش آفرین هستند.
دوم اینکه همچنان که در خانواده هرکدام از اعضا در ابعاد مختلف نقشی 
ایفا می کنند. در فولاد مبارکه نیز صرفاً به حقوق و مزایا توجه نمی شود، بلکه 
در زمینه سلامت جسم و خدمات درمانی و همچنین فرهنگ، تعالی، 

رشد، پیشرفت و ازدواج آن ها نیز برنامه ریزی صورت می گیرد.
جنبه سوم قدردانی و شکرگزاری از اعضای خانواده است. در واقع رمز 
بزرگ موفقیت و تعالی، شکرگزاری و قدردانی است و در فولاد مبارکه 
به دلیل اینکه خواستار موفقیت و رشد و پیشرفت هستیم، فرهنگ 
شکرگزاری و قدردانی را نهادینه کردیم و باید این موضوع را در خانواده ها 

نیز داشته باشیم.
به گفته طیب نیا، شکرگزاری باید 3۶0 درجه باشد؛ یعنی ابتدا از خداوند 
شکرگزار باشیم که در یک مجموعه فاخر و تأثیرگذار به نام فولاد مبارکه 
فعالیت می کنیم و سپس شکرگزار همراهی خانواده ها و مدیران بالادستی 

باشیم و این روند را به یک فرهنگ متعالی در فولاد مبارکه مبدل کنیم.
وی ادامه داد: از این فرصت گردهمایی خانواده بزرگ فولاد مبارکه در این 
جشن بزرگ استفاده می کنم و در کنار این خانواده بزرگ، از همه همکاران 

خود می خواهم از فرزندان و همسران خود قدردانی و تشکر کنند. خودم 
در این امر پیش قدم می شوم و به واسطه همه کاستی ها در کنار همه 
افتخارآفرینی ها، از حضور و همراهی آن ها تشکر می کنم. این نکته را باید 
به همسران و فرزندان یادآور شوم که با رشادت های پدران و همسران شما 

این کارخانه سرپا مانده و این ها قهرمانان ملی کشور ما هستند.
 مدیرعامل فولاد مبارکه با بیان اینکه ما یک خانواده بزرگ تر به نام »ایران« 
نیز داریم، تصریح کرد: کشور ما یک رویداد سرنوشت ساز را در پیش دارد 
و خانواده فولاد مبارکه مانند همیشه که در همه عرصه ها حضور پرشکوه 
داشتند، این بار هم در انتخابات ریاست جمهوری ۱403 مشارکت خواهند 

کرد و بهترین فرد را برای بهترین سرنوشت انتخاب می کنند.
وی عنوان کرد: ما خانواده بزرگ دیگری هم به نام مردم مظلوم غزه داریم و 
در همین راستا فرزندان فولادی هدایایی را برای کودکان غزه فراهم کردند و 

به واسطه همدردی با این موضوع از آن ها قدردانی می کنم.
در حاشیه برگزاری این جشن باشکوه، خبرنگار فولاد با برخی از معاونان 
و مدیران شرکت که به نوعی در برگزاری این حماسه ایفای نقش کردند 

گفت وگوهایی کرده که ماحصل آن را در ادامه می خوانید.

علیرضا کاظمی، معاون سرمایه های انسانی و سازماندهی 
فولاد مبارکه:

انتقال پیام خاتم النبیین نیازمند چنین برنامه ها و هم افزایی هایی است
فولاد مبارکه به عنوان یک سازمان حامی و دوستدار خانواده همواره 
بر این اعتقاد بوده است که کانون پیشران و موفقیت ساز حوزه تولید 
و پیشرفت های عرصه نوآوری، پایداری تولید و پیشرفت در کانون 
گر به پیشرفت خودمان در فولاد مبارکه فکر  خانواده ها قرار دارد و ا
می کنیم، باید آن کانون را تحکیم بخشیم، تقویت کنیم و بسته های 
شادی را در خانواده توسعه دهیم. امروز خرسندیم که در چنین روزی 
پیامبر بزرگ ما خاتم الانبیا در جایی ایستادند و جهان را بر ختم رسل 
و آغاز امامت و توسعه معارف اهل بیت )علیهم السلام( متمرکز کردند. 
در چنین روزی پیامبر رحمت فرمودند که حاضران به غایبان بگویند 
و ما امروز حاضرانی هستیم که دیروز غایب بودیم و امروز هستیم و 
به تمام بشریت خواهیم گفت پیامبر ما دین را کامل کردند و ولایت را 
گسترانیدند؛ بنابراین انتقال این پیام و پیامبری این پیام نیازمند چنین 
برنامه ها و هم افزایی هایی است. امروز در کنار خیل عظیم همکاران 
و خانواده های کارکنان فولاد مبارکه اعم از کارکنان شاغل، پیمانکاران 
پرتلاش و بازنشستگان پیشکسوت هستیم که دیروز آمدند فولاد مبارکه 
را ساختند و این مجتمع عظیم صنعتی را به ما به امانت سپردند. امروز 
در کنار خانواده های شرکت های زیرمجموعه هستیم که در کنار ما برای 

عزت و افتخار ایران اسلامی تلاش می کنند. امروز با گردهمایی به بهانه 
این روز خجسته بنا داریم که هم افزایی داشته باشیم و توانایی هایمان را 
چندین برابر کنیم و در کنار هم آنچه را که باید برای رقم زدن آینده فولاد 

مبارکه نیاز است بفهمیم.
بنا داریم با برگزاری چنین جشن های بزرگی به توان افزایی 

هرچه بیشتر در مجموعه فولاد مبارکه کمک کنیم
بسیار خرسندیم که امروز بزرگ ترین جشن ملی را در ورزشگاه بزرگ 
نقش جهان برگزار می کنیم؛ برنامه ای که از بسیاری از شبکه های زنده 
کشور پخش خواهد شد. بنا داریم با برگزاری چنین جشن های بزرگی به 
توان افزایی هرچه بیشتر در مجموعه فولاد مبارکه کمک کنیم. این جشن 
بنا دارد تا شادی را در جامعه توزیع و سهم معارف را ساده تر و همدلی ها 
و همراهی ها را گسترده تر کند. امروز خوشحالم که کارکنان را در کنار 
خانواده های خود در چنین جشن باشکوهی می بینم این گردهمایی ها 
و هم افزایی ها به یقین در اذهان و تاریخ فولاد مبارکه ثبت و ضبط خواهد 
شد؛ ازاین رو از حضور گرم کارکنان و خانواده های عزیزشان در این جشن 

باشکوه سپاسگزارم.
از برگزاری جشن عید غدیر به بزرگ ترین گردهمایی متمرکز 

رسیدیم
از برگزاری جشن عید غدیر به بزرگ ترین گردهمایی متمرکز رسیدیم. از 
حدود دو ماه پیش برنامه ریزی ها و طراحی های مناسبی برای برگزاری 
این جشن باشکوه در نظر گرفته شده بود تا اینکه توانستیم این برنامه را 
هرچه روان تر و با نظم مطلوب انجام دهیم. برگزاری این جشن باشکوه به 
هم افزایی منجر شد و شرایطی فراهم کرد که قسمت های مختلف سازمان 
در بهترین شکل ممکن بتوانند با هم کار کنند و یک اثر بزرگ فرهنگی 

معنوی را خلق کنند.
اینکه عده زیادی توانستند در کنار هم کار کنند و این اثر فاخر را خلق 
کنند در جای خود یک موفقیت و دستاورد بزرگ برای فولاد مبارکه است. 

در چنین برنامه هایی اعلام می کنیم که شادی حق همه 
همکاران و خانواده هاست

قریب به هزار نفر از همکاران در مدیریت های مختلف درون سازمان در 
گذار شده بود اثر خوبی ایجاد  حوزه مسئولیت خود و نقشی که به آن وا
کردند. اثری که ما امروز از آن به عنوان اثر مرکب زیبا یاد می کنیم. این هزار 
نفر در کنار هم آمدند تا به لطف خداوند بتوانیم خدمتگزار حدود ۵0 هزار 
نفر میهمانی باشیم که تمام ذی نفعان فولاد مبارکه را شامل می شد. 
بزرگ ترین هدفی که ما در برگزاری جشن غدیر دنبال کردیم ضمن تعظیم 
شعائر اسلامی که یک اصل مهم برای ماست، تقویت و توجه به خانواده 
بود. ما در تمامی برنامه های خود نگاه خاصی به خانواده داریم و به طور 

محمد یاسر طیب نیا
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه 

محمدجواد براتی
 مدیر روابط عمومی فولاد مبارکه

علیرضا کاظمی
معاون سرمایه های انسانی و سازماندهی فولاد مبارکه

حسین مدرسی فر 
مدیر بهداشت حرفه ای، ایمنی و محیط زیست

برگزاری بزرگ ترین جشن متمرکز غدیر در کشور

شرکت تاتااستیل )Tata Steel( در روز اواسط ژوئن ۲۰۲۴ 
اعلام کرد که قصد دارد استفاده از کوره های بلند در واحد 
تولید فولاد خود در شهر پورت تالبوت کشور ولز را متوقف کند. 
این شرکت از هر دو حزب سیاسی بزرگ بریتانیا درخواست کرد 
تا به تعهدات خود نسبت به تخصیص بودجه برای توسعه یک 
واحد فولادسازی مبتنی بر کوره قوس الکتریکی کم کربن در 

محل تأسیسات تولیدی فعلی این شرکت پایبند باشند.
بــه گــزارش خبرنــگار فــولاد و بــه نقــل از فلــزات آنلاین، مؤسســه 
فســت مارکت )Fastmarkets( اعلام کرده به نظر می رسد شکاف 
سیاسی شدید ایجادشده میان حزب محافظه کار و حزب کارگر 
بریتانیا بر توسعه واحد فولادسازی شرکت تاتااستیل در کشور ولز 

مبتنی بر کوره قوس الکتریکی تأثیر منفی گذاشته است.
در همین راستا، حزب محافظه کار متعهد شده بود بسته حمایتی 
۵00 میلیون پوندی )۶3۶ میلیون دلاری( به شــرکت تاتااستیل 
اختصاص دهد تا این شرکت بتواند در سال 202۷ کوره های قوس 
الکتریکی را جایگزین کوره های بلند در تأسیسات تولید فولاد خود 

در شهر پورت تالبوت کند.
مطابق با برنامه ریزی های انجام شده، شرکت تاتااستیل در نظر 
دارد هر دو کوره بلند خود در تأسیســات تولید فولاد شــهر پورت 
تالبوت را تا پایان ماه سپتامبر سال جاری میلادی متوقف کند و تا 
زمانی که نصب و راه اندازی کوره های قوس الکتریکی در چندین 
ســال آینده به پایان می رســد، از اســلب فــولادی نورد مجــدد در 

فرایند تولید فولاد استفاده کند.
به نظر می رســد که حزب کارگر به دلیل نگرانی هــا در مورد تعداد 
مشــاغل ازدســت رفته به علت توقف اســتفاده از کوره های بلند 
در واحد تولید فــولاد مذکــور، از تعهد خــود در این زمینه ســر باز 

زده است.
کایر اســتارمر، رهبر حزب کارگر در اوایل ماه ژوئن 2024 اعلام کرد 
که برای تک تک مشــاغل فعلی صنعت فــولاد و بــرای آینده این 
صنعت در کشور ولز تمام تلاش خود را به کار خواهد بست. گفتنی 
اســت اتحادیه های کارگری فولاد، یکــی از حامیــان اصلی حزب 
کارگر بریتانیا محسوب می شود. در همین راستا، حزب مذکور در 
تلاش است یک صندوق سرمایه گذاری با مبلغ سه میلیارد پوند 
سرمایه به منظور حفظ صنعت فولادسازی در بریتانیا ایجاد کند.

کید کرد که کار توقف  شرکت تاتااســتیل در اطلاعیه اخیر خود تأ
استفاده از کوره های بلند در تأسیســات تولید فولاد شهر پورت 
تالبوت در ماه های آینده مطابق با برنامه ریزی های انجام شده 
و بدون در نظر گرفتــن نتیجه انتخابات سراســری بریتانیا ادامه 

خواهد یافت.
در این اطلاعیه به فرسودگی کوره های بلند و ناپایداری عملکرد 
آن ها که منجر به ایجاد خسارات مالی فراوان به تأسیسات تولید 

فولاد شرکت نامبرده می شود، اشاره شده است.
شــرکت مذکور در اطلاعیــه خود همچنیــن اعلام کرده اســت که 
فعالیت کوره های کک سازی در این تأسیسات تولیدی از قبل و 
در ماه مارس سال 2024 به علت قابلیت عملیاتی پایین و امنیت 

ضعیف متوقف شده بود.
کید کرد کــه مطابق بــا برنامه ریزی ها،  به علاوه، شــرکت مذکور تأ
استفاده از کوره بلند شماره 4 و شــماره ۵ در واحد تولیدی فولاد 
مذکور به ترتیــب در پایان ماه ژوئــن و انتهای ماه ســپتامبر 2024 
متوقف خواهد شــد. علاوه براین، شــرکت تاتااســتیل از پوشش 
خبــری اخیــر خبرگزاری هــا و رســانه های بریتانیایــی در رابطه با 

عملکرد مدیریت فعلی شرکت مذکور انتقاد کرد.
سخنگوی شرکت تاتااستیل مطرح کرد: عدم اطمینان سیاسی و 
اختلافات میان دو حزب سیاسی بریتانیا، در خصوص زمان بندی 
تخصیــص کمک هزینــه ۵00 میلیــون پونــدی بــرای راه انــدازی 
کوره های قوس الکتریکی، آینده بلندمدت صنعت فولادســازی 
در شهر پورت تالبوت را در معرض خطری جدی قرار خواهد داد.

وی در ادامه خاطرنشــان کرد: شــرکت تاتااســتیل از دولت های 
فعلی و آینــده درخواســت می کند کــه به شــرایط توافق شــده در 
خصوص تخصیص بسته حمایتی ۵00 میلیون پوندی در راستای 
استقرار کوره قوس الکتریکی در تأسیسات تولید فولاد این شرکت 

در شهر پورت تالبوت همچنان پایبند باقی بمانند.
سخنگوی شرکت تاتااســتیل اختصاص بســته حمایتی مالی را 
غیرمرتبط با زیان هــای مالی و بی ثباتــی واحدهــای تولید فولاد 
سنگین متعلق به این شرکت دانست و اضافه کرد: بسته شدن 
این واحدها از قبل در حال انجام بوده و تغییری در زمان اجرای 

آن صورت نگرفته است.
بر اســاس اطلاعات ارائه شــده از ســوی موسســه فســت مارکت، 
ظرفیت تولید کویل نورد گرم فولادی در واحد تولید فولاد در شهر 

پورت تالبوت به میزان ۵ میلیون تن در سال اعلام شده است.
گفتنی است که در واحد فولادسازی مذکور، محصولاتی همچون 
کویل نورد گرم و نورد سرد و همچنین لوله فولادی تولید می شود. 
در همین راســتا، شــرکت تاتااســتیل قصد دارد کوره هــای قوس 
الکتریکی را جایگزین کوره های بلنــد کند. ظرفیت ترکیبی واحد 
تولیدی فولاد مذکور پس از نصب کوره های الکتریکی، سه میلیون 

تن فولاد خام در سال عنوان شده است.
که قرار است در آینده با استفاده از کوره های قوس الکتریکی  ازآنجا
شرکت مذکور، فولاد موردنیاز صنعت خودروسازی تأمین شود، 
بنابراین شرکت تاتااستیل به قراضه فولاد پر عیار به عنوان مواد 

اولیه نیاز خواهد داشت.
در همین زمینه، می توان به محصولات بازیافتی واحد تولیدی 
»TSR« در آلمان اشــاره کرد. این واحد بازیافتــی از قراضه پرعیار 
گرید »TSR40« به منظور تولید فولاد به کاررفته در ساخت کویل 

فولادی خودروها استفاده می کند.

شرکت تاتااستیل استفاده از کوره های بلند 

در ولز را متوقف خواهد کرد

شرکت آهن و فولاد ارفع به خطوط ریلی سراسری کشور متصل شد
روز شنبه دوم تیرماه 1403، فاز یک پروژه اتصال منطقه فولادی اردکان به شبکه ریلی کشور با راهبری شرکت آهن و فولاد ارفع افتتاح شد. افتتاح فاز یک پروژه اتصال منطقه فولادی اردکان به خط آهن سراسری کشور، گامی بلند در عرصه حمل ونقل صنعت فولادی مرکز کشور است که در سال 1397  با راهبری و 

پیگیری شرکت آهن و فولاد ارفع و مشارکت اداره کل راه آهن استان یزد جهت انجام مطالعات و طراحی اولیه مسیر در دست بررسی قرار گرفت. عملیات اجرایی این پروژه با ارزش ریالی 8 هزار و 400 میلیارد ریال در دی ماه سال 1399 آغاز شد.

با حضور پرشور خانواده فولاد مبارکه در فضایی شاد و مفرح صورت گرفت؛

ادامه در صفحه 5 
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 خـبــــــــــــــــــر      

شما و فولاد

  ،۹۱۳****۳۰۰  ،۹۱****۱۱۴  ،۹۱۳****۲۴8
 ،۹۱۳****۲78  ،۹۱۳****۲۹۰  ،۹۰۴****۰۰۴
 ،۹۱۳****۴۰۳  ،۹۱۳****۹۰۳  ،۹۱۳****۴۳۹
 ،۹۱۳****667  ،۹۰5****۴68  ،۹۱۳****۹78
 ،۹۱۳****۹78  ،۹۳۰****6۲6  ،۹۱۳****۲7۲

   ۹۱۳****۲۲۴
در جشن غدیر از نحوه پذیرایی، برنامه های اجراشده، 
ساعت شروع برنامه با تأخیر و نحوه ثبت نام و صدور بلیت 

رضایت نداشتیم.
 ،۹۰۱****۳85 ،۹۱۳****۹8۴ ،۹۱۳****6۱8
 ،۹۱۳****۹5۱  ،۹۱۳****۲7۹  ،۹۱۳****۴۰۲
 ،۹۱۳****8۳۴  ،۹۱۳****65۱  ،۹۱۳****۳8۲
 ،۹۱۳****۰۳۹  ،۹۱۳****۱۹5  ،۹۱6****6۰5
 ،۹۱۳****7۱۲  ،۹۱۳****5۴5  ،۹۱۳****۱6۳
 ،۹۱۳****۹۹۳  ،۹۱۳****۹۴8  ،۹۱۳****۰۰7
 ،۹۱۳****۰۴۱  ،۹۱۳****767  ،۹۳۹****77۲
 ،۹۱۳****۱6۰  ،۹۱۳****6۳۰  ،۹۱۳****۹۰5

۹۱۳****6۰۴
جشن غدیر  بسیار عالی برگزار شد. از تمامی زحمت کشان   

و دست اندرکاران این برنامه  قدردانی می کنیم.
07۴****۹۱۳، ۹۹۱****۹۱۳، ۱۰۲****۹۱۳ و 

۹۱۳****۱۲6
از عوامل و دست اندرکاران خرید و توزیع بسته معیشتی 

تشکر می کنیم.
۹۳6****68۱

آن  زیاد است. چرا در  از این صندوق ها در بورس 
گر این صندوق  صندوق ها سرمایه گذاری نکردید؟ ا
ضرر کرد، آیا در ضرر آن، کارکنان هم شریک هستند؟ 
گرداننده های این صندوق چه نظارتی بالای سر خود 
دارند و چه تضمینی وجود دارد که در این صندوق مشکل 

به وجود نیاید؟
۹۱۳****۳۴۳

آیا امکان افزایش آورده توسط کارمند و یا افزایش ضریب 3 
درصد از طرف کارمند وجود دارد یا خیر؟

۹۱۳****۴۰7
مسئولان محترم توضیح دهند چرا اول نظرسنجی 
می کنند و بعد از اتمام نظرسنجی در مورد اهداف صندوق 

توضیح می دهند.
۹۱۳****۹7۴

لطفــاً درخصــوص صنــدوق بازنشســتگی و کلیــت آن 
شفاف ســازی شــود تــا بتوانیــم تصمیم گیــری درســتی 
داشــته باشــیم. همچنیــن تعــداد اقســاط مقــدار آورده 
اولیــه در ۱0 قســط بــه دلیــل بدهــی زیــاد کارکنــان زیــاد 

اســت.
۹۱۳****۱۱۴

تعداد زیادی از سرویس های متفرقه )استخر فولاد، 
باغ فردوس و کوه صفه( بدون مسافر هستند. لطفاً 

رسیدگی شود.
۹۱۳****۹8۲

لطفاً  شوم.  مادران  باشگاه  گروه  عضو  می خواستم 
راهنمایی فرمایید.

همکاران  گرامی دارای شماره های  6۳8****۹۱۳، 
 ،۹۱۳****۴۳۴  ،۹۱۳****۴۰7  ،۹۱۳****۹7۴
و    ۹۱۳****۳78  ،۹۳۹****۹۹۳  ،۹۱۳****۳۹8
۲۲6****۹۱۳ ضمن تشکر از ارتباط شما با خبرنامه 
فولاد، به اطلاع می رساند پیام شما دریافت و جهت اخذ 

پاسخ برای مسئولان ذی ربط ارجاع گردید.

افتتاح نخستین کارخانه تولید کنسانتره سنگ آهن در جنوب کرمان
نخستین کارخانه تولید کنسانتره سنگ آهن در جنوب کرمان، با حضور عباس علی آبادی، وزیر صنعت، معدن و تجارت، استاندار کرمان، نماینده مردم جیرفت و عنبرآباد در مجلس شورای اسلامی، فرماندار جیرفت و مدیرکل سازمان صمت جنوب کرمان افتتاح شد. این کارخانه با سرمایه گذاری 5 هزار میلیارد ریالی 

بخش خصوصی و اشتغال زایی 120 نفر راه اندازی شده است و ظرفیت تولید سالانه 260 هزار تن کنسانتره را دارد. در حال حاضر در جنوب کرمان 8 معدن کشف شده سنگ آهن با ذخیره بیش از 12 میلیون تن وجود دارد.

اعضای کمیته ارزی اتـاق ایران در تازه     ترین نشسـت 
کافی بـودن مهلـت نُه ماهـه بـرای رفـع تعهـد ارزی  خـود نا
تی را که  واردات مواد اولیه تولید به ویژه آن بخش از محصولا
تحـت تحریمـی هسـتند مورد توجـه قـرار داده و مقـرر کردنـد 
این مسئله را از سوی شورای گفت     وگو پیگیری کنند و زمینه 
افزایـش مهلت رفـع تعهـد ارزی بـرای ایـن بخـش از کالاهـا را 

فراهم سازند.
دنیای اقتصاد،  از  نقل  به  و  فولاد  خبرنگار  گزارش  به 
طولانی شدن زمان ورود این بخش از کالاها به گمرکات کشور 
موجب می شود رفع تعهدات ارزی به موقع انجام نشود و در 
نهایت واردکننده علاوه بر پرداخت مابه     التفاوت نرخ ارزی که 
9ماه قبل دریافت کرده، باید جریمه هم بپردازد که این جریمه 

نیز از زمان شروع مهلت نُه ماهه محاسبه می شود. 

خبـــــــــــــر کوتاه

تعهد ارزی؛ پاشنه آشیل تجارت

در نشست کمیته ارزی اتاق ایران مطرح شد؛

مشخص در این برنامه شرایطی فراهم کردیم که افراد و خانواده ها در کنار 
هم بنشینند و شاد باشند.

در چنین برنامه هایی اعلام می کنیم که شادی حق همه همکاران و 
خانواده هاست. با ایجاد محیط های رضایت بخش می توانیم کانون آرامی 
در خانواده ها ایجاد کنیم. معتقدیم کانون های آرامش در خانواده ها 
محرک حوزه های تولید در کارخانه هستند. چنانچه مطلوبیت در حوزه 
خانواده وجود داشته باشد و خانواده نقش ارزشمند فرد را در کارخانه باور 
کند، حتماً پشتیبان امنی در خانواده خواهیم داشت؛ محرکی که می تواند 

برای خلق پیشران تولید نقش آفرینی کند.
در چنین جشن هایی همه ما به عنوان یک شهروند کنار 

هم جمع می شویم
ذکر این نکته حائز اهمیت است که هریک از ما در فولاد مبارکه نقشی را 
در سمت های مختلف بر عهده داریم؛ اما در چنین جشن هایی همه 
ما به عنوان شهروند کنار هم جمع می شویم و به رفیق هایی مبدل 
می شویم که برای که رقم زدن انسجام بیشتر و اتفاقات بهتر در کارخانه، 
خود را آماده می کنیم. این گردهمایی ها رفاقت ایجاد می کند. چنین 
رفاقت هایی رقابت نسبی به همراه دارد تا افراد برای توسعه فعالیت ها و 
خلق اتفاقات درون شرکت تلاش کنند و در کنار هم زیستی های خود، 

کارهای بهتری را رقم زنند.
بالغ بر هزار نفر از همکاران برای برگزاری این جشن اعلام 

حضور کردند
در این میان بالغ بر هزار نفر از همکاران برای برگزاری این جشن اعلام 
حضور کردند و ابراز داشتند که ما خادم امیرالمؤمنین )ع( هستیم و 
برای حضور این ۵0 هزار نفر در چنین روزی آماده خدمت گزاری هستیم.
نکته حائز اهمیت انتقال پیام غدیر و انتقال پیام خانواده 
در این جشن بود که در تمامی آیتم های برنامه کاملاً مشهود بود

بسیار خرسندیم که در این رویداد با استقبال همکاران مواجه بودیم. 
نتایج نظرسنجی ها و بازخوردها در پایان جشن نشان می دهد که در 
این جشن باشکوه با نتایج کیفی بسیار خوبی مواجه شدیم. پیوستگی 
و انسجام در انجام فعالیت ها، ورود و خروج همکاران، نشستن آن ها در 
کنار یکدیگر، ایمنی و استفاده آن ها از فضای در نظر گرفته شده بخش 
کیفی رویداد را فراهم آورد. درعین حال نکته حائز اهمیت انتقال پیام 
غدیر و انتقال پیام خانواده در این جشن بود که در تمامی آیتم های 
برنامه کاملاً مشهود بود. این جشن پیوست های فرهنگی قوی ای 
داشت و اثر وضعی کیفی این برنامه پیوست هایی بود که ما به آن الصاق 
کرده بودیم. بازخوردها و نتایج و نظرسنجی هایی که پس از برگزاری 
جشن دریافت کردیم نشان می دهد که پیوست های فرهنگی مدنظر، 

ماندگار بوده است.
اینکه 14 هزار نفر این برنامه را به صورت زنده از طریق 

رسانه های مختلف مشاهده کردند و برای ما بازخوردهایی 
فرستادند بسیار ارزشمند است

آن  قطب  که  مغناطیسی  کرد؛  ایجاد  مغناطیس  یک  جشن  این 
امیرالمؤمنین علیه السلام و آموزه های ایشان بود و مطمئناً تا برگزاری 

جشن بعدی کارکرد و تأثیر خود را خواهد داشت. اینکه ۱4 هزار نفر این 
برنامه را به صورت زنده از طریق رسانه های مختلف مشاهده کردند و برای 

ما بازخوردهایی فرستادند بسیار ارزشمند است.
گرچه ممکن است نمره این برنامه  بیست از  بیست نبوده باشد؛ اما ما   ا
برای بیست شدن در برنامه های آتی تلاش خواهیم کرد. برنامه هایی که 
طی آن تلاش خواهیم کرد قدردان زحمات همکاران و خانواده ها باشیم.

گر  البته پیام دوم این جشن نیز این بود که بدانیم ولایت یک رکن است و ا
هر کسی در هر جایی از این عالم می خواهد به موفقیت برسد باید بین 
خودش و خدای خودش محبت داشته باشد و در عالم محبت داشته 

باشد و قطعاً بداند که چنین رویکردی معجزه خواهد کرد.
همه کسانی که در این جشن شرکت کردند با مولای خود 

عهد بستند و حضور این افراد تعظیم شعائر اسلامی و بیعت 
مجدد با همه آرمان ها بود

در حوزه ولایت باید بدانیم که سرسپردگی به کلام یک مولا یک اصل است؛ 
به کسی که سکان دار عالمیان است؛ امیرالمؤمنین )ع( و پدر عالمیان 
است. ما امروز در این جشن توانستیم اعلام کنیم که همه ما در یک جزیره 
عاطفی به نام امیرالمؤمنین )ع( زندگی می کنیم. باور داریم همه کسانی که 
امروز در این جشن شرکت کردند با مولای خود عهد بستند و حضور این 

افراد تعظیم شعائر اسلامی و بیعت مجدد با همه آرمان ها بود.

محمدجواد براتی، مدیر روابط عمومی فولاد مبارکه:
جمعیتی که امروز شاهد حضور حماسی آن ها در ورزشگاه نقش جهان 
بودیم همگی اعضــای خانواده بــزرگ فــولاد مبارکه هســتند. الحمدلله 
به لطف خداوند و با عنایت اهل بیت علیهم الســلام و بــا همکاری همه 
واحدهای درگیر در برگزاری این جشن توانستیم چنین جشن باشکوهی را 
برنامه ریزی و برگزار کنیم و شرایطی فراهم سازیم که خیل کثیری از کارکنان 
و خانواده های شاغل و بازنشسته و پیمانکاران و شرکت های گروه فولاد 
مبارکه در این روز خجسته و در این شب باشکوه گرد هم آیند و انسجام 

هرچه بیشتری را برای سازمان به ارمغان آورند.

حسین مدرسی فر ، مدیر بهداشت حرفه ای، ایمنی و 
محیط زیست:

ک  شرایط اضطراری یا حوادث اضطراری به وقوع موقعیت های خطرنا
گهانی اشاره دارد که ممکن است به افراد، جوامع، محیط ها آسیب  و نا
برساند و نیازمند برخورد فوری و سریع است. وقوع حوادث احتمالی 
متعدد در زمان برگزاری جشن غدیر با توجه به حضور حدود ۵0 هزار نفر از 
خانواده کارکنان در ورزشگاه نقش جهان ممکن است باعث خسارت ها 
و آسیب های جدی به افراد شود و به همین دلیل برنامه ریزی مناسب، 
آماده سازی و هماهنگی میان نهادها در مواجهه با این حوادث بسیار 

مهم است.
خ  گرچه به ندرت ر حوادث استادیوم کمیاب است. این حوادث ا
می دهند؛ اما نسبت به حوادث روزانه که به کرات اتفاق می افتند اثرات 
مخرب بیشتری بر جامعه و خانواده کارکنان می گذارند. این قبیل حوادث 

می توانند به طرق مختلفی رخ دهند، از شرایط جوی نامساعد گرفته تا 
تجمع افراد در زمان بروز شرایط اضطراری که می تواند خطرات جدی 
 HSE برای حاضران ایجاد کند؛ بنابراین با توجه به اهمیت موضوع، واحد
از یک ماه قبل برنامه ریزی و اقدامات متنوعی در جهت برگزاری ایمن این 

جشن انجام داده است.
واحد HSE به منظور تأمین ایمنی خانواده کارکنان در زمان برگزاری جشن 
غدیر در استادیوم نقش جهان با انجام بازدیدهای میدانی و بازرسی های 
مستمر و شرکت در جلسات متعدد قبل از برگزاری جشن با حضور 
معاونت سرمایه های انسانی و سازماندهی، اقدامات ارزنده ای در جهت 
ایمن برگزار شدن این جشن بزرگ انجام داده که در ادامه به برخی از این 

اقدامات اشاره می کنیم: 
- انجام بازرسی های متعدد توسط واحدهای ایمنی، بهداشت حرفه ای، 
آتش نشانی، اورژانس، طب کار و محیط زیست جهت شناخت محیطی؛ 
- تهیه دستورالعمل های ایمنی و بهداشتی جهت صیانت از انسان ها و 

خانواده کارکنان در زمان برگزاری مراسم؛
- سازمان دهی و برنامه ریزی جهت حضور مؤثر کارکنان واحد HSE در 

زمان برگزاری مراسم؛
- برگزاری جلسات هماهنگی با واحدهای تعمیرات مرکزی، باشگاه 
فرهنگی ورزشی سپاهان، امور ورزش شرکت، واحد حفاظت فیزیکی، 

خدمات عمومی و...؛
- برگزاری جلسات مشترک با واحد حفاظت فیزیکی، خدمات عمومی، 
ورزشگاه و تعیین مسیرهای بهینه و ترتیب اولویت های استقرار خانواده ها 

بر روی سکوها و همچنین تخلیه افراد در پایان مراسم؛
-  تهیه طرح تخلیه اضطراری و تعیین مسیرهای امن تخلیه و نقشه تخلیه 

برای هدایت افراد در زمان خروج از استادیوم؛
ح تخلیه و شماره های  - آموزش کارکنان و خانواده های ایشان با طر

اضطراری در زمان برگزاری جشن جهت آشنایی با رفتار صحیح؛
- پیگیری جهت نصب تجهیزات اطفای حریق دستی و اطمینان از 

آماده به کاری تجهیزات یادشده در طول بازدیدهای انجام گرفته؛
- برگزاری جلسه هماهنگی با واحد آتش نشانی و خدمات ایمنی 

شهرداری اصفهان؛
- استقرار دو دستگاه خودروی اطفایی فوق مدرن از آتش نشانی شرکت 
و یک دستگاه خودروی اطفای حریق و یک دستگاه خودروی نجات از 

طرف آتش نشانی شهر اصفهان در استادیوم در زمان برگزاری جشن؛
- استقرار یک دستگاه خودرو فرماندهی حادثه با امکانات و تجهیزات 
کنش سریع به شرایط اضطراری و همچنین یک دستگاه  موردنیاز برای وا
خودروی پیشروی واحد آتش نشانی مجهز به تجهیزات موردنیاز برای 

مقابله با شرایط اضطراری؛
- بررسی مسیر تخلیه سریع خانواده ها و درب های خروج ورزشگاه و 
دریافت اطلاعات دقیق در مورد نقاط ضعف و آسیب پذیری در استادیوم 

و تعیین اقدامات اصولی در جلسات پیش از شروع مراسم؛
- آموزش تیم HSE جهت انجام اقدامات موردنیاز و راهنمایی خانواده 
کارکنان در زمان برگزاری جشن غدیر و حضور اعضای تیم در نقاط 

مختلف استادیوم و طبقات جهت انجام اقدامات سریع و راهنمایی 
خانواده های ایشان؛

- استقرار تیم ایمنی فنی و بازرسی با حضور سرپرست ایمنی فنی و 
بازرسی شرکت فولاد مبارکه به همراه ۶ نفر از کارشناسان و بازرسان ایمنی 
از ساعت ۱۵:00 در ورزشگاه جهت بازرسی اولیه از تجهیزات و مسیرهای 
تردد و اطمینان از ایمن بودن امکانات و تجهیزات ورزشگاه و سکوی 
برگزاری مراسم و حضور این گروه تا ساعت ۱:00 بامداد و خروج مهمانان 

جشن بعد از مراسم؛
- انجام بازرسی های مداوم توسط تیم ایمنی فنی و بازرسی جهت مقابله 
با حوادث احتمالی و جلوگیری از بروز رفتارهای ناایمن با توجه به حضور 

قشر آسیب پذیر اطفال و کهن سال؛
- اطمینان از عدم وجود نقص در تأسیسات، تجهیزات، محیط و شرایط 

پیرامونی استادیوم و برنامه ریزی حضور خانواده ها و مسیرهای تردد؛
کارکنان از قبیل  - پیگیری جهت ممانعت از آسیب های خانواده 

راهنمایی مهمانان، جلوگیری از رفتار شتاب زده در زمان تردد؛
- توجه جدی به ایمنی حاضران شامل ایجاد نقاط ایمن، استقرار 
نیروهای ایمنی، آتش نشانی، بهداشت حرفه ای و اورژانس، آموزش تیم 
اجرایی و خانواده های کارکنان در صورت مواجهه با حادثه، نظارت و 
بازرسی مداوم از طبقات و بررسی های ایمنی و ایمنی، ایجاد مسیر تخلیه 

امن و تهیه طرح تخلیه اضطراری؛
- برقراری ارتباط و هماهنگی با سایر واحدهای درگیر توسط فرماندهی 
عملیات امداد و نجات )رئیس ایمنی، بهداشت حرفه ای و آتش نشانی( و 

اعزام نیروهای امداد و نجات در صورت بروز حادثه و رفتار ناایمن؛
-  بررسی و بازدید از سکوی برگزاری مراسم، تابلوها و بنرهای نصب شده 
و همچنین لاین های دریافت بسته های تغذیه و رمپ های فلزی تردد 

خودروها و...؛
- حضور سرپرست آتش نشانی به همراه حدود 30 نفر از آتش نشانان 
شرکت جهت بررسی میدانی و آماده به کاری تجهیزات اطفای حریق و 

کنش به حوادث احتمالی؛ استقرار در نقاط مختلف ورزشگاه جهت وا
- ایجاد گشت موتوری و انجام بازدیدهای مستمر جهت مقابله با هرگونه 
شرایط اضطراری قبل و در حین برگزاری مراسم و راهنمایی خانواده های 

کارکنان جهت بهبود رفتار و اطمینان از وجود شرایط ایمن؛
- ایجاد تعداد دو اتاق احیا و تجهیز اتاق های مذکور به امکانات پزشکی در 

طبقه اول ورزشگاه و رختکن ورزشگاه جهت امدادرسانی؛
- استقرار سه دستگاه آمبولانس در ورزشگاه جهت امدادرسانی؛

- استقرار یک دستگاه اتوبوس امدادرسانی و کمک های پزشکیار 
دانشگاه علوم پزشکی اصفهان به ظرفیت 9 تخت و یک تخت جراحی 

اورژانسی؛
- اعلام مغایرت های مشاهده شده قبل از برگزاری مراسم به عوامل 

اجرایی و برطرف نمودن نواقص جهت بهتر برگزار شدن مراسم؛
- بررسی نقشه استادیوم و شناسایی مسیرهای دسترسی و نقاط 
حادثه خیز، مکان های ایمن، مسیرهای تخلیه و جانمایی خودروهای 

امداد و نجات.

ادامه در صفحه 6 
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صادق فرخی ،مدیر خدمات عمومی و امور رفاهی:
برگزاری این جشن بزرگ که اهمیت آن کمتر از رکوردهای تولید نیست از 
بسیاری از جهات حائز اهمیت است که فراهم کردن محیطی مناسب 
برای افزایش نشاط و شادابی در خانواده های فولاد مبارکه در جهت 

افزایش بهروزی و تعلق سازمانی بخشی از این دستاورد است.
در این راستا مدیریت خدمات عمومی و امور رفاهی نیز همپای سایر 
بخش های مرتبط، با نگاه هم افزایی در شرکت در یکی از بهترین اعیاد 
اسلامی، در زمینه برنامه ریزی و آماده سازی زیرساخت های ورزشگاه و 
ارائه نیازها و پیگیری رفع آن از طریق واحدهای مرتبط اعم از ترابری سبک 

و سنگین، نظافت و ارائه خدمات تلاش مضاعفی داشت.
از اقدامات انجام شده می توان به برنامه ریزی و طراحی و تأمین ناوگان 
ترابری برای ایاب و ذهاب نزدیک به ۱۵ هزار از کارکنان و خانواده در 2۶ 

شهر اشاره کرد.
از دیگر اقدامات انجام شده برنامه ریزی نیازسنجی و تأمین و توزیع اقلام 
پذیرایی به تعداد 42 هزار نفر جهت مهمانان و عوامل اجرایی بود. در این 
فرایند ۵۷0 نفر از کارکنان خدمات عمومی به همکاران و خانواده های آن ها 

و دوستداران خاندان عصمت و طهارت خدمت کردند.

حسین طاهری قلعه تکی ،مدیر تعمیرات مرکزی:
 همکاران حاضر در بخش های مختلف تعمیرات مرکزی همچنان که در 
فرایند تولید و آماده سازی خطوط نقش آفرینی می کنند در آماده سازی 
ورزشگاه نقش جهان نیز نقش مؤثری داشتند که اهم فعالیت های 
انجام شده توسط همکاران تعمیرات مرکزی به این شرح است: رفع 
مغایرت های ایمنی، اصلاح زیرساخت ها و آماده سازی محل ورزشگاه 
نقش جهان به منظور برگزاری جشن بزرگ غدیر خم انجام شد. در 
این راستا پس از بازدید تیم ایمنی مرکز و ارائه گزارش مغایرت های 
ایمنی جلسه اضطراری در تاریخ ۱2 اردیبهشت ۱403 در محل ورزشگاه 
نقش جهان برگزار شد و بازدیدهای میدانی، برآورد حجم فعالیت ها 
در حوزه های مختلف موردبحث و بررسی قرار گرفت. در ادامه دفتر 
برنامه ریزی و کنترل، تعمیرات مرکزی محوریت برنامه ریزی و پیگیری 
صدور درخواستکارهای حوزه های ساختمانی و راه، نگهداری و تعمیرات 
برق نگهداری و تعمیرات مکانیک را بر عهده گرفت و نسبت به برآورد حجم 
فعالیت ها و آماده سازی های انجام شده، ارائه برنامه زمان بندی و پیگیری 

تأمین متریال و کنترل طبق برنامه زمان بندی ارائه شده اقدام کرد.
فعالیت های مرکز تعمیرات ساختمان های اداری و راه

این فعالیت ها در سه بخش جاده، احداث پارکینگ و رنگ آمیزی به 
سرانجام رسید.

۱_جاده اضطراری:
احداث جاده اضطراری مجاور اتوبوس رانی به طول ۱200 متر و عرض ۱0 
کم کردن  متر شامل عملیات تسطیح، آب پاشی و کوبش، پخش و مترا
بیس سنگی به ضخامت ۱۵ سانتی متر و وزن تقریبی 4000 تن. در این راستا 
جهت تثبیت بیس جاده اضطراری ۵0000 لیتر پتاس تأمین و به عنوان لایه 

سطحی تثبیت کننده استفاده شد.
۲_جاده شرقی )دولت آباد(:

اصلاح روکش جاده ورودی دولت آباد به طول تقریبی ۶۵0 متر و عرض ۵ 
متر لکه گیری با 2 لایه آسفالت )2.۵ سانتی متری ریگلاژ و ۵ سانتی متری(.

، حاشیه جاده به وسیله  به منظور ارتقای ایمن و تعریض بیشتر مسیر
بیس سنگی به عرض ۱ متر شانه سازی شد.

گرم  آسفالت  ۶00 تن  این فعالیت حدود  برای اجرای  درمجموع 
مورداستفاده قرار گرفت. در راستای رفع مشکل کمبود شعاع گردش 
اتوبوس ها در قسمت ورودی جاده به دولت آباد از بلوار اصلی از طریق 
زیرسازی و آسفالت، ورودی پل ۱.۵ متر تعریض شد و عرض ابتدای جاده 

نیز به طول 40 متر از ۵ به ۱2 متر افزایش یافت.
۳_ جاده اصلی )ورود اتوبوس تیم(

این فعالیت شامل اصلاح و لکه گیری جاده به مساحت 9000 مترمربع و 
برای حفظ بدنه راه و ایجاد سطح سواری مناسب جاده مذکور به طول 
۱2۵0 متر و عرض ۱2 متر روکش شد و درمجموع برای اجرای این فعالیت 

3000 تن آسفالت گرم مورداستفاده قرار گرفت.
احداث پارکینگ روبه روی سالن 6۰۰۰ نفری

فضایی به مساحت ۱۵000 مترمربع روبه روی سالن ۶000 نفری تحت عنوان 
کاربری پارکینگ اختصاص یافت. محوطه پس از عملیات زیرسازی و 
تسطیح توسط آسفالت تراشیده شده از جاده اصلی پوشیده شد و لایه 

کم گردید. استفاده شده توسط غلتک مترا
احداث پارکینگ توسط بیس سرباره ای:

احداث دو پارکینگ به مساحت )8 هزار و ۱۶ هزار مترمربع( در ضلع شرقی 
ورزشگاه توسط بیس سرباره ای )بلوکاژ ارسالی از فولاد( به وزن ۷000 تن در 

دو نوبت )۵000 تن و 2000 تن( انجام گردید.
نخاله برداری اطراف جاده اضطراری

که محل دپوی ضایعات و  محوطه ای به مساحت 8000 مترمربع 
نخاله های ساختمانی بود به تعداد 8۵0 سرویس کامیون به حجم 

تقریبی ۶000 مترمکعب حمل و از محل منتقل گردید.
حمل قطعات بتنی سنگین:

حمل قطعات بتنی سنگین در اطراف ورزشگاه، پارکینگ ها و حاشیه 
مسیرها جمع آوری و به بیرون منتقل گردید.

تسطیح و شن ریزی داخل رفیوژهای پارکینگ ها و محوطه ها:
رفیوژهای میانی و کناری پارکینگ ها و محوطه اطراف ورزشگاه به 

ک برداری و تسطیح شد و محل های  مساحتی بالغ بر ۱۵000 مترمربع خا
مذکور توسط شن رنگی در )2 رنگ سفید و سبز( به وزن 2000 تن پوشیده 

شد.
بازرسی و تعمیر یا تعویض تأسیسات موردنیاز

- سرویس های بهداشتی:
سرویس های بهداشتی در چهار گوشه محوطه ورزشگاه به تعداد 300 
سرویس بازرسی و پس از آن تأسیسات و لوازم بهداشتی معیوب آن 

اصلاح گردید.
- حفاظ گذاری:

اطراف سپتینگ فاضلاب وسط، محوطه پارکینگ، حفاظ گذاری جهت 
رعایت مسائل ایمنی انجام گردید.

- رنگ آمیزی جداول و مسیرها و پارکینگ های غربی و شرقی:
حدود ۱0000 متر طول جدول در محوطه ورودی، محورهای مواصلاتی، 

و پارکینگ های شرقی و غربی با رنگ زرد و مشکی رنگ آمیزی گردید.
رنگ پله های بین سکوها در طبقه همکف و درب منهول ها پیشانی و 
لبه های بتنی مابین سکوها ورزشگاه درراستای افزایش ایمنی عابران 
به وسیله رنگ ترافیکی زرد رنگ آمیزی شد. میزان رنگ مورداستفاده 
۶ هزار متر طول و عرض ۱۵ سانتی متر و تمامی درب های منهول های 
موجود در فضای عبوری عابران به منظور رعایت اصول ایمنی با رنگ 

زرد رنگ آمیزی گردید.
اقدامات انجام شده توسط مرکز نگهداری و تعمیرات برق:

۱_طراحی و ایجاد روشنایی 2 کیلومتری جاده دولت آباد به ورزشگاه 
شامل کابل کشی هوایی، ساخت و نصب ساپورت و نصب و راه اندازی 

۶0 عدد پروژکتور ۱۵0 وات؛
2_طراحی و ایجاد روشنایی محوطه ورودی اصلی ورزشگاه، شامل 
حفاری و نصب 9 عدد فونداسیون و کار گذاشتن 9 عدد پایه روشنایی، 

کابل کشی هوایی و نصب ۱2 عدد پروژکتور آل ای دی ۱۵0 وات؛
3_نصب بیش از 300 عدد پروژکتور ال ای دی جدید با توان 400 وات، 240 
وات، ۱00 وات و ۵0 وات جهت بهبود سیستم روشنایی محوطه ها، معابر 

و پارکینگ های ورزشگاه؛
4_اصلاح سیستم روشنایی خیابان اصلی، ورزشگاه )لاین برگشت(؛

شامل 400 متر کابل کشی، نصب کلیدهای حفاظتی، و نصب پروژکتور 
ال ای  دی؛

۵_افزایش چراغ های ورودی های طبقه اول و دوم ورزشگاه جهت بهبود 
سیستم روشنایی در راه پله ها و فضای عمومی؛

۶_کابل کشی بیش از 3 هزار متر و ساخت و نصب تابلوهای سوکت پانل 
سیار در محوطه، زیر چمن جهت برق رسانی، به سیستم های، مختلف 

اعم از نورپردازی، صوت، تصویر و آتش بازی و...؛
۷_کابل کشی 3۵0 متر از پست های، برق، اصلی تا اتاق های، برق داخلی، 

برق داخل زیرزمین چمن جهت افزایش ظرفیت؛
8_همکاری در اتصال سیستم های، برق مختلف عوامل اجرایی جشن 
به تابلو برق های در اختیار گذاشته شده و رفع مشکلات احتمالی، 

برگزارکنندگان جشن؛
9_برق رسانی و تأمین روشنایی گیت های پذیرایی و استیج های ورودی؛

۱0_رفع مغایرت های، سیستم ارت ورزشگاه و اتصال ارت تمام تجهیزات 
جدید نصب شده؛

۱۱_تأمین دیزل ژنراتور برای، مواقع اضطراری؛
۱2_سرویس، دیزل ژنراتورها و برگزاری مانور سیستم برق رسانی اضطراری 

برای به حداقل رساندن احتمال قطعی برق در حین برگزاری جشن؛
۱3 _برنامه ریزی و چیدمان نیروهای مجرب در پست ها و موقعیت های 

حساس در حین برگزاری جشن؛
فعالیت های مرکز تعمیرات مکانیک:

۱_رفع مغایرت و ایمن سازی حفاظ های، ثابت اطراف کاسه ورزشگاه به 
میزان 490 سر 2 اینچ به همراه رنگ آمیزی؛

گران  2_ایمن سازی ورودی های طبقه 2 ورزشگاه به منظور کنترل تماشا
و ایمن سازی ورودی ها؛

3_ایمن سازی و حفاظ گذاری اطراف محوطه بیرونی ورزشگاه؛
4_ایجاد مسیرهای ورودی ایمن و نصب محل های استقرار گیت های 
پذیرایی، ایستگاه های سلامت، ایستگاه گمشدگان )میزان برآورد متراژ 

داربست نصب شده ۶000 مترمکعب است(؛
۵_ایمن سازی و حفاظ گذاری 240 متر در ارتفاع 2 متر اطراف پمپ خانه 

و تسویه آب ورزشگاه؛
۶_ایمن سازی کانال ها در مسیر تردد شرکت کنندگان به متراژ 300 متر و 

پوشش کانال ها توسط دریچه های ساخته شده به وزن 8000 کیلوگرم؛
۷_ساخت و نصب تابلوی ورودی به خیابان اصلی، ورودی به ورزشگاه.

سید محمدجواد مجیدی ، مدیر مدیریت شهری:
کارهای بزرگ باید تدابیر حساب شده و  بدون شک برای انجام 
هوشمندانه در نظر گرفته شود. در این برگزاری این جشن به یادماندنی 
نیز همکاران ما در بخش مدیریت شهری طی جلساتی که در کارگروه 
تشکیل و مطرح شده بود، از چندین روز قبل از برگزاری جشن در ورزشگاه 
حاضر شدند و با انجام اقداماتی نظیر نظافت تمامی بخش های ورزشگاه 
و زیباسازی برخی از قسمت ها و همچنین برخی اقدامات در حین برگزاری 
کثری  جشن، سهم خود را در این توان افزایی و هم افزایی و انسجام حدا

ایفا کردند.
نکته حائز اهمیت این است که این جشن در فضای کاملاً باز انجام شد و 

کن  این امر سختی و حساسیت کار را از نظر نگهداری و نظافت معابر و اما
دوچندان کرده بود. بدون شک چنین اقداماتی برای این بخش نیز 
آزمونی بود تا طی آن، ما نیز به همراه سایر همکاران، توان و آمادگی خود 
را محک بزنیم و البته این جشن باشکوه و این تجربه گران بها حاصل 
نشد، مگر با انسجام و همدلی که در تمامی بخش های فولاد مبارکه 

نهادینه شده است.

محمد سامونی، رئیس امور فرهنگی فولاد مبارکه:
امروز برای اولین بار در فولاد مبارکه شاهد گردهمایی عظیم خانواده های 
کارکنان شرکت هستیم؛ گردهمایی ای که در آن تمامی کارکنان امانی، 
پیمانکار و شاغل و بازنشسته و همچنین خانواده های شرکت های 
زیرمجموعه فولاد مبارکه در آن حضور دارند. امروز به طور واقعی بزرگ ترین 
و متمرکزترین جشن عید غدیر را شاهد هستیم و از این بابت خوشحالیم 
که به بهانه عید غدیر و در چنین روز خجسته ای، خانواده های کارکنان 
گرد هم آمدند. بر این باوریم که وقتی فولاد مبارکه سهم ۱.۵ درصدی 
در تولید ناخالص ملی دارد، قطعاً خانواده ها نیز در این فرایند نقش 
قابل توجهی داشته  اند. معتقدیم وقتی خانواده ۱00 هزار نفری فولاد 
مبارکه انسجام بیشتری داشته باشد می تواند در حوزه های مختلف 
اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی اثرگذاری بیشتری داشته باشد. پیام این 
جشن بزرگ به خانواده ها این است که همچنان که می توانیم در حوزه 
صنعت نقش آفرین باشیم می توانیم در حوزه های فرهنگی و اجتماعی 

نیز به خوبی ایفای نقش کنیم.

کریم پورطهماس رئیس واحد رسانه های صوتی و 
تصویری و مستندسازی:

که پیش از این تجربه برگزاری چنین جشنی در فولاد مبارکه وجود  ازآنجا
نداشت، با تدابیر اتخاذشده در کارگروهی که به همین منظور با حضور 
بخش های مختلف فولاد مبارکه از جمله روابط عمومی تدارک دیده 
شده بود، در واحد مستندسازی روابط عمومی نیز برای به تصویر کشیدن 

هرچه بهتر این جشن بزرگ برنامه های مختلفی تدارک دیده شد.
برای پوشش هرچه بهتر این رویداد لایه های مختلفی ازجمله پوشش 
صدا و موارد فنی وجود داشت؛ به نحوی که بتوان صدای هنرمند حاضر 
در ورزشگاه را با بهترین کیفیت به تمامی بخش های این مکان بزرگ 
ارسال کنیم. همچنین تصویربرداری از دیگر مواردی بود که باید در فرایند 
این کار انجام می شد. طراحی های گرافیکی و تصویری در این احجام و 
همچنین اطلاع رسانی و تولید محتواهای خبری از دیگر مواردی بود که 
خوشبختانه با کیفیت مطلوبی انجام شد. به جرئت می توان گفت این 
جشن بعد از پیاده روی غدیر که در تهران انجام شد، یکی از بزرگ ترین 
جشن های برگزارشده حال حاضر کشور است. در این فرایند تجارب 

جدیدی کسب کردیم و به دانش و توان خود افزودیم.
برای اینکه خانواده ها و همکاران حاضر در ورزشگاه بتوانند رویدادها 
را با کیفیت بهتری زیر نظر داشته باشند در جای جای ورزشگاه از 
تلویزیون های بزرگی استفاده کردیم. همچنین یک تیم عکاسی ۱4 نفره 
به جمع همکاران اضافه کردیم تا بتوانیم تصاویر ماندگاری از تمامی 
بخش های این جشن و مصاحبه ها و موارد مختلف در آرشیو افتخارات 
شرکت جمع آوری کنیم. درعین حال شرایطی فراهم شد که عزیزان بتوانند 

این رویداد بزرگ را در بستر اینترنت نیز به صورت زنده تماشا کنند.
در مجموع برای ثبت لحظات شاد و به یادماندنی حدود ۱۵0 نفر از 
همکاران عکاس، فیلمبردار و صدابردار تلاش کردند و خوشبختانه و به 
یاری خداوند و البته با همکاری سایر همکاران در مدیریت های مختلف 
شرکت، این مسئولیت خطیر در بخش مستندسازی روابط عمومی نیز 

با موفقیت انجام شد.

رسول مهمان دوست، رئیس روابط خارجی و امور 
بین الملل روابط عمومی:

رویدادهای داخلی مانند جشن غدیر در ورزشگاه نقش جهان که 
با حضور خانواده فولاد برگزار شد به عنوان بخش مهمی از استراتژی 
سازمانی، نقش کلیدی در تقویت همبستگی و پیشبرد اهداف شرکت 

دارد و به نوعی به تعالی سازمان کمک می کند.
رویداد »بر فراز قله ها« نیز به نوبه خود فرصت هایی برای تقویت ارتباطات 
درون سازمانی فراهم آورد و به عنوان بستری برای تقدیر از دستاوردهای 
فردی و گروهی تأثیرگذار شد. این جشن باعث افزایش روحیه و انگیزه 
کارکنان گردید و به آن ها یادآوری کرد که تلاش هایشان موردتوجه و 

قدردانی قرار می گیرد.
برگزاری چنین رویدادهایی به ترویج و تقویت فرهنگ سازمانی کمک 
می کند. این رویدادها محیطی را فراهم می آورد که در آن کارکنان می توانند 
ارزش ها، مأموریت ها و چشم اندازهای شرکت را درک و درونی سازی کنند.

نقش مهمانان بیرونی در رویدادهای داخلی
واحد روابط خارجی و امور بین الملل نیز در این بین با دعوت و استقبال از 
که  بیش از 200 مهمانان بیرونی به این رویداد شکوه قابل توجهی افزود؛ چرا
این مهمانان که شامل کارشناسان صنعت، خبرگان، یا شخصیت های 
شناخته شده بودند دیدگاه های تازه و نویی را با خود به همراه داشتند که 

توانست برای شرکت کنندگان بسیار الهام بخش باشد.
که بدانیم حضور چنین  گام زمانی مشخص می شود  ارزش این 
شخصیت هایی فرصت های هم افزایی برای مدیران سازمان فراهم 
که تعامل با افراد در چنین فضای غیررسمی و جمع های  می آورد؛ چرا
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رشد اقتصادی چین پنج درصدی می شود
کید کرد که رشد سریع صنایع مدرن )تولید خودروهای برقی و باتری های خورشیدی( در چین ناشی از  لی کیانگ، نخست وزیر چین در نشست رهبران جدید مجمع جهانی اقتصاد در دالیان اظهار کرد: امسال چین بدون هیچ مشکلی به هدف رشد پنج درصدی برای تولید ناخالص داخلی ملی خواهد رسید. لی تأ

مزیت های نسبی منحصر به  فرد اقتصاد ملی چین است. این کشور دارای بازار فوق العاده بزرگ با جمعیت بیش از 1.4 میلیارد، سیستم صنعتی جامع، منابع انسانی عظیم و سطح بالای فناوری های جدید مورد استفاده مصرف کنندگان است و برای ایجاد فضای بازار بین المللی بر اساس اصول برتری قانون کار می کند.

فولاد مبارکه با اقدامات اخیر  خود،

 در مسیر یافتن صورت مسئله

 و حل آن قرار گرفته است

افزایش ۴۰ درصدی صادرات غیرنفتی 

در سه سال گذشته

خبـــــــــــر کوتاه

خبــــــــــــــــــر    

محمدحسن عرفانیان آسیایی مجری طرح فولاد مبارکه 
با ارسال پیامی به مدیر روابط عمومی فولاد مبارکه گفت: در 
خبرنامه دوم تیرماه خبر برگزاری آیین هم راستا در منطقه 
مبارکه را خواندم و بسیار خوشحال و خرسند شدم که اقدامات 
فولاد مبارکه با همکاری گروه رستا و البته با مشارکت خود مردم 
در مسیری خوبی قرار گرفته است. در دوران ساخت نیز مرحوم 
هاشمی رفسنجانی طی صحبتی که با ما داشت، مقرر کرد با 
شکل گیری فولاد مبارکه در این منطقه، ما به سمت تربیت 
مدیران و افرادی حرکت کنیم که یک الگوی زیست یا یک 
سبک زندگی در این کشور تعریف کنند؛ الگویی که به دست 
این مردم و از محل خودِ این سرزمین تعریف شود. به نظر 
می رسد خط مشی فعلی فولاد مبارکه با تفکر آن روز بسیار 
متناسب است و به این مهم پی برده شده است که گره کوری 
در این کشور وجود دارد. احساس کردم حرکت های امروز 

تداوم رویکردی است که آن روز مدنظر بود.
وی گفت: چنانچه این اقدامات در منطقه گسترش یابد و پس از 
آن در کل کشور تکثیر شود، شاهد تشکیل مدرسه مدیریت در کل 
کشور خواهیم بود؛ مدرسه مدیریتی که در آن صرفاً به دنبال تربیت 
دانشجوی دانشگاهی نخواهیم بود، بلکه در آن، مسئله پژوه باشد 
و حل مسئله را در اولویت قرار گیرد. نکته حائز اهمیت این است 
که در هر نقطه از این سرزمین و مخصوصاً روستاها کنکاش کنیم 
و ببینیم مسئله چیست و چرا سبک زندگی پایدار در این مکان ها 
از بین رفته است. ریشه هایی را که در هریک از این مناطق وجود 
دارد آبیاری کنیم تا دوباره رشد کنند و مسئله حل شود و کل ایران 

از آن سود ببرد.
مجری طرح فولاد مبارکه گفت: ما پژوهش و حل مسئله را در فولاد 
مبارکه تمرین کردیم. اقدامی که امروز باید انجام شود این است 
که در نقطه نقطه این سرزمین، پژوهش صورت مسئله حقیقی 
انجام دهیم و سپس متناسب با مناطق مختلف و با استفاده از 

قابلیت های همان منطقه، به حل مسئله آن ها بپردازیم.
عرفانیان افزود: دلسوزانی که در فولاد مبارکه هستند، در راستای 
مسئولیت های اجتماعی شرکت باید در این مدرسه مدیریت، 
با استفاده از ظرفیت های بومی یا نسبتاً بومی، صورت مسئله و 

راهکارهای حل مسئله هر منطقه را پژوهش کنند.
وی در بخش پایانی سخنان خود مهم ترین اقدام را تدریسِ 
یافتن صورت مسئله و یافتن راه حل مسئله دانست و اظهار 
کرد: این امر نیاز به یادگیری دارد و این دقیقاً گمشده این کشور 
است که خوشبختانه شرکت فولاد مبارکه با اقدامات اخیر در 
حوزه مسئولیت اجتماعی در مسیر یافتن صورت مسئله و حل 

آن قرار گرفته است.

گمرک ایران از افزایش ۴۰ درصدی صادرات غیرنفتی 
کشور در سال ۱۴۰۲ نسبت به سال ۱۳۹۹ خبر داد و اعلام کرد: 
تجارت بدون نفت ایران از 7۴ میلیارد دلار در سال ۱۳۹۹ با 57 
درصد افزایش به ۱۱6 میلیارد دلار در سال گذشته رسیده است.

به گزارش خبرنگار فولاد و به نقل از فولادبان، تجارت بدون نفت از 
نظر وزنی نیز از ۱4۷ میلیون تن در سال ۱399 به ۱۶۷ میلیون تن 

رسید، که 20 درصد افزایش نشان می دهد.
این گزارش با اشاره به اینکه ارزش صادرات غیرنفتی در سال ۱399 
به میزان 3۵ میلیارد دلار بود، می افزاید: میزان صادرات غیرنفتی 
در سال ۱402 با 40 درصد افزایش نسبت به ســال ۱399 به رقم 49 
میلیارد دلار رســید. ارزش واردات در سال گذشته به ۶۶ میلیارد 
دلار رسید که از این میزان 2 میلیارد دلار به واردات شمش طلا و 

2.۶ میلیارد دلار به کامیون و کشنده ها اختصاص داشته است.
این گزارش در خصوص تجارت ایران با ۱۵ کشور همسایه تشریح 
می کند: در ســال ۱402 حجم تجارت خارجی ایران با کشــورهای 

همسایه با ۱0 درصد افزایش به بیش از ۶۱ میلیارد دلار رسید. 
این گزارش تصریح می کند  میــزان درآمدهای وصولــی گمرک در 
ســال ۱399 به میزان 2۷ هزار میلیــارد تومان بوده کــه این رقم با 
افزایش 9 برابری در سال ۱402 به 24۷ هزار میلیارد تومان رسیده 

است.

مجری طرح فولاد مبارکه در تأیید راهبرد جدید شرکت 
در حوزه مسئولیت اجتماعی:

گمرک ایران اعلام کرد؛

ادامه در صفحه 7 
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خانوادگی می تواند به همکاری های احتمالی، راهنمایی ها و حتی 
فرصت های توسعه ای برای صنعت کشور منجر شود. همچنین این 
حضور موقعیت سازمان را در چشم جامعه بهبود می بخشد و خبرگان را 

با فرهنگ و نگرش سازمان آشنا می سازد.
در پایان، قرار گرفتن در جمع افراد شاخص و موفق می تواند برای کارکنان 
بسیار انگیزه بخش باشد، زیرا آن ها را تشویق می کند تا اهداف والاتری 
تعیین کنند و به دنبال رشد شخصی و حرفه ای باشند و به عنوان کاتالیزور 

قدرتمندی برای تغییر و بهبود درون سازمان عمل کنند.

دکتر روستایی، رئیس درمان و اورژانس فولاد مبارکه:
واحد اورژانس فولاد مبارکه با تعداد 40 نفر کادر پزشک و پرستار به همراه 
4 دستگاه آمبولانس، مجهز به تمامی امکانات روز و یک دستگاه اتوبوس 
- آمبولانس اورژانس ۱۱۵ در روز جشن عید غدیر، خدمات فوریت های 

پزشکی را به عزیزان حاضر در جشن ارائه دادند.
این خدمات توسط 4 نفر کادر پزشکی و 3۵ نفر کارشناس پرستاری آقا و 
خانم و ۵ مددکار درمان خانم و آقا برای همراهی با بیماران و مصدومان 
احتمالی در نظر گرفته شد. همچنین دو ایستگاه اورژانس در ضلع 
شرقی و غربی ورزشگاه احداث شد که در هر ایستگاه 2 پزشک و 3 پرستار 
انجام وظیفه نمودند و برای اطمینان خاطر و تکمیل از خدمت رسانی 
احتمالی 2 دستگاه آمبولانس در رینگ داخلی و 2 دستگاه آمبولانس در 

رینگ های خارجی مستقر شدند.
 با توجه به اهمیت تأمین سلامت همکاران با هماهنگی های انجام شده 
با اورژانس ۱۱۵ استان اصفهان، یک دستگاه اتوبوس -آمبولانس مجهز، 
به ناوگان اورژانس شرکت فولاد مبارکه ملحق و در ورزشگاه نقش جهان 
مستقر شد که با تعداد ۵ کارشناس پرستاری، خدمت به بیماران و 

مصدومان احتمالی را در دستور کار خود قرار دادند.
در تمامی نقاط ورزشگاه کارشناسان پرستاری با نیروهای آتش نشان 
نجات  و  امداد  تیم  قالب  در  و  شدند  انجام وظیفه  به  مشغول 

خدمت رسانی به خانواده ها را انجام دادند.
کز فوق بیش از ۱40 نفر گزارش  گفتنی است تعداد مراجعه کننده ها به مرا
شد که بحمدالله تمامی این عزیزان پس از درمان سرپایی، توسط کادر 
کز بیمارستانی اعزام  مجرب اورژانس مرخص شدند و تعدادی هم به مرا

و تحت درمان قرار گرفتند.
با عنایت به کثرت جمعیت و با توجه به هرم سنی شرکت کننده های 
در جشن )از کودک چندماهه تا مردان و زنان سالخورده( و با توجه به 
اینکه این جشن در نوع خود بی نظیر بود، علی رغم تمامی مشکلات 
و پیچیدگی های امر خدمت رسانی، عشق به مولی علی )ع( و عطش 
خدمت به کارکنان و خانواده های محترمشان، کارکنان خدوم اورژانس 
را ترغیب می کرد که بهترین خدمات پزشکی را از جان ودل به کارکنان و 
خانواده محترمشان ارائه دهند. در نهایت خاطرنشان می سازد بحمدالله 
مشکل خاصی برای همکاران و خانواده ها پیش نیامد و عزیزان در صحت 

و سلامت به خانه و کاشانه خود بازگشتند.

محمد فرجی، مسئول ترابری سنگین فولاد مبارکه:
 برای شروع برنامه در قسمت برنامه ریزی سرویس های ایاب و ذهاب برای 
حرکت به سمت ورزشگاه نقش جهان ابتدا متن پیامکی برای کارکنان 
شاغل بازنشسته و پیمانکاران همراه با لینک ثبت نام ارسال شد و در 
لینک ثبت نام از متقاضیان خواسته شد که چنانچه نیاز به استفاده از 
سرویس های ترابری سنگین دارند مسیر حرکت خود را ثبت و اعلام کنند. 
نتیجه این اقدامات این شد که بالغ بر 9000 نفر متقاضی سرویس دهی به 
ثبت رسید نکته حائز اهمیت این است که ایستگاه های ثابتی به تعداد 
2۷ ایستگاه در شهرستان های اطراف اصفهان با توجه به محل سکونت 

و درخواست کارکنان در نظر گرفته شد.
در ادامه، زمان حرکت هریک از این سرویس ها با توجه به فاصله آن ها با 
ورزشگاه نقش جهان ازجمله شهرکرد، شهرضا، شاهین شهر، شهرستان 
مبارکه و شهر اصفهان برنامه ریزی و اعلام گردید. پس از آن نسبت به ایجاد 
زیرساخت های موردنیاز برای استقرار اتوبوس ها در ورزشگاه نقش جهان 
اقدام شد. به همین منظور با همکاری همکاران واحد تعمیرات مرکزی 

محل هایی برای استقرار این اتوبوس ها در نظر گرفته شد.

که چنین زیرساخت های پیش از این در ورزشگاه نقش جهان  ازآنجا
وجود نداشته است، اقداماتی از قبیل تسطیح محل پارکینگ با استفاده 
از سرباره های موجود در فولاد مبارکه انجام شد و به منظور اطمینان 
از شرایط مطلوب این پارکینگ طی دو مرحله دو هفته قبل از برگزاری 
جشن با استفاده از چندین دستگاه اتوبوس مانورهایی در آن انجام شد. 
حدود دو هفته قبل از برگزاری جشن نحوه چیدمان اتوبوس ها تمرین و 
همه شرایط لازم برای سرویس های ایاب و ذهاب همکاران آماده گردید.

روز برگزاری جشن از ساعت حدود ۱۷ بعدازظهر روز سه شنبه اولین 
سرویس ها وارد ورزشگاه نقش جهان شدند. نکته حائز اهمیت این 
است که پیش بینی کرده بودیم که ممکن است افراد بیشتری فراتر از آنچه 
ثبت نام کرده بودند نیاز به استفاده از سرویس های ترابری داشته باشند 
به همین منظور با اتکا به تجربه های قبل اتوبوس های رزرو و ظرفیت های 
بیشتری را پیش بینی کرده بودیم که اتفاقاً در روز برگزاری جشن در برخی 
از ایستگاه ها حتی تا 2۵ درصد افزایش نیاز به سرویس دهی را شاهد بودیم 

که خیلی سریع نسبت به این امر اقدام شد.
در نهایت با استفاده از بیش از 3۵0 دستگاه، مکانیسم حرکت به سمت 
ورزشگاه امکان پذیر شد و بالغ بر ۱3 هزار نفر از همکاران و خانواده های 
آن ها به ورزشگاه منتقل شدند. در داخل ورزشگاه نیز از با استفاده از 
30 دستگاه از امکانات ترابری برای جابه جایی عزیزانی که با خودروهای 
شخصی خود به ورزشگاه آمده بودند و در پارکینگ های دورتر از محل 
برگزاری جشن مستقر شده بودند اقدام کردیم. خوشبختانه در پایان 
شاهد بودیم که این جابه جایی ها در کمال صحت و سلامت همکاران و 

بدون هرگونه حادثه با نظم بسیار مطلوب انجام شد.
برای انجام این کار بزرگ همچنین هماهنگی های بسیار خوبی با پلیس 
راهور استان انجام شد. همچنین در محل ورزشگاه نیز همکاری های 
خوبی با همکاران واحد حفاظت فیزیکی و انتظامات داشتیم تا بتوانیم به 
برگزاری جشن با نظم هرچه بیشتر کمک کنیم و در پایان نیز تا ساعت ۱2 
شب نسبت به سرویس دهی به عزیزان برای بازگشت به منازل خود اقدام 
کردیم این در حالی است که به سایر عزیزانی که با استفاده از سرویس های 
درون شهری به ورزشگاه آمده بودند نیز در مسیر بازگشت به منازل خود 
با سرویس های رزروی که در نظر گرفته شده بود خدمت رسانی کردیم و 

نهایتاً همه میهمانان را به مقصد خود رساندیم.
قطعاً برگزاری مطلوب این جشن به برکت خود عید غدیر انجام شد. در 
پایان لازم است از همه همکاران خود در واحد ترابری سنگین، شامل 
4۵0 نفر از رانندگان محترم و همچنین کادر اجرایی خودروهای پیشرو 
واحد ترابری سنگین، همکاران واحد دستگاه نظارت خدمات عمومی و 
سایر بخش های فولاد مبارکه که در انجام این کار بزرگ مساعدت نمودند 

تشکر و قدردانی کنم.

مجتبی لطفی، رئیس امور ورزش فولاد مبارکه:
وقتی قرار است جشنی چنین بزرگ برگزار کنیم و برای خانواده بزرگ فولاد 
مبارکه اعم از شاغل و بازنشسته و همکاران پیمانکار و هلدینگ فولاد 
مبارکه شور و نشاط به ارمغان آوریم، طبیعتاً باید بخش های مختلف آن 
از هر لحاظ در شأن سازمان باشد تا به اهداف معنوی موردنظر نیز دست 
یابیم؛ ازاین رو با تصمیم مدیریت ارشد سازمان و اتاق فکری که به همین 
منظور ایجاد شده بود ورزشگاه نقش جهان به عنوان بهترین مکان برای 
برگزاری این جشن در نظر گرفته شد. برگزاری این آیین باشکوه آینه تلاش 
جمعی و نمایشگر همت و همکاری والای همه بخش های فولاد مبارکه در 
که امور ورزش دستگاه نظارت ورزشگاه  انجام کارهای تیمی است. ازآنجا
نقش جهان است و نگهداری این ورزشگاه بر عهده آن است، برقراری 
ارتباط واحدهای مختلفی که نیاز بود برای برگزاری جشن در ورزشگاه 
نقش جهان ایفای نقش کنند و همچنین نیازهای اصلاحی خود ورزشگاه 
که این  نقش جهان در حوزه های مختلف با واحد امور ورزش است؛ چرا

امور ارتباط مستقیمی با ورزشگاه دارد.
کاری که جلسات آن حدود یک ماه پیش با برنامه ریزی امور ورزش و با 
مدیریت معاونت سرمایه های انسانی آغاز گردید و خوشبختانه با کیفیت 
گرچه اشکالاتی در فرایند برگزاری این جشن  بسیار خوبی برگزار شد. ا
که تا امروز بزرگ ترین جشنی که برگزار کرده بودیم جشن ۱0  بود، اما ازآنجا
هزار نفری همایش ورزش بود و تجربه برگزاری چنین آیین هایی به این 

وسعت را نداشتیم، به نظر می رسد دستاورد بسیار خوبی برای شرکت 
حاصل شد. به همین منظور باید از همه جهات مسائل زیرساختی را در 
نظر می گرفتیم؛ ایمنی و نظافت ورزشگاه نقش جهان در همه مسیرها 
پارکینگ ها و محل استقرار همکاران و خانواده های آن ها کاملاً تدارک 
دیده می شد. خوشبختانه همه موارد با همکاری تمامی بخش های 
مربوطه در مدت زمان کمی که در اختیار داشتیم انجام شد. همچنین 
بسیاری از اقدامات توسط واحدهای مختلفی نظیر روابط عمومی امور 
پیمانکاران تعمیرات مرکزی و همکاران مستقر در ورزشگاه نقش جهان و 

بخش های مختلف ایمنی به خوبی به انجام رسید.
نکته حائز اهمیت این است که با برگزاری این جشن در ورزشگاه 
نقش جهان بسیاری از اشکالات ایمنی و خدماتی که در این ورزشگاه 
مشکل ساز شده بود برطرف شد و برگزاری این جشن بهانه و دستمایه ای 

برای برطرف شدن این معایب گردید.
به نظر می رسد برگزاری چنین جشن هایی می تواند به هم افزایی و 
انسجام بیشتر کارکنان و خانواده ها منجر شود و خانواده ها نیز همه ساله 

انتظار برگزاری چنین جشن هایی را با کیفیت و نظم بهتر داشته باشند.

مهدی سلطانی راد، مسئول مأموریت ها، تشریفات و 
اماکن رفاهی:

، اجرای این جشن بزرگ با برنامه ریزی و پشتیبانی از   از ابتدای کار
حوزه های مختلف ازجمله هنروران، عوامل اجرایی و خانواده محترم در 
دستور کار قرار گرفت و با بیش از ۱20 ساعت جلسه با همکاران واحدهای 

مرتبط برنامه ریزی لازم انجام گردید.
در زمینه پذیرایی روز جشن، ابتدا طراحی ساختار ایستگاه های پذیرایی و 
جانمایی آن ها انجام گرفت. سپس با بررسی های تخصصی واحد نظارت 
و کارشناسان تغذیه، پس از اخذ آمار از متولیان، برنامه ریزی برای تأمین 
اقلام پذیرایی با حفظ زنجیره تا زمان توزیع به منظور حفظ سلامت و 
مطلوبیت انجام گرفت. سپس با تشکیل کارگروه توزیع و طراحی فرایند 
آن، 220 نفر در این حوزه سازماندهی شدند و به یاری خداوند طی 4 
ساعت توزیع بسته بندی پذیرایی انجام گرفت. در این میان نکته حائز 
اهمیت این است که همواره حفظ کرامت همه میهمانان و احترام به 

آن ها سرلوحه فعالیت کلیه اعضای گروه بوده است.
در خاتمه از کلیه همکارانی که از ابتدای برنامه ریزی تا پایان این فرایند 
کید می کنیم که بدون  این واحد را یاری کردند، صمیمانه تشکر کنم. تأ

به تلاش بی وقفه این عزیزان انجام این فعالیت عظیم امکان پذیر نبود.

پورجم ، مسئول ورزشگاه نقش جهان:
پیش از هر چیز از تمامی مدیران و کارکنان فولاد مبارکه که چنین جشن 
بزرگی را در ورزشگاه نقش جهان برگزار کردند تشکر و قدردانی می کنم. 
ورزشگاه بزرگ نقش جهان با سرمایه گذاری فولاد مبارکه برای توسعه 
ورزش استان ایجاد شده است و با برگزاری این جشن بزرگ، ورزشگاه 

نقش جهان محک جدی خورد.
این برای اولین بار در استان است که چنین جشن بزرگی را در یک 
استادیوم ورزشی برگزار می کنیم و به طور قطع می توان در کشور نیز اعلام 
کرد که بعد از ورزشگاه آزادی این دومین ورزشگاه است که ظرفیت برگزاری 

چنین برنامه ای را دارد.
قبل از برگزاری جشن، ورزشگاه با برخی مغایرت های ایمنی مواجه بود 
که با همت و تلاش جمعی همه بخش های ذیربط در حوزه های جاده، 
پارکینگ، خط کشی معابر و پارکینگ ها و روشنایی محدوده ورزشگاه و 
سکوها برطرف شد و این ورزشگاه برای برگزاری مسابقات بزرگ داخلی و 

بین المللی بیشتر و بهتر از همیشه آماده گردید.
که یکی از ورزشگاه های ممتاز کشور محسوب   ورزشگاه نقش جهان ازآنجا
می شود اقدامات انجام شده در آن در ادامه اقدامات قبلی بسیار ارزنده و 

شایسته قدردانی است.

گفتنی است پویش »یک اسباب بازی برای دوستم« در حاشیه برگزاری 
ویژه برنامه »در مسیر قله ها« با استقبال گسترده خانواده های فولادی 
مواجه شد و بچه های حاضر در این جشن برای کودکان مظلوم غزه 

اسباب بازی هایی اهدا کردند.

دکتر روستایی
 رئیس درمان و اورژانس فولاد مبارکه

مهدی سلطانی راد
کن رفاهی  مسئول مأموریت ها، تشریفات و اما

محمد فرجی
مسئول ترابری سنگین فولاد مبارکه

مجتبی لطفی
 رئیس امور ورزش فولاد مبارکه

پورجم 
مسئول ورزشگاه نقش جهان

تحقق رشد ۱۳ درصدی معدن در گروی تأمین ماشین آلات معدنی
حسین قربانی، مدیرعامل هپکو، تحقق رشد 13 درصدی برنامه هفتم در حوزه معدن را در گروی تأمین نیاز ماشین آلات معدنی دانست و با اشاره به فرسودگی ناوگان ماشین آلات معدنی و  از سویی، واردات ماشین آلات دست دوم به کشور و تضعیف تولیدکنندگان داخلی گفت: نه معدن دار از وضعیت موجود 

ِ  مسئولیتی رئیس جمهور آینده را بیشتر می کند. راضی است و نه تولیدکننده، نیاز معادن به ماشین آلات یک نیاز ضروری است و از طرف دیگر حمایت از تولید داخل هم یک ضرورت ملی است و باید این دو موضوع به صورت همگرا و هم افزا موردتوجه قرار گیرند که این بار
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هوشمند سازی صنعت برق و انرژی

زخم عمیق واردات

 بر پیکر تولیدکنندگان ورق گالوانیزه کشور

تحلیـــــــــل

با وجود آنکه تولید اقلام فولادی کشور پاسخگوی نیاز 
داخل است؛ اما در سال گذشته ۲86 هزار تن ورق گالوانیزه و 
پوشش دار وارد شده است و این یعنی واردات گالوانیزه به 
کشور نسبت به سال قبل رشد ۴۲ درصدی یافته که مشکلات 

دوچندانی برای تولیدکنندگان این حوزه ایجاد کرده است.
به گزارش خبرنگار فولاد و به نقل از ایراسین، واردات ورق گالوانیزه 
و انواع ورق پوشش دار کشور در سال ۱402 با جهش 42 درصدی 
نسبت به سال ۱40۱ به 28۶ هزار تن رسید. این جهش واردات 
در حالی صورت گرفت که از 4 میلیون و ۵۷0 هزار تن ظرفیت 
نصب شده تولید ورق گالوانیزه و پوشش دار در کشور در سال 
۱402، تنها به اندازه ۱ میلیون و ۶28 هزار تن )معادل کمتر از 3۶ 
درصد ظرفیت اسمی( تولید واقعی کشور بوده و بیش از ۶4 درصد 

ظرفیت تولید، خالی و معطل مانده است.
نکته عجیب تر آنکه در سال ۱402 از حدود ۱ میلیون و 23۷ هزار 
تن ورق گالوانیزه عرضه شده در بورس کالا، تنها ۶۶2 هزار تن آن، 
یعنی کمتر از ۵4 درصد حجم عرضه ها، معامله شده است و مابقی 
مشتری نداشته است. سؤال بسیار بزرگ این است که در شرایط 
خالی بودن بخش بزرگ ظرفیت تولید ورق گالوانیزه و مشتری 
نداشتن حدود نیمی از عرضه ها در بازار داخلی، چگونه واردات 
ورق گالوانیزه به کشور جهش 42 درصدی را تجربه کرده است؟ 
این چه سیاست اقتصادی و تجاری است که نتیجه آن، تنبیه 
کیفیت داخلی و مجازات تولیدکننده داخلی و سیاست  تولید با
درهای باز برای واردات بی رویه و غیرموجه بوده است؟ بررسی ها 
نشان می دهد که بخش قابل توجهی از واردات ورق گالوانیزه کشور 
توسط شرکت های خودروساز صورت گرفته است. آیا درست است 
که ارز حاصل از صادرات غیرنفتی کشور با نرخ ترجیحی نیمایی در 
اختیار خودروسازان قرار گیرد تا آنان با واردات بی رویه، قوی ترین 
بخش های تولید کشور نظیر صنعت فولاد کشور را تضعیف کنند؟

در همین سه ماهه نخست سال جاری، ۵8 درصد حجم 
عرضه های ورق گالوانیزه در بورس کالا، متقاضی نداشته است. 
تداوم روند اشباع بازار داخلی ورق گالوانیزه با محصولات خارجی، 
آسیب شدیدی به واحدهای تولیدی ورق گالوانیزه و اشتغال 
ایجادشده توسط آن ها وارد خواهد ساخت. بیم آن می رود که 
واردات بی رویه ورق گالوانیزه به تعطیلی کارخانجات این حوزه و 
بیکاری کارگران منجر شود. قابل ذکر است که واردات ورق گالوانیزه 
و پوشش دار کشور در سال ۱402، بالاترین میزان در ۷ سال اخیر 
بوده است و 88 درصد ورق گالوانیزه وارداتی ایران در سال گذشته 

از مبدأ چین وارد کشور شده است.
سؤال این است که چرا باید بازار ورق گالوانیزه و پوشش دار کشور با 
ظرفیت تولیدی در حدود 4.۶ میلیون تن و درحالی که ۶4 درصد 
این ظرفیت خالی است و کشور با چالش ارز نیز روبه رو است، 
تقدیم صنعت فولاد چین شود؟ در حالی کشور ما در شرایط 
تحریمی به افزایش واردات روی آورده، آمریکا اخیراً تعرفه واردات 
۱300 آیتم فولادی و آلومینیومی از چین را بیش از 3 برابر کرده و از 

۷.۵ درصد به 2۵ درصد رسانده است.
صادرات فولاد چین در سال 2023 با افزایش 3۵ درصدی نسبت 
به سال قبل از آن به 9۱.2 میلیون تن رسید که بالاترین میزان در ۷ 
سال گذشته است. در سال گذشته میلادی، صادرات فولاد چین 
به خاورمیانه و آفریقا با رشد خیره کننده 44 درصدی به حدود 
2۵.۷ میلیون تن رسید. چرا ایرانی که دهمین تولیدکننده بزرگ 
فولاد دنیاست، به جای افزایش صادرات، باید بخشی از بازار ورق 
گالوانیزه خود را نیز تقدیم چین کند؟ در پنج ماهه نخست 2024 نیز 
روند افزایش تهاجمی صادرات فولاد چین ادامه دارد و صادرات 
این کشور با رشد حدوداً 2۵ درصدی نسبت به مدت مشابه سال 

قبل به 44.۷ میلیون تن رسید.
و سؤال آخر؛ سیاست بازگشت ارز حاصل از صادرات با نرخ نیمایی 
که فاصله زیادی با نرخ بازار آزاد دارد، چه تبعاتی برای کشور در پی 
داشته است؟ آیا نتیجه آن جهش واردات و کاهش صادرات نبوده 
است؟ سال ۱402، صادرات ورق گالوانیزه و پوشش دار کشور 33 
درصد کاهش یافت و هم زمان واردات آن 42 درصد افزایش یافت. 
آیا نتیجه این سیاست در کل، کسری تراز تجاری ۱۶.8 میلیارد 
دلاری نبوده است؟ آیا باید ارز حاصل از صادراتِ کالاهای تولیدی 
در کشور با نرخ نیمایی در اختیار واردکنندگان قرار گیرد تا آنان با 

واردات بی رویه و ناموجه به تولید کشور آسیب بزنند؟

تفاهم  نامه همکاری میان پژوهشگاه نیرو و پژوهشگاه 
صنعت نفت، با هدف همکاری های آموزشی، پژوهشی، 
فناورانه و نوآورانه، با استفاده از امکانات، تجهیزات، ظرفیت ها 

و توانمندی های علمی و آموزشی طرفین به امضا رسید.
به گزارش خبرنامه فولاد و به نقل از ایسنا، این تفاهم نامه در 
راستای همکاری در اجرای پروژه ها و فعالیت های مشترک 
در حوزه نفت و نیرو، مشتمل بر تحقیقات، توسعه فناوری، 
تجاری  سازی محصولات، انجام خدمات مشاوره  ای و تبادل 

خدمات آزمایشگاهی و آموزشی مبادله شد.
همکاری در مباحث حوزه مدیریت انرژی، تهیه ره  نگاشت جامع 
برنامه  ریزی انرژی، انرژی  های تجدیدپذیر، حفاظت از محیط 
زیست در برابر آثار صنعت برق و انرژی، هوشمند سازی صنعت 
برق و انرژی، مدیریت دارایی های فیزیکی صنعت برق و انرژی، 
توسعه فناوری مواد شیمیایی مورد نیاز صنایع برق و انرژی، 
برقی  سازی و ذخیره  سازی انرژی، ارتقای زیست بوم نوآوری 
و انجام پژوهش های عرصه حکمرانی و مدیریت نفت و نیرو، 

مهم ترین موارد همکاری قیدشده در این تفاهم نامه است.
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کمیته مدیریت فولاد مبارکه  با حضور  گزارش خبرنگار فولاد جلسه  به 
محمدیاسر طیب نیا، معاونان و مدیران نواحی مختلف فولاد مبارکه روز شنبه 
دوم تیرماه در محل برگزاری جلسات دفتر اصفهان برگزار شد و طی آن هریک 
گانه ای عملکرد و چالش های موجود در  از معاونان و مدیران شرکت طی گزارش های جدا

بخش های زیرمجموعه خود را توضیح دادند.
مدیرعامل فولاد مبارکه پس از استماع این گزارش درباره هریک از موارد مطرح شده توضیحات و 
راهکارهایی ارائه و در جمع بندی موضوعات جلسه، از تلاش کارکنان در کسب رکوردهای سه ماه 
اخیر و همچنین روند روبه رشد کیفیت محصولات فولاد مبارکه قدردانی و اظهار امیدواری کرد این 

روند در مسیر تحقق شعار جهش تولید تداوم داشته باشد.
طیب نیا خاطرنشان کرد خوشبختانه و به لطف خداوند در ایام اخیر شاهد شتاب گرفتن روند 
افتخارات فولاد مبارکه بوده ایم. راه اندازی گمرک اختصاصی فولاد مبارکه و خاصه قهرمانی تیم 
فوتبال فولاد مبارکه سپاهان در جام حذفی از جمله افتخارات شیرینی بود که هم برای هواداران 

پرشور شاغل در فولاد مبارکه و هم برای هم استانی های عزیز دستاورد بسیار ارزشمندی بود.
تمامی این افتخارات در سایه غیرت و دغدغه مندی تک تک افراد نسبت به 

اهداف تعیین شده سازمان و کارِ گروهی میسر شده است
وی در همین زمینه گفت: با تمام وجود از عزم و اراده و همدلی و هم راستایی که در تمامی بخش های 
فولاد مبارکه و گروه فولاد مبارکه وجود دارد قدردانی می کنم و بر این باورم که تمامی این افتخارات در 
سایه غیرت و دغدغه مندی تک تک افراد نسبت به اهداف تعیین شده سازمان و کارِ گروهی میسر 
کنون  شده است. نکته حائز اهمیت این است که خوشبختانه از ابتدای دوران ساخت شرکت تا
غیرتمندی و دغدغه مندی کارکنان نسبت به امور محوله در فولاد مبارکه به یک میراث فرهنگی 

مبدل شده است. همکاران بدون باور قلبی و ایمان کارهای خود را انجام نمی دهند.
مدیرعامل فولاد مبارکه خاطرنشان کرد: مهم ترین وجه تمایز ما و سایر کارکنان سازمان های دیگر در 
این است که کارها با ایمان و باور قلبی به اهداف سازمان انجام می شود؛ بنابراین بسیار مهم است 
گاه سازیم. که در ادامه مسیر نیز هدف ها را خوب بشناسیم و تمام همکاران را نسبت به این اهداف آ

به هیچ عنوان نمی خواهیم به عقب برگردیم و شاهد افزایش واردات باشیم
طیب نیا در بخش دیگری از ســخنان خود بــه اهمیت نظارت و کنترل کیفیت قطعات ســاخت 
کید کرد و گفت: اینکه در مســیر بومی ســازی قطعات موردنیاز ســرمایه گذاری و حرکت  داخل تأ
کرده ایم و امروز بســیاری از قطعات را در داخل کشــور می ســازیم بســیار ارزشــمند اســت؛ اما باید 
کــه  دقــت کنیــم کــه در ایــن فراینــد کیفیــت تجهیــزات و قطعــات ســاخت داخــل تنــزل نکنــد؛ چرا

به هیچ عنــوان نمی خواهیــم به عقــب برگردیم و شــاهد افزایــش واردات باشــیم.
کید بر اهمیت تحقق برنامه های تولید و انجام به موقع پروژه های توسعه گفت: با توجه   وی ضمن تأ
به شرایط و میزان نقدینگی موجود در بازار باید از تمامی فرصت ها برای تداوم روند تولید و تداوم روند 

اجرای پروژه های شرکت استفاده کنیم.
کسانی موفق اند که وارد عمل می شوند، تلاش می کنند، انعطاف پذیرند و در برابر 

مشکلات صبر و از خطاها چشم پوشی می کنند
مدیرعامل فولاد مبارکه در ادامه سخنان خود، ضمن تبریک ایام عید غدیر گفت: حضرت 
کید  امیرالمؤمنین )ع( در خطبه ۱۷۶ نهج البلاغه، مؤمنان را به عمل گرایی سفارش می کنند و تأ
کتفا  فرموده اند که باید با تمام قوا کار کرد و آینده نگر بود. باید وارد عمل شویم و تنها به حرف زدن ا
نکنیم. بسیار مهم است که ما نیز در امور محوله با جدیت وارد میدان عمل شویم و کار کنیم مقدمات 
نباید از خود امور بیشتر شود. این راهبرد دقیقاً شعار بسیاری از شرکت های معتبر دنیاست؛ به عنوان 
مثال، شعار شرکت نایکی )NiKe( »فقط انجامش بده« )JUST DO IT( است. این راهبرد رمز موفقیت 
گاه  بسیاری افراد و سازمان ها بوده و هست که فقط باید وارد میدان عمل شویم، کار کنیم، نترسیم و آ
باشیم که انجام دادن مهم ترین بخش کارهاست. این راهبردی است که در زندگی شخصی نیز دقیقاً 
صدق می کند. طبق فرمایش حضرت امیر )ع(، باید کارها را به پایان برسانیم. بعضی افراد در ابتدا 
خوب وارد عمل می شوند، اما در ادامه، کارها را نیمه تمام رها می کنند. چه بسیار پروژه هایی که آغاز 
شده، اما متأسفانه در بسیاری از بخش های کشور به دلایل مختلف نیمه تمام رها شده است. در 
اینجا ایمانی که از آن صحبت شد به ما اجازه نمی دهد خسته شویم و کار را رها کنیم. در ادامه مولا 
کید می کنند که باید در انجام امور استقامت داشته باشیم؛ بنابراین پایداری در رسیدن  علی )ع( تأ
به اهداف یکی از الزامات است. پایداری که جنس آن با پافشاری و لجاجت کاملاً متفاوت است. در 
مفهوم پایداری انعطاف پذیری نهفته است. مفهوم پایداری را می توان از دل خود فولاد نیز به عاریه 
گرفت. جنس فولاد نسبت به سایر مواد از انعطاف پذیری بیشتری برخوردار است و شکل پذیر است؛ 
بنابراین باید در نظر داشته باشیم یکی از رموز بسیار مهم موفقیت انعطاف پذیری است. وقتی 
انسان ها حالت جمود داشته باشند قطعاً خواهند شکست. در انجام امور محوله نیز چنین است. 
باید بتوانیم منعطف باشیم تا در شرایط مختلف بتوانیم متناسب با شرایط عمل کنیم. به خاطر 
داشته باشیم بسیاری از شرکت های بزرگ جهان مانند نوکیا بودند که در ابتدا با انعطاف پذیری 
کاملاً متحول و پویا شدند؛ اما در ادامه راه، در اثر جمود و عدم انعطاف پذیری لازم به همان اندازه که 

رشد کرده بودند به ورطه نابودی افتادند و حذف شدند.
کید می کنند که بعد از همه این اقدامات،   وی خاطرنشان کرد: مولا علی )ع( در ادامه این فراز تأ

گرچه  باید در طول مسیر صبر داشته باشیم و تمامی سختی ها و مشقات را صبورانه تحمل کنیم. ا
داروی صبر ممکن است تلخ باشد؛ اما قطعاً درمان بسیاری از مشکلات است. در خاتمه، حضرت 
ع بالاتر از تقوا است.  ع باشد. نکته مهم این است که ور کید می کنند که صبر باید توأم با ور امیر )ع( تأ
در چنین حالتی اصلاً نباید به سمت خطا و بدی حرکت کنیم. نباید اجازه بدهیم بدی ها به ما نزدیک 
شود و در روح و جسم ما نفوذ کند. بنابراین کسانی موفق اند که وارد عمل می شوند، تلاش می کنند، 

انعطاف پذیرند و در برابر مشکلات صبر و از خطاها چشم پوشی می کنند.
 طیب نیا در همین زمینه با اشاره به سابقه عملکرد سه ساله امیرکبیر تصریح کرد: وی فقط سه 
سال در این مسئولیت حضور داشت، اما علی رغم همه زمینه های موجود پیش روی خود، از 
هرگونه بدی چشم چشم پوشی کرد و از دل وجان به فکر خدمت به وطن بود. او در این مدت کم 
خدماتی به کشور ارائه کرد که ما در طول تاریخ به این شخصیت افتخار می کنیم. در دوران صدر 
اسلام و پس از انقلاب، چنین افرادی را سراغ داریم که در دوران بسیار کوتاه، خدمات شایسته ای 
ارائه کردند و ماندگار شدند. بدون شک رمز موفقیت افراد همین اصولی است که طبق نهج البلاغه 

به آن اشاره شد.
کارهایی انجام دهیم که پس از پایان خدمت نام نیک از ما بر جای بماند

وی ادامه داد: شایسته است که همه مدیران فولاد مبارکه این سؤال را از خود بپرسند که در طول 
ک داشتند و  سال هایی که در سمت های مختلف بوده اند، چه خدماتی به فولاد مبارکه و این آب وخا
چه آثار ماندگاری از خود بر جای گذاشتند. دائماً باید این سؤال را از خود بپرسیم که در طول خدمت 
خود چه کاری انجام دادیم و چه کارهایی می خواهیم انجام دهیم که پس از پایان خدمت نام نیک 
گر به درستی آن  از ما بر جای بماند. به خاطر داشته باشیم هریک از ما انسان ها رسالتی داریم که ا
رسالت را انجام دهیم، قطعاً از ما نام نیک بر جای خواهد ماند. باید واقف باشیم که خداوند این 

ظرفیت را در وجود همه ما قرار داده است.
مشارکت حداکثری در تعیین دولت قوی نقش بسزایی دارد

کید کرد: همه مدیران و کارکنان فولاد مبارکه  مدیرعامل فولاد مبارکه در بخش پایانی سخنان خود تأ
ک در انتخابات شرکت  باید همراه با خانواده های خود با بصیرت و تعلق خاطر هرچه بیشتر به آب وخا
کنند و به خوبی در این زمینه نیز ایفای نقش کنند. همچنین باید توجه داشته باشیم که مشارکت 
کثری در تعیین دولت قوی نقش بسزایی دارد و اقتدار ملی را در پی خواهد داشت. وقتی »کل«  حدا
گر کشور و دولت قدرتمند  قدرت داشته باشد، به طور قطع »جزء« قدرتمند نیز به وجود خواهد آمد. ا
باشد، قطعاً می تواند در برنامه ها و اقدامات  خود نیز با قدرت بیشتری عمل کند. در چنین حالتی 

است که رشد و جهش تولید نیز با قدرت بیشتری حاصل خواهد شد.

کارها در فولاد مبارکه با ایمان و باور قلبی به اهداف سازمان انجام می شود
مدیرعامل فولاد مبارکه در جلسه کمیته مدیریت شرکت:

رکورد جدید تولید روزانه کنسانتره در سیمیدکو به ثبت رسید
گیر سناباد از ثبت رکورد تولید روزانه کنسانتره به میزان 11 هزار و 100 تن در این شرکت خبر داد. روز یک شنبه سوم تیرماه 1403 تلاشگران سیمیدکو موفق به ثبت رکورد تولید روزانه کنسانتره به میزان 11 هزار و 100 تن با رعایت تمامی شاخص های کیفی شدند. شرکت  مدیرعامل شرکت صنعتی و معدنی توسعه فرا

گانه 2 میلیون و 500 هزار تن کنسانتره و گندله، یکی از شرکت های تابعه هلدینگ فولاد خوزستان است که نقش مهمی در تأمین مواد اولیه این مجموعه عظیم فولادی بر عهده دارد. گیر سناباد با ظرفیت تولید جدا صنعتی و معدنی توسعه فرا

به قدرت، توان و ظرفیت های فولاد مبارکه افتخار می کنیم

مشارکت بالا در انتخابات منجر به تحول می شود

رئیس دفتر عقیدتی، سیاسی فرمانده کل قوا روز چهارشنبه ششم تیرماه ضمن 
حضور در فولاد مبارکه در جمع نمازگزاران مسجد اداره مرکزی این شرکت گفت: 
امروز توفیقی بود که از نزدیک از فولاد مبارکه بازدید داشته باشم و با کارکنان این 

مجموعه صنعتی بزرگ و مهم کشور دیدار کنم.
آیت الله علی سعیدی شاهرودی گفت: در واقع امروز عرصه جهاد کشور در صنعت و تولید متمرکز 
شده است و دستاوردهای صنعتی کشور هم باعث ارتقا جایگاه کشور در منطقه و بین الملل شده 
است امروز می تواند کشور ایران صنعت نوین روز را با اتکا به نوآوری ها و فناوری های روز پیش ببرد.

فولاد مبارکه توانسته خود را در بسیاری از حوزه ها ارتقا دهد
وی با بیان اینکه خوشبختانه فولاد مبارکه توانسته است خود را در بسیاری از حوزه ها ارتقا دهد، 
تصریح کرد: در کنار این دستاوردها کارکنان چنین سازمان هایی نیاز به توجه و ارتقا دارند لذا از این 
جهت که می بینم در فولاد مبارکه ساختارهای فرهنگی در کنار ساختارهای تولیدی رشد کرده اند 
بسیار خوشحال هستم. اینکه مدیران این مجموعه دغدغه رشد فرهنگی کارکنان را دارند بسیار 

مهم است.
کید بر اینکه تزریق فرهنگ و معنویت متعالی دینی  رئیس دفتر عقیدتی، سیاسی فرمانده کل قوا با تأ
می تواند در ارتقای روحیه کارکنان مؤثر باشد، خاطرنشان کرد: امروز به قدرت، توان و ظرفیت هایی 
که در فولاد مبارکه است افتخار می کنیم به طورکلی ظرفیت های زیادی در بخش های مختلف کشور 
از جمله دفاعی و حوزه های صنعتی از جمله فولاد وجود دارد که ای کاش سایر حوزه های کشور نیز 

همانند این دو بخش رشد کرده بودند.
 وی در بخش دیگری از ســخنان خود نیز گفت: امروز کشــورمان بیش از هر زمان دیگر در شــرایط 

حساســی به ســر می برد و چنانچه در انتخاب فرد اصلح برای ریاســت جمهوری دقت نکنیم این 
شرایط می تواند به مراتب خاص تر شود.

آیت الله علی سعیدی با بیان اینکه خداوند از ابتدای خلقت تا امروز دو هدیه به مردم داده است 
کنون خداوند در  گفت: رهبری مطلوب و قانون کامل دو هدیه هستند که فرازمانی هستند و از ابتدا تا

قالب بعثت و امامت تعریف کرده است. بعثت و امامت تضمین کننده رهبر مطلوب است.

کمیـت شایسته سـالاری روی زمیـن اسـت گفـت:  وی بـا بیـان اینکـه فلسـفه بعثـت و امامـت حا
خداوند فرموده اند که زندگی و آینده بشریت بدون داشتن یک رهبری مطلوب با مخاطره مواجه 
می شـود. به همین دلیل اسـت که می بینیم خداوند انبیا و اولیا را انتخاب کـرده، نه مـردم. در این 
ک بودن  کـه شـریعت زندگی مـا را به سـمت تعالـی و پـا میان شـریعت هـم هدیـه خداوند اسـت. چرا

پوشـش می دهـد.
وی درباره نقش مردم در این راستا تصریح کرد: خداوند دو هدیه یادشده را به عنوان تضمین برای 

مردم فرستاده است و چنانچه مردم بخواهند گمراه نشوند باید در قاعده این مثلث قرار گیرند.
کید بـر اینکـه بـدون حکومـت دینـی امـکان پیاده سـازی شـریعت وجود نـدارد گفـت: به  وی بـا تأ
فرموده حضرت امام پاسـداری از نظام از هر واجبی واجب تر اسـت و در این راسـتا مـا با دو مقوله 
کمیـت از  کمیـت بـا خداسـت و قـدرت حا کمیـت مواجهیـم. حـق حا کمیـت و قـدرت حا حـق حا
که هیچ پیامبری بدون همراهی مردم به قدرت نرسـیده است، ما می بینیم  مردم اسـت و ازآنجا
کـه خداونـد پیامبـران را بـه نبـوت می رسـاند؛ امـا ایـن مـردم هسـتند کـه بایـد از ایـن اولیـا و انبیـا 

تبعیـت و حمایـت کنند.
وی در بخـش پایانی سـخنان خـود با اشـاره به اهمیـت حضور مـردم در انتخابـات و انتخـاب فرد 
اصلح برای تصدی جایگاه ریاسـت جمهوری افزود: نتیجه انتخابات با سـر انگشـت تدبیر مردم 
کـه هریـک از انتخابـات در جایـگاه خـود نقـش بسـزایی در تعییـن  مشـخص خواهـد شـد. ازآنجا
سرنوشـت کشـور دارد، باید در قالـب معیارهایی نظیـر ولایت مـداری، پایبندی بـه قوانین نظام، 
مدیریت و کارآمدی، فرد موردنظر را که از قدرت و تدبیر مدیریتی بهتری برخوردار است انتخاب 

کرد تـا بتواند تـورم، اقتصاد و معیشـت مردم و مسـیر کشـور را بـه بهترین شـکل مدیریت کند.

فرمانده قرارگاه نصرت و یکی از معاونین سپاه قدس در جمع کارکنان فولاد سبا 
گفت: ما دنبال تحول و مکتب شهیدان می گردیم و به کسی رأی خواهیم داد 
که کارنامه داشته باشد و پرکار باشد. درعین حال باید توجه داشته باشیم که 

مشارکت بالا در انتخابات منجر به تحول می شود.
به گزارش خبرنگار ایراسـین، سـردار عبدالفتـاح اهوازیـان فرمانده قـرارگاه نصرت و یکـی از معاونین 
سـپاه قـدس در جریـان بازدیـد از فـولاد سـبا با اشـاره بـه اهمیـت مشـارکت در انتخابـات اظهـار کرد: 
مملکـت از آن ایـران و اسـلام اسـت؛ ازایـن رو بایـد  بـه دور از توجه بـه جناح ها بـه پـای صندوق های 

رأی برویـم.
وی ادامــه داد: هنــوز هــم هســتند افــرادی کــه اســلحه و پوتیــن خــود را کنــار نگذاشــته 
باشــند و در واقــع در شــرایط فعلــی دغدغه منــد باشــند امــا نــان حــلال درآوردن هزینــه 

دارد و البتــه همیــن حلال خــوری باعــث پیشــرفت می شــود.
اهوازیان معتقد است که ایثارگران هزینه و سختی بیشتری را در این شرایط متحمل می شوند و 
مشکلات همیشه برای همه مردم وجود داشته است، اما باید در انتخابات و تعیین سرنوشت کشور 

که بیشترین ضربه را از ساده انگاری می خوریم. هوشیار باشیم؛ چرا
وی در خصوص مدیریت دولت شهید جمهور رئیسی گفت: او از جنس جامعه بود و دستاوردهای 
بسیاری داشت و مردم می دانستند که شبانه روز فعالیت می کند و این چنین در تشییع او شرکت 

کردند.
اهوازیان با بیان اینکه در دوران دفاع مقدس حتی کشورها از دادن سیم خاردار به ایران خودداری 
کنون به جایی رسیدیم که بیش از ۶0 کشور از ما تجهیزات نظامی  می کردند، تصریح کرد: اما ا

می خواهند.

رئیس دفتر عقیدتی، سیاسی فرمانده کل قوا:

فرمانده قرارگاه نصرت در جمع کارکنان فولاد سبا:
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دبیر انجمن نوردکاران فولادی ایران گفت: دولت با یک 
شعار زیبا، اما غیرکارشناسی، اعلام کرده است که همه زنجیره 
فولاد بایــد صــادرات خــود را بــا ارز نیمایــی تحویــل دهند که 
متأســفانه با همین اقدام، برخی از کارخانه ها تعطیل شده و 
برخی نیز طــی ماه های اخیر اقــدام به تعدیــل نیروهای خود 

کرده اند، زیرا به مرز ورشکستگی رسیده اند.
به گزارش خبرنگار فولاد و به نقل از ایلنا، احمد امین فر، با اشاره به 
واردکننده بودن محصولات فولادی ایران در اوایل دهه هشتاد 
و قبل از آن گفت: در همان سال ها بیش از 2 میلیون تن واردات 
میلگرد و به همین ترتیب تناژهای میلیونی واردات ورق و تیرآهن 

انجام می شد.
وی افــزود: بعد از این ســال ها با همت متخصصان، مســئولان و 
بخش خصوصی در طول دهه هشتاد سرمایه گذاری هایی خوبی 
صورت گرفت و در نهایت منجر به این شد که علاوه بر اینکه نیاز 
داخل در زمینه تقریباً تمام محصولات فولادی برطرف شود، عملاً 

در بسیاری از بخش ها ظرفیت صادرات نیز به وجود آمد.
دبیر انجمن نوردکاران فولادی ایران با اشــاره به برنامه صادراتی 
گسترده محصولات فولادی به آمار سال گذشته اشاره کرده و بیان 
کرد: در سال ۱402 با وجود شرایط تحریمی حدود 3.۵میلیون تن 
محصولات فولادی به کشورهای مختلف همسایه، آفریقا و اروپا 
صادرات شد. این در حالی است که چنین شرایطی اثر زیادی بر 
تجارت بین المللی ما داشته وتحریم های بین المللی باعث شده 

هزینه های زیادی برای صادرات پرداخت کنیم.
امین فــر در ادامه بیان کــرد: در حال حاضر ظرفیت نصب شــده 
محصولات فــولادی بیــن 30 تا 3۵ میلیون تن اســت که در ســال 
۱402 از این میزان، حدود ۱4.۵ میلیون تن مربوط به محصولات 
طویل بود که 3.۵ میلیون تن آن صادر شده و حدود ۱.۷ میلیارد 

دلار ارزآوری برای کشور داشت.
به گفته این فعال صنعتی در این میان باید اشاره کرد که بازارهای 
صادراتــی به زحمــت و با تــلاش زیاد بخــش خصوصــی، دولتی و 
نیمه دولتی در شرایط تحریمی کشف شده و قراردادهای مختلف 

کوتاه و یا بلندمدت منعقد شده است.
وی با اظهار تأسف از مصوبه صادره در انتهای سال ۱402 مبنی بر 
بازگشت ارز صادراتی به سامانه نیما بیان کرد: با این اقدام تقریباً 
همه بازارهای صادراتی موجود از دســت رفته و مشــتری ها طی 
این مدت از کشورهای دیگر خریداری کرده و عملاً با این مصوبه 

بازارهای صادراتی خود را به کشورهای رقیب هدیه کرده ایم.
دبیر انجمن نــوردکاران فولادی ایــران در این زمینه تصریح کرد: 
مشکل اصلی تولیدکنندگان محصولات نورد فولادی این است 
که تقریباً بالای 90 درصد هزینه های تمام شده محصولات شامل 
مواد اولیه و قطعات یدکی و روغن و گریس و… خــود را با ارز بالای 
۵0 تا ۶0 هزار تومان تهیه می کنند. به همین ترتیب در بورس کالا 
شمش به عنوان مواد اولیه این بخش، با دلار بالای ۵0 هزار تومان 
معامله می شــود؛ اما دولت با یک شــعار زیبا، اما غیرکارشناسی، 
اعلام کرده همه زنجیــره فولاد باید صادرات خــود را با ارز نیمایی 

تحویل دهند.
وی با انتقاد بــه این مصوبه ادامه داد: این شــعار، شــعار زیبایی 
اســت؛ اما زمانی که در داخل کشــور، دولت نتوانســته مبنای ارز 
تأمین کالا در داخل کشور را 42 هزار تومان قرار دهد، صادرکننده 
نیز با دلار بالای ۵0 تومان مواد اولیه و ملزومات خود را تأمین کند 
و ســپس با دلار 42 هزار تومانی صادر کند. عملاً این محاســبات 
گر شمش را از بورس  انجام و در اختیار مسئولین گذاشته شده که ا
خریداری کرده و میلگــرد حاصــل از آن را صادر کنیــم در هر کیلو 

حدود ۶ هزار و ۵00 تومان برای تولیدکننده زیان دارد.
وی با اظهــار تأســف از اینکه هر گزارشــی کــه در این زمینــه به هر 
که مسئولین، یا  مســئولی داده شــده، توجهی نشــده گفت: چرا
کارشــناس این صنعت نیســتند یا کسانی هســتند که اشتغال و 
صادرات بــرای آن ها اهمیتی ندارد و فقط به یک شــعار بســنده 

کرده اند و حتی عکس دستور مقام معظم رهبری عمل می کنند.
امین فر یکی از عوامل صادرات موفق را تداوم و حفظ بازار صادراتی 
و مشتریان دانسته و افزود: وقتی به یک مشتری صادراتی در یک 
زمانی مقرر شده محصول تحویل داده شود، اما در همین زمان 
به دلیل قوانین داخلی امکان تحویل به موقع آن وجود نداشته 
باشد، این مشتری دیگر حاضر به خرید با قیمت جهانی نیست و 
گر تداوم در صادرات وجود  تقاضای تخفیف دارد؛ در صورتی که ا
داشته و مشتری ما را به عنوان عرضه کننده خوش نام بشناسد، 

دیگر درخواست تخفیف ندارد.
به گفته این فعال صنعتی در حال حاضر در کشور میلگرد صادراتی 
تولید می شود که در رقابت با دیگر کشورهای صادرکننده به عراق 
با قیمت 30 تــا 40 دلار بالاتر به فروش می رســد، عمــده دلیل این 
مســئله نیز علاوه بر کیفیت، تداوم در عرضه و مدیریت درســت 
مشتری بوده؛ اما متأسفانه با این مصوبه همین بازار صادراتی در 

حال از دست رفتن است.

گفت وگو

بازارهای صادراتی فولاد با عرضه 
محدود ارز از بین می رود

دبیر انجمن نوردکاران فولادی ایران:
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کد در دولت سیزدهم احیای ۴5۰۰ واحد صنعتی را

اهتمام  به  اشاره  با  تجارت  و  معدن  صنعت،  وزیر 
رئیس جمهوری شهید بر احیای واحدهای راکد، گفت: تاکنون 
نزدیک به ۴ هزار و 6۲7 واحد صنعتی در دولت سیزدهم احیا 

شده و این فرایند و نهضت همچنان ادامه دارد.
به گزارش خبرنگار فولاد و به نقل از ایرنا، عباس علی آبادی، در 
مراسم افتتاح و بهره برداری هم زمان از 2۶ طرح تولیدی، صنعتی 
، بیان کرد: تعداد ۱2۵  و معدنی وزارت صمت در ۱0 استان کشور
طرح بزرگ آماده افتتاح داریم. رقمی معادل 238 هزار میلیارد 
تومان سرمایه گذاری انجام شده که موجب ایجاد نزدیک به 30 

هزار شغل می شود.
وزیر صمت با اشاره به تولید دانش بنیان و صادرات محور با تمرکز 
کثری مردم، گفت: در این بخش اولویت ها تعیین  بر مشارکت حدا
شده اند و تقویت و فعال سازی صندوق های وزارت صمت از 

مهم ترین اقداماتی بود که در این دوره به آن اهتمام شد.
علی آبادی بیان کرد: در دولت سیزدهم، اقدامات بسیار بزرگی در 
حوزه صنعت و معدن انجام شد که از نظر اشتغال جوانان، تأمین 
نیازهای داخلی و همچنین صادرات محصولات معدنی آثار 
گر امروز تولید کشور حال خوبی دارد و کالای  آن مشهود است.ا
ایرانی در بازار به فراوانی در دسترس است، با تکیه بر همت بلند 
تولیدکنندگان، صنعتگران و معدن کاران کشور میسر شده است.

افزایش ظرفیت جابه جایی 5 میلیون و 5۰۰ هزار تنی 
محصولات فولادی با راه اندازی خط ریلی منطقه 

فولادی اردکان

مدیرعامل شرکت آهن و فولاد ارفع از افزایش ظرفیت جابه جایی 
۵ میلیون و ۵00 هزار تنی محصولات فولادی و معدنی با راه اندازی 

و اتصال خط ریلی منطقه فولادی اردکان خبر داد.
به گزارش ایراسین، مجتبی مهری نژاد مدیرعامل شرکت آهن 
و فولاد ارفع در مراسم افتتاح فاز یک خط آهن منطقه فولادی 
اردکان با اعلام اینکه این شرکت اجرای 2۱ کیلومتر از خط ریلی 
کید کرد: این پروژه توسط کنسرسیومی  مذکور را بر عهده دارد تأ

متشکل از چهار شرکت در حال اجراست.
میزان سرمایه گذاری انجام شده در این پروژه 8۵0 میلیارد تومان 
برآورد می شود و باقی مانده خط طی دو ماه آینده به بهره برداری 
خواهد رسید. در صورت تکمیل کل پروژه، ظرفیت جابه جایی 
۵ میلیون و ۵00 هزار تن محصولات فولادی و معدنی معادل با ۱0 

درصد بار شبکه ریلی کشور فراهم خواهد شد.

رشد ۳ درصدی تولید برق نیروگاه های کشور

مدیرکل دفتر فنی تولید شــرکت برق حرارتی با اشاره به اینکه 
تولید روزانــه نیروگاه های حرارتــی از مرز ۱.۱ میلیــون مگاوات 
ساعت انرژی عبور کرده است، گفت: تولید برق این واحدها 
در سه ماهه نخست امسال با رشد ۳ درصدی نسبت به سال 

گذشته به ۹۰ میلیون مگاوات ساعت رسید.
به گزارش خبرنگار فولاد و به نقل از پایگاه اطلاع رسانی وزارت نیرو 
)پاون(، اســماعیل نمازی با اشــاره به آمادگی نیروگاه های کشور 
برای تأمین برق پیک تابستان سال جاری بیان کرد: از این میزان 
تولید، ۵8 درصد مربوط به واحدهای ســیکل  ترکیبی اســت که 
میزان تولید انــرژی آن ها بــا افزایش 3 درصدی نســبت به مدت 
مشابه سال گذشته به ۵2 میلیون مگاوات ساعت رسیده است. 

مدیرکل دفتر فنی تولید شرکت برق حرارتی با اشــاره به اینکه در 
سه ماهه نخست امسال بخش اعظم برق موردنیاز کشور توسط 
نیروگاه های حرارتی تأمین شــده اســت، گفت: میزان تولید برق 
واحدهــای گازی در ایــن مــدت بــا افزایــش ۱.۵درصــدی بــه ۱۷ 
میلیون مگاوات و سهم تولید واحدهای بخاری نیز به بیش از 20 

میلیون مگاوات ساعت رسیده است.

واحد

میلیون

درصد

هم زمـان بـا سـایر آحـاد ملـت در جای جـای ایـران 
اسلامی و همپای سایر شـعبه های اخذ رأی کشور، 
چهاردهمیـن دوره انتخابـات ریاسـت جمهـوری 
در فـولاد مبارکـه و مجتمـع فـولاد سـبا از سـاعت 8 صبـح روز جمعـه 
هشتم تیرماه سال ۱۴۰۳ با پرشور و حماسـی مدیران و کارکنان فولاد 
مبارکـه و مجتمـع فـولاد سـبا آغـاز شـد و طلایـه داران صنعـت فـولاد 
کثـری خـود پـای صندوق هـای رأی جلوه هـای  کشـور بـا حضـور حدا
افتخارآمیـزی از ولایـت مـداری و عشـق بـه میهـن را بـه منصـه ظهـور 

گذاشـتند.
برای حضــور مقتدرانــه کارکنان فــولاد مبارکــه صندوق ســیار انتخابات 
طبق برنامه اعلام شده در نواحی فولادسازی، نورد گرم، نورد سرد، گیت 

پرسنلی، مسجد جامع و مجتمع فولاد سبا استقرار یافتند.
خبرنگار ایراسین در مصاحبه با برخی حماسه آفرینان نظر و انگیزه آن ها 

را جویا شده است که در ادامه مطلب می خوانید.
معاون سرمایه های انسانی و سازماندهی فولاد مبارکه:

امروز در واقع جشــن و عید انقلاب اسلامی است. یکی از مزیت های بارز 
گاهی  فولاد مبارکه، مزیت گزینشــگری و انتخاب گری اســت و به خوبی آ
داریم که انتخاب درست چیســت و چه مطلوبیت هایی برای ما فراهم 

می کند. از خــدای بــزرگ می خواهیم که رئیس جمهــوری در تــراز ایران 
اسلامی به اراده ملت عزیزمان از صندوق بیرون آید.

محسن طبیعی، مدیر گزینش و جانشین فرمانده حوزه 
مقاومت بسیج شهید موحدیان فولاد مبارکه:

فولاد مبارکه و کارکنان آن همیشه در خط مقدم توسعه و پیشرفت این 
کشور بودند و الان در بعد سیاسی هم ثابت کردند که سرافراز و پیشرو همه 

این عرصه ها هستند.
سرهنگ پاسدار علی اصغر عطایی، رئیس سازمان بسیج 

کارگری و کارخانجات استان اصفهان
کارگران و فعالان عرصه صنعت از ابتدای صبح امروز مشــارکت خوبی در 
انتخابات داشــته اند و امیدواریم این حضور منتهــی به انتخاب خوبی 

برای کشور شود.
غلامرضا کمالی، مدیر ناحیه فولادسازی فولاد مبارکه:

کثری مردم، باعث سربلندی  گاهانه و حدا انتخابات پرشور و با حضور آ
کشــور در ســطح بین الملل خواهد شــد و امنیت آفرین اســت. در حوزه 
صنعت چالش های زیادی داریم. رئیس جمهوری که انتخاب می شود 
ان شــاءالله مســائل صنعت را به خوبی دنبال کند و ریل گذاری درستی 

انجام دهد تا بتوانیم سرعت پیشرفت را بیشتر کنیم.

قاسم خوشدل پور، مدیر مجتمع فولاد سبا:
یکی از نمودهــا و کارکردهــای هر قوه مجریــه ای، صنعــت و به خصوص 
صنعــت فــولاد آن کشــور اســت. می دانیم کــه صنعــت فولاد چــه نقش 
مهمی در ارزآوری، چرخه اقتصادی و GDP کشور دارد. بنابراین انتخاب 
رئیس جمهوری و کابینه ای که بتواند ریلگذاری و بسترسازی مناسبی 

برای صنعت کشور فراهم سازد حائز اهمیت است. 
عباس محمدی، مدیر تولید فولاد مذاب فولادسازی 

فولاد مبارکه
دارد.  انتظــار حمایــت  آینــده  رئیس جمهــوری  از  فــولاد  صنعــت 
رئیس جمهوری به عنوان اولیــن نفر اجرایی کشــور نقش قابل توجهی 
در زمینه حمایت از صادرات، ارزآوری و به کارگیری نیروی انسانی در این 

بخش عظیم و صنعت مادر دارد.
بهزاد بهادرانی، مدیر ناحیه نورد سرد فولاد مبارکه:

 رشــد و شــکوفایی مجموعه هــای صنعتــی مشــابه مجموعــه مــا کــه 
تولیدکننــده محصــولات اولیه صنایع مــادر ایــران، مثل خودروســازان 
هســتیم، می تواند در رشــد و شــکوفایی صنعت کشــور نقش عمده ای 
داشته باشد و رئیس جمهوری اصلح در میزان رشد صنعت مادر می تواند 

تأثیرگذار خواهد بود.

کثری  گاهانه و حدا انتخابات پرشور و با حضور آ
مردم، باعث سربلندی کشور در سطح بین الملل 

خواهد شد و امنیت آفرین است

حضور پرشور کارکنان فولاد مبارکه و مجتمع فولاد سبا در انتخابات ریاست جمهوری

آموزشگاه و آزمایشگاه صنعتی نسل پنجم ذوب آهن اصفهان افتتاح شد
آموزشگاه و آزمایشگاه صنعتی نسل پنجم ذوب آهن اصفهان توسط روح الله دهقانی فیروزآبادی معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهوری افتتاح شد. دهقانی فیروزآبادی در مراسم افتتاح این مرکز صنعتی گفت: در شرایط کنونی صنایع باید نگاه ویژه ای به بهره گیری از فناوری های نوین داشته 

باشند و این امر در زمره مسئولیت اجتماعی صنایع نیز قرار دارد. مدیرعامل ذوب آهن اصفهان نیز در این مراسم گفت: آموزشگاه و آزمایشگاه صنعتی نسل پنجم ذوب آهن جهت تربیت نیروی متخصص و استفاده از فناوری های نوظهور جهت دست یابی به صنعت هوشمند تأسیس شده است.
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مؤسسه  فست  مارکت )Fastmarkets( اعلام کرد که 
مقامات دولت محلی چین در نظر دارند محدودیت های 
بیشتری را در قالب کاهش تولید فولاد خام در سراسر این 
کشور به منظور کاهش مصرف انرژی و میزان انتشار کربن 

تولیدی وضع کنند.
 به گزارش خبرنگار فولاد و به نقل از پایگاه خبری و تحلیلی 
فلزات آنلاین، مؤسسه فست مارکت اعلام کرده است مطابق 
با اطلاعیه صادرشده، روند کاهش ظرفیت تولید فولاد خام در 
واحدهای فولادسازی استان فوجیان در بازه زمانی ماه ژوئن 
تا دسامبر سال جاری میلادی اجرایی خواهد شد و به طورکلی 
ظرفیت تولید سالانه در استان مذکور نباید از 3۵.98 میلیون 

تن فراتر رود.
البته در این اطلاعیه ذکر شده است که به نظر نمی رسد میزان 
تولید فولاد خام در این استان با تمهیدات در نظر گرفته شده از 

حدود 30.۵8 میلیون تن در سال 2024 فراتر رود.
گفتنی است که میزان تولید فولاد خام در استان فوجیان به عنوان 
یکی از استان های جنوب شرقی چین، حدود 34.0۶ میلیون تن 
در سال 2023 اعلام شد و این استان را در رتبه دهمین تولیدکننده 

فولاد خام از لحاظ ظرفیت تولید در کشور چین قرار داد.
بر اساس داده های منتشرشده از سوی اداره ملی آمار چین 
)NBS(، میزان تولید فولاد خام در پنج ماهه نخست 2024 در این 
استان حدود ۱4.۶4 میلیون تن بوده که نسبت به مدت مشابه 

سال 2023، حدود 23 درصد افزایش را تجربه کرده است.
در صورت اجرای سیاست گذاری های ابلاغ شده از سوی دولت 
محلی استان فوجیان، میزان تولید فولاد خام در این استان در 
سال 2024 نسبت به سال 2023 حدود 3.48 میلیون تن کاهش 

خواهد یافت.
به گفته شماری از فعالان بازار، آن دسته از واحدهای فولادسازی 
که از روش کوره های بلند در فرایند تولید خود استفاده می کنند، 
بیشترین تأثیرگذاری را از سیاست گذاری های ابلاغ شده به دلیل 

میزان انتشار بالای کربن خواهند دید.
بر اساس اطلاعیه مذکور، وضعیت تولید در واحدهای فولادسازی 
کوره های قوس الکتریکی )EAFs(، شرایط  مبتنی بر روش 
مناسب تری نسبت به دیگر واحدهای تولیدکننده فولاد خواهد 

داشت.
کاهش ظرفیت تولید فولاد در دیگر استان های چین

سایر استان های قطب تولید فولاد در چین مانند استان های 
شان دونگ و هبئی، اطلاعیه هایی در رابطه با کاهش مصرف 
انرژی، میزان انتشار کربن تولیدی و کاهش تولید فولاد خام در 
اوایل سال 2024 منتشر کردند اما جزئیاتی در خصوص میزان 
کاهش تولید در واحدهای تولیدی این دو استان ارائه نداده اند.

بر اساس گمانه زنی های ارائه شده، میزان کاهش تولید فولاد خام 
ممکن است در برخی استان های چین به حدود 20 میلیون تن 
برسد. این رقم با میزان تولید ۱.02 میلیارد تن فولاد خام چین در 
سال 2023 قابل مقایسه است و بعید به نظر می رسد که حجم 
عرضه فولاد در بازار در نیمه دوم سال 2024 روند صعودی به 

خود بگیرد.
کاهش 20 میلیون تن میزان تولید فولاد بر قیمت سنگ آهن 
به عنوان یکی از مواد اولیه تولید این فلز تأثیر منفی خواهد 
گذاشت. بر همین اساس با افت قیمت سنگ آهن، نرخ فولاد 
نیز کاهش خواهد یافت. درصورتی که میزان کاهش تولید فولاد 
خام به 40 میلیون تن برسد، روند عرضه محصولات ساخته شده 
فولادی در بازار با چالشی جدی مواجه خواهد شد. به همین 
دلیل، در صورت وقوع چنین سناریویی، قیمت فولاد و مواد اولیه 

تولید این فلز افزایش خواهد یافت.
صرف نظر از میزان کاهش تولید، قیمت ورق گرم فولادی احتمالاً 
خ را تجربه خواهد کرد، زیرا استان هبئی  بیشترین افزایش نر
به عنوان بزرگ ترین استان تولیدکننده فولاد چین که سهم بزرگی 
در تولید ورق گرم فولادی چین را به خود اختصاص داده است، 
در کاهش میزان تولید فولاد در این کشور نسبت به دیگر استان ها 

پیشرو خواهد بود.
بیشتر فعالان بازار سنگ آهن به دلیل عدم اعلام رسمی میزان 
کاهش تولید فولاد خام در سایر استان های بزرگ فولادسازی در 
چین، نسبت به پخش اخبار مربوط به میزان کاهش تولید فولاد 
خام در استان فوجیان سیاست نظاره گری را اتخاذ کرده اند و در 

انتظار ارزیابی وقایع آتی هستند.
کرد:  ابراز  پکن  در  مستقر  فولاد  تولیدکنندگان  از  یکی 
سیاست گذاری کاهش تولید فولاد خام از استان فوجیان آغاز شد؛ 
که میزان تولید فولاد در این استان در سال 2023، بیشترین  چرا
افزایش معادل ۱3.۷ درصد را نسبت به دیگر استان های چین 
تجربه کرد. بر همین اساس، میزان کاهش در نظر گرفته شده 
برای تولید فولاد خام در سال 2024 برای استان فوجیان چین 

نسبتاً رقم بالایی است.
گاه از وضعیت بازار فولاد پیش بینی کردند که  برخی منابع آ
بیشترین میزان کاهش تولید فولاد خام احتمالاً مربوط به 
استان هایی از چین است که در سال 2023، بیشترین میزان تولید 

فولاد را به ثبت رسانده بودند.
در سال 2023، میزان تولید فولاد خام در ۱۱ استان چین نسبت 
به سال 2022، افزایش بیش از ۵00 هزار تنی در هر استان را تجربه 
کرد. بر اساس داده های اداره ملی آمار چین )NBS(، بیشترین 
افزایش تولید فولاد خام با بیش از یک میلیون تن در هر استان در 
سال 2023، مربوط به استان های فوجیان، مغولستان داخلی، 

جیانگ سو، آن هویی و گوانگ دونگ بوده است.

خبــــــر بین الملل

خـبــــــــــــــــــر

راهبرد چین برای کاهش مصرف انرژی 
و انتشار کربن در صنعت فولاد

بــا اتــکا بــه دانــش و تــلاش کارکنــان کارگاه مکانیــک 
تعمیرگاه مرکزی فولاد مبارکه پروژه طراحی و ساخت 
اســتند ویژه حمل جاده ای مندریل های نورد گرم با 

موفقیت و با کمترین هزینه انجام شد.
رئیس کارگاه مکانیک تعمیرگاه مرکزی، ضمن اعلام این خبر گفت: از دو 
استند موجود، یکی به دلیل ساختار قدیمی و یکپارچه نبودن و دیگری 
که یک نمونه خارجی اسـت، به دلیل عـدم کارایی مطلوب و مسـتهلک 
شـدن عمـلاً قابل اسـتفاده نبـود؛ بـه همیـن دلیـل مقـرر شـد عملیـات 
طراحـی و سـاخت اسـتندهای جدیـد و مسـتحکم بـه دسـت همـکاران 

مسـتقر در تعمیرگاه مرکـزی انجام شـود.
مهدی صبــوری تصریح کــرد: اســتندهای بومی سازی شــده به گونه ای 
طراحــی شــده اند کــه قابلیــت حمل ونقــل تمامــی تیپ هــای مختلف 

کز عملیاتی را دارند. مندرل های نورد گرم به مرا
در همین زمینه کارشناس تعمیرات هیدرولیک و جوش تعمیرگاه مرکزی 
و مســئول پروژه گفت: کلیــه مراحل طراحی، ارائه نقشــه های ســاخت، 
شبیه سازی اِلِمان محدود و همه مراحل جوشکاری و ساخت در کارگاه 

هیدرولیک و جوش تعمیرگاه مرکزی با ضریب اطمینان مناسب و هزینه 
کم انجام شد.

کچر استند  مسعود آزاد، در این باره افزود: کلیه مقاطع به کاررفته در استرا
از نوع تیرآهن H200 با اســتحکام بالا به منظور قرارگیری مندرل با وزن 40 
تن اســت و ظرفیت تحمل تنش های وارده حاصل از حرکت مکانیســم 

حمل ونقل جاده ای را به صورت ایمن داراست.
در ادامه، محمد دوست محمدی، تکنسین آماده ساز کارگاه هیدرولیک 
تعمیرگاه مرکزی گفــت: تمامی امور مربوط به آماده ســازی تجهیز، نظیر 
تأمین متریــال و قطعــات و هماهنگی بین واحد اســکلت فلــزی، واحد 
جوش دســتی و واحــد آزمایشــگاه )جهت انجام تســت تــرک در مقاطع 
جوشکاری شــده( در ســریع ترین زمان ممکن بــا صرف در مجمــوع ۱20 

نفرساعت انجام گرفت.
در خاتمه، مهدی صبوری رئیس کارگاه مکانیک تعمیرگاه مرکزی فولاد 
مبارکه از حمایت های مدیریت تعمیرگاه مرکزی و زحمات کارکنان کارگاه 
هیدرولیک و جوش دستی تعمیرگاه مرکزی و همچنین از تلاش همکاران 

واحد اسکلت فلزی و آزمایشگاه قدردانی کرد.

هیچ توجیهی برای صادرات فولاد باوجود اختلاف ارز نیمایی و آزاد وجود ندارد
رضا تسلیمی، مدیرعامل شرکت صنعتی و معدنی پایا فولاد کویر یزد گفت: هزینه های تولید یک تن کنسانتره براساس نرخ ارز مشخص می شود. عملاً اختلاف ارز نیمایی و ارز آزاد در کنار دستوری بودن بازگشت ارز باعث می شود تا هیچ توجیهی برای صادرات فولاد وجود نداشته باشد. این موضوع روند صادرات 

را کند و در تولید اختلال ایجاد کرده است. در چنین شرایطی مجبور به کاهش 30 تا 40 درصدی تولید هستیم.

  ؟؟
 

طراحی و ساخت استند ویژه 
حمل جاده ای مندریل های نورد گرم

مهدی صبوری
رئیس کارگاه مکانیک تعمیرگاه مرکزی 

محمد دوست محمد
 تکنسین آماده ساز 

کارگاه هیدرولیک تعمیرگاه مرکزی

مسعود آزاد 
کارشناس تعمیرات هیدرولیک و جوش 

تعمیرگاه مرکزی و مسئول پروژه

مجمع گل گهر 38 تومان سود تقسیم کرد

یال سود تقسیم کرد »کچاد« 620 ر

ششــم تیرماه ســال جــاری، مجمــع عمومــی عادی 
ســالیانه صاحبان ســهام شــرکت معدنــی و صنعتی 
گل گهر برای سال مالی منتهی به ۲۹ اسفندماه ۱۴۰۲ با 

حضور ۹۱ درصد سهام داران برگزار شد.
به گزاش معدن نیوز و به نقل از خبرنگار فولاد، مدیرعامل شرکت معدنی و 
صنعتی گل گهر در مجمع عمومی عادی سالیانه این شرکت اظهار داشت: 
شرکت معدنی و صنعتی گل گهر با 3۵ هزار شاغل نقش بسیار مهمی در 

اقتصاد کشور ایفا می کند.
ایمان عتیقی درباره جایگاه گروه گل گهر در زنجیره فولاد کشور گفت: سهم 
گروه گل گهر در سال ۱402 در تولید کنســانتره ۱۱.۵۱ میلیون تن و معادل 
23 درصد، تولید گندله ۱2.0۷ میلیون تن و معادل 23 درصد، تولید آهن 
اسفنجی 3.9 میلیون تن و معادل ۱2 درصد و تولید شمش فولادی 83۶ 

هزار تن و معادل 2.۶ درصد است.
وی افــزود: گروه گل گهــر در تولیــد کنســانتره و گندلــه کشــور در جایگاه 
نخست، در تولید آهن اسفنجی در جایگاه دوم و در تولید شمش فولادی 

در جایگاه دهم کشور قرار دارد.
عتیقی عنوان کرد: یکی از اهداف گل گهر بحث معدنکاری اســت که در 

سال گذشته رشد ۱۶ درصدی را در این بخش رقم زده است.
مدیرعامل شرکت معدنی و صنعتی گل گهر بیان کرد: این شرکت توانسته 

در سال گذشته به ۱2 رکورد کمّی و 20 رکورد کیفی دست یابد.
کتشــافات، تکمیــل زنجیــره فــولاد، تنوع بخشــی به ســبد  وی توســعه ا
محصولات، توسعه عملیات معدنکاری، توسعه زیرساخت های انرژی، 
توســعه زیرســاخت های مدیریتــی را ۶ محور توســعه شــرکت معدنی و 

صنعتی گل گهر برشمرد.
مدیرعامل شــرکت معدنــی و صنعتی گل گهــر گفت: پیش بینــی ما این 
است که در ســال جاری با توجه به توازن سیستم گندله و احیا، قیمت 

گندله مناسب تر شود.
وی با اشاره به اینکه گل گهر در زمینه سود خالص 9 درصد نسبت به سال 
گذشته رشد داشــته اســت، افزود: درآمد عملیاتی شرکت در ســال ۱402 

حدود ۶8 هزار میلیارد تومان بوده که سود ۵۵ درصدی داشته است.
به گفته عتیقی گل گهر دارای ۵0 پروژه است که ۱3 پروژه آن جزو پروژه های 
پیشــرانان پیشــرفت و 3۷ پروژه آن جزو پروژه های صنعتــی و زیربنایی 

شرکت است.

مدیرعامل شرکت معدنی و صنعتی گل گهر ادامه داد: پروژه های آماده 
افتتاح شرکت شامل بهبود کیفیت محصول کارخانه پلیکام با پیشرفت 
99.۷ درصدی، آبگیری و فیلتراسیون باطله کارخانه کنسانتره با پیشرفت 
۱00 درصدی و خط دوم انتقال گاز به منطقه معدنی و صنعتی گل گهر با 

پیشرفت 98 درصدی است.
وی اهم پروژه های گل گهر را شــامل احداث نیروگاه سیکل ترکیبی ۵4۶ 
مگاوات بلوک شماره 2 گهرانرژی، احداث نیروگاه خورشیدی ۱00 مگاواتی 
گل گهر، احداث دو واحد مگامدول آهن اسفنجی و پروژه حمل پیوسته 
مواد معدنــی IPCC شــرکت معدنی و صنعتــی گهرزمین، فولادســازی و 
نورد و پروژه مگامدول آهن اسفنجی شماره 3 شرکت توسعه آهن و فولاد 

گل گهر برشمرد.
در پایان مجمع عمومی عادی ســالیانه صاحبان سهام شرکت معدنی 
و صنعتی گل گهر، 380 ریال به ازای هر سهم ســود تقسیم شد و روزنامه 
دنیای اقتصاد و اطلاعات به عنوان روزنامه های کثیرالانتشــار انتخاب 

شدند.
مرتضی شبانی مدیر امور مجامع و راهبری شرکت ها که به عنوان ناظر این 
مجمع حضور داشت افزود: با توجه به سود تقسیمی و درصد مالکیت 
فولاد مبارکه در این شــرکت حــدود ۱۶00 میلیــارد تومان ســود حاصل از 

سرمایه گذاری از محل  شرکت معدنی و صنعتی گل گهر  شناسایی شد.

در مجمع عمومی عادی ســالیانه صاحبان ســهام 
شــرکت معدنــی و صنعتــی چادرملــو )ســهامی عام( 
به ازای هر ســهم 6۲۰ ریال سود تقســیم گردید. سود 
خالص این شرکت در سال مالی ۱۴۰۲ نیز با افزایش ۱۱ درصدی همراه 
شــد و بــه ۲5۴ هــزار و ۱7۰ میلیــارد ریال رســید. همچنیــن درآمدهای 
عملیاتی ایــن شــرکت بــا ســرمایه ۳۲۴۰۰۰ میلیــارد ریــال، ۳8 درصد 

افزایش داشت و به مبلغ 6۰۳7۴۰ میلیارد ریال رسید.
در این مجمع که رأس ساعت 9 صبح روز چهارشنبه مورخ ۱403/04/0۶ 
بــا حضــور بیــش از 8۷ درصــد ســهام داران در محل مجموعــه فرهنگی 
ورزشــی تلاش برگزار شــد، صورت های مالی این شرکت در ســال ۱402 به 

تصویب رسید.
بر اســاس همین گزارش در این جلســه پس از انتخاب نماینده شرکت 
ســرمایه گذاری امید، به عنوان رئیس مجمــع و ناظرین از شــرکت فولاد 
مبارکه و شرکت های سرمایه گذاری سهام عدالت، نماینده سازمان بورس 
و اوراق بهادار و بازرس قانونی شــرکت، طاهــرزاده به عنوان دبیر مجمع 
و مدیرعامــل شــرکت، گزارشــی از عملکــرد و برنامه های اجرایی شــامل 
عملیات استخراج، تولید و فروش محصولات و طرح ها و برنامه های سال 

جاری شرکت را به اطلاع حاضران رساند.
وی با اشاره به جایگاه دوم چادرملو در تولید کنسانتره کشور با سهم ۱۷ 
درصدی افزود: گروه چادرملو همچنین در سال گذشته در تولید گندله 
سهمی معادل ۷ درصد، در تولید آهن اسفنجی سهمی معادل ۱0 درصد 
و در تولید شمش فولاد سهمی معادل ۶ درصد را در بین تولیدکنندگان 

زنجیره فولاد کشور به خود اختصاص داده است.
طاهرزاده افزود: در سال گذشــته در طرح های توسعه گام های مثبتی 
برداشــتیم و برای اولین بار بالغ بر ۱۶3 هزار میلیارد ریال ســرمایه گذاری 

در طرح های توسعه شرکت و شرکت های سرمایه پذیر صورت پذیرفت.
کید بر محدودیت های بیشــتر از ســال ۱40۱ در سال گذشته در  وی با تأ
بخش انرژی ازجمله برق و گاز، اظهار داشت: مجموعه چادرملو علی رغم 
این محدودیت ها توانســت رکورد تولید را با افزایش بهــره وری و کاهش 
توقفــات در کارخانجــات گندله ســازی و شــمش فــولاد را کــه از ابتــدای 

بهره برداری بی ســابقه بوده اســت بشــکند و نســبت به حفظ تولید در 
واحد احیا اقدام نماید.

وی با اشاره به افزایش حق انتفاع معدن براساس قانون بودجه سالانه و 
در نتیجه افزایش بهای تمام شده، اعلام کرد: استراتژی شرکت در مقابل 
این امر عــلاوه بر پیگیری موضوع از دســتگاه های مربوطه، مدیریت در 
دیگر هزینه های تولید و عملیاتی نمودن برنامه ریزی های انجام شده در 
جهت کاهش بهای تمام شده بوده اســت تا با افزایش تولید و بهره وری 

بخشی از این موضوع مدیریت گردد.

کید بر عزم چادرملو برای بهره برداری از  مدیرعامل چادرملو سپس با تأ
حداقل ۷ طرح توسعه این گروه تا پایان امسال با سرمایه گذاری معادل 
ریالی 3۷۵ هزار میلیارد ریال که اشتغال زایی مستقیم و غیرمستقیم بالغ بر 
8 هزار نفر را در پی خواهد داشــت، به تشــریح اهم طرح های در دست 

اجرای گروه چادرملو پرداخت.
گفتنی است طبق آخرین صورت های مالی منتشرشده شرکت صنعتی 
و معدنی چادرملو با ســرمایه اســمی 32400 میلیارد تومانی در ۱2ماهه 
منتهی به اسفند ۱402 موفق به کسب درآمد ۶0 هزار و 3۷4 میلیارد تومان 

شد که نسبت به دوره مشابه سال قبل 38 درصد افزایش داشته است.
 در نهایت هم معدنی و صنعتی چادرملو توانست سود خالصی معادل 
2۵ هزار و 4۱۷ میلیارد تومان محقق کند و بابت هر سهم ۶2 تومان سود 

تقسیم کرد.
 در انتهای این مجمع هیئت رئیســه و ســهام داران با توجه به مجموع 
کمیتی شرکتی و  اقدامات انجام شده در جهت اجرای دستورالعمل حا
ایجاد انضباط مالی بر اساس گزارش حســابرس و بازرس قانونی شرکت 
نسبت به تأیید صورت های مالی و تنفیذ اقدامات انجام شده اقدام و از 

تیم مدیریتی چادرملو تشکر و قدردانی شد.
مرتضی شـبانی مدیر امور مجامع و راهبری شـرکت ها که به عنـوان ناظر 
ایـن مجمـع حضـور داشـت افـزود: بـا توجـه بـه سـود تقسـیمی و درصـد 
مالکیـت فـولاد مبارکـه در ایـن شـرکت حـدود 2200 میلیـارد تومـان سـود 
حاصـل از سـرمایه گذاری از محـل شـرکت معدنـی و صنعتـی چادرملـو 

شناسـایی شـد.
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کارشناسان اقتصادی بر این باورند که کلیه شاخص ها 
و نشان گرها اقتصادی اعم از نرخ اشتغال، میانگین دستمزد، 
متوســط درآمد و موارد دیگر به طور مســتقیم بــا تولید مرتبط 
هســتند و مانع زدایی از تولید می تواند نقش مؤثری در رونق 
بازار، گردش سرمایه و خروج اقتصاد ایران از رکود داشته باشد.
به گزارش خبرنگار ایراسین، جلوگیری از واردات بی رویه پیش نیاز 
رونق فعالیت های تولیدی است و کنترل و شفاف سازی واردات 
نخســتین گام مانع زدایی از تولید است که چند ســالی است در 
صنعت فولاد به فراموش ســپرده شــده اســت. به عنــوان نمونه 
درحالی که ظرفیت تولید انواع ورق های فولادی پوشش دار اعم 
از ورق های گالوانیزه، گالوالوم و قلع اندود در حدود 4 میلیون و ۵۷0 
هزار تن در سال است، به دلیل عدم حمایت ها تنها 3۶ درصد این 
ظرفیت اسمی یعنی معادل یک میلیون و ۶28 هزار تن آن فعال 
اســت که این میزان تولید نیز به دلیل واردات بی رویه با مشکل 

عرضه در بازار مواجه است.
بررســی تارنمای کدال نشــان می دهد که سال گذشــته افزون بر 
یک میلیون و 23۶ هزار تُن ورق گالوانیزه توســط فولادســازان در 
بــورس کالای ایران عرضه شــده کــه تنهــا ۶۶2 هــزار و 4۵0 تن آن 
توسط مشــتریان خریداری شده است که ســهم معامله، حدود 
۵0 درصد را نشــان می دهد. این در شــرایطی اســت که در ســال 
۱402، مجــوز واردات 28۶ هزار تن ورق پوشــش دار صادر شــد که 
بالاترین میزان در ۷ ســال اخیر بود و به طور عمــده این مجوزها 
برای خودروسازان از مبدأ چین صادر شده است و باید پرسید که 
چرا با وجود تولید بالای ورق های پوشــش دار در داخل و وجود 
۶4 درصد ظرفیت تولید خالی و معطل مانده، باید ارز کشور برای 

واردات ورق خارج شود؟
درحالی که صنعت خودروســازی مصرف کننده عمده ورق های 
پوشش دار اســت، کارخانه های این بخش در سال های اخیر با 
ورود به عرصه واردات ورق، نه تنها موجب ایجاد رکورد فروش ورق 
در بورس کالا شــده بلکه تــراز تجاری صنعت فــولاد را منفی کرده 
است و شائبه فرار مالیاتی خودروسازان از طریق تهاتر بدهی های 

با قطعه سازان از طریق تحویل ورق مصرفی را دامن می زند.
آخرین گزارش ها از بورس کالا نیز نشان می دهد اتخاذ سیاست 
غلــط واردات ورق های پوشــش دار در ســال ۱403 نیــز گریبانگیر 
فولادسازان شده است و در سه ماه ابتدایی امسال، افزون بر ۵8 
درصد حجم عرضه های ورق گالوانیزه خریدار نداشته است و این 
در حالی است که انجمن فولاد ایران در زمینه آمار واردا ت دوماهه 
زنجیره آهــن و فولاد اعــلام کرده اســت که تــراز تجــاری ورق های 
فولادی ایران به ۱4۵ میلیون دلار منفی رسیده است و در شرایطی 
که تنها 32 میلیون دلار ورق به خارج صادر شــده است، بیش از 
۱۷۷ میلیون دلار واردات ورق های فــولادی و به طور عمده ورق 

گالوانیزه به ثبت رسیده که مبدأ بیشتر آن ها کشور چین است.
بر اســاس گزارش انجمن فولاد ایران، رشــد ۱4.۱ درصدی حجم 
واردات ورق هــای پوشــش دار و افزایــش 9.۱ درصــدی ورود ورق 
سرد خارجی در دوماهه نخست امسال نسبت به سال قبل مؤید 
استمرار روند صعودی واردات ورق های پوشش دار و سرد است؛ 
در شرایطی اســت که بیش از ۶4 درصد ظرفیت تولید ورق های 
پوشــش دار و حدود ۵0 درصد ظرفیت تولید ورق ســرد در کشور 

بدون استفاده رها شده است.
بــدون تردیــد، بــه دنبــال اشــباع بــازار ورق هــای پوشــش دار، در 
صورتی که به سرعت جلوی واردات این ورق ها به ویژه ورق گالوانیزه 
گرفته نشــود، آســیب شــدیدی بــه واحدهــای تولیــدی داخلی 
وارد خواهد شــد و موجب کاهــش تولید کارخانه هــا و در نتیجه 
پیامدهای اجتماعی و مالی متعدد برای تولیدکنندگان ورق های 
فــولادی و در نهایت منجر به تعطیلی آن ها که با ســرمایه گذاری 
ارزی فراوان ایجاد شده اند، می شود که برخلاف شعار سال مبنی 

بر جهش تولید است.
واردات بی رویــه در کنــار اتخــاذ سیاســت بازگشــت ارز حاصــل از 
صادرات با نرخ نیمایــی که فاصله زیــادی با نــرخ بــازار آزاد دارد، 
توانسته در مدتی کوتاه تأثیر منفی بر صادرات گذاشته و بر اساس 
گزارش انجمــن فــولاد ایــران در دوماهه نخســت امســال، ارزش 
صادرات زنجیره فولاد کشور 2۷ درصد معادل تقریبی 400 میلیون 
دلار کاهش داشته است و در این مدت تنها ۵0 هزار تن انواع ورق 
فولادی از کشورمان صادر شده است که کمترین میزان در چند 
ســال اخیــر اســت و در مــورد ورق هــای پوشــش دار ارز حاصل از 
صادرات در فروردین و اردیبهشت امسال تنها ۵ میلیون و ۶00 هزار 
دلار بود؛ درحالی که سال قبل صادرات این بخش در همین مدت 
در حدود ۱0 میلیون دلار بوده است. کاهش درآمدهای ارزی ناشی 
از صادرات می تواند تاب آوری صنعت فولاد را در شرایط تحریمی 
کاهش دهد و به ســرعت بازارهایی را که فولادسازان طی سال ها 

با زحمت فراوان به دست آورده اند در اختیار رقیبان قرار دهد.
عــلاوه بــر واردات بی رویــه، عــدم شــفافیت در ورود ورق هــای 
پوشش دار که با مصرف ارز فراوان وارد می شوند، آفت دیگری است 
که صنعت فولاد با آن درگیر است.درحالی که تولیدکنندگان فولاد 
کشور در نهایت شفافیت ملزم به اعلام و عرضه محصولات خود 
در بورس کالا هستند قاعده این اســت که واردکنندگان نیز باید 
محصولات وارداتی خود را تنها از مسیر بورس کالا به مشتریان ارائه 

دهند تا شائبه بهره برداری از نوسانات بازار از بین رود.
بــدون تردیــد، محدودیــت در واردات و تســهیل در صــادرت در 
کنــار شفاف ســازی بــازار عرضــه ورق هــای پوشــش دار وارداتــی 
می توانــد بــه سروســامان دادن بــازار محصــولات آهــن و فــولاد 
کمک کند و زمینه ساز حذف انحصار، کارآمدسازی نظام توزیع 
کید  و حمایت از تولیدکنندگان باشد که سال ها است با وجود تأ

صاحب نظران، مورد توجه قرار نگرفته است.

تحلیـــــــــل

خـبــــــــــــــــــر

واردات ورق های پوشش دار؛ 
بلای جان صنعت فولاد

مدیرکل حفاظت محیط زیست اصفهان در بازدید 
پروژه های  از  برخی  گفت:  سبا  فولاد  مجتمع  از 
زیست محیطی فولاد سبا به ویژه در حوزه انرژی 
می تواند الگوی سایر صنایع کشور باشد. صنایع باید به سمت 
استانداردسازی و اولویت دادن به سلامت مردم در مقابل عوارض 

آلایندگی حرکت کنند.
احمدرضا لاهیجان زاده، مدیرکل حفاظت محیط زیست اصفهان که روز 
چهارشنبه ششم تیرماه از فولاد سبا بازدید می کرد، در گفت وگو با خبرنگار 
ایراسین اظهار کرد: توفیقی حاصل شد که از مجموعه فعالیت های 
محیط زیستی شرکت فولاد سبا که از سال گذشته متعهد به اجرای آن ها 
شده بود، بازدید کنیم و به صورت میدانی، شاهد روند پیشرفت فیزیکی 

این طرح ها باشیم و ببینیم این اقدامات در چه ترازی قرار گرفته اند.
کید بر اینکه خوشبختانه پروژه ها به  تناسب و درصدهای مختلف  وی با تأ
در حال انجام است و بر اساس بازدید، بخشی از مسائل و مشکلات به 
غبارگیری محل انباشت در این مجموعه در حال پیگیری است، یادآور 
شد: پروژه های مربوطه بر اساس زمان بندی در حال انجام است که 
یکی از آن ها تا پایان آبان ماه و دیگری تا پایان سال جاری به بهره برداری 
می رسد. انتظار می رود بسیاری از پروژه ها تا پایان سال جاری در مدار 

قرار گیرند و در بهبود محیط زیست این صنعت بزرگ مؤثر واقع شوند.
مدیرکل حفاظت محیط زیست اصفهان با اشاره به مقایسه این صنعت 
با سایر صنایع موجود در استان اصفهان گفت: برخی از پروژه هایی 

که اجرا می شود به ویژه در حوزه انرژی می تواند الگوی کشوری برای 
سایر صنایع قرار گیرد. همچنین فعالیت های محیط زیستی که در این 
مجموعه صورت می گیرد و نحوه پیشرفت فیزیکی پروژه ها و اهتمامی که 
برای اجرای پروژه ها وجود دارد از جمله مواردی است که می تواند برای 

سایر صنایع الگو باشد.
 اقدامات فولاد مبارکه نیز می تواند یک الگو برای سایر 

صنایع فولادی باشد
لاهیجان زاده با بیان اینکه فولاد مبارکه نیز خوشبختانه فعالیت خود را در 
چارچوب برنامه ها پیش می برد، گفت: اقدامات این شرکت نیز می تواند 

یک الگو برای سایر صنایع فولادی واقع شود.
به  را  که صنعت خود  رویکردی  این  با  واقع  در  ادامه داد:   وی 
استانداردهای لازم برساند، می توان پروژه های توسعه ای آن را بررسی 
کرد. تا شعاع ۵0 کیلومتری نیز به لحاظ حقوقی و قانونی، باید الزامات 

زیست محیطی را رعایت کرد و سپس به بحث توسعه پرداخت.
لاهیجان زاده با اشاره به مصاحبه گذشته خود مبنی بر اینکه فولاد مبارکه 
ج شود،  با رعایت استانداردها می تواند از لیست صنایع آلاینده خار
تصریح کرد: طبق قانونی که از سال ۱400 وضع شده است هر صنعتی که 
به استانداردهای محیط زیست برسد در صورت رعایت استانداردها 

به صورت اتوماتیک از لیست صنایع آلاینده خارج خواهند شد.
مدیرکل حفاظت محیط زیست اصفهان خاطرنشان کرد: باید به سمت 
استانداردسازی و اولویت دادن به سلامت مردم در مقابل عوارض 

آلایندگی حرکت کرد. این نگاه و رویکرد باید نزد صاحبان صنایع ایجاد 
شود تا با تکنولوژی های روز پیش روند.

وی یادآور شد: بنابراین عوارض آلایندگی نباید تبدیل به درآمد دائم شود. 
اولویت باید سلامت مردم با رفع آلودگی صنایع باشد.

مدیر مجتمع فولاد سبا:
سرمایه گذاری 65۰ میلیارد تومانی فولاد سبا در پروژه های 

زیست محیطی

، مدیر مجتمع فولاد سبا نیز در جریان این بازدید  قاسم خوشدل پور
گفت: بالغ بر 300 میلیارد تومان در سال های گذشته در حوزه اقدامات 
زیست محیطی تعریف شده بود. در سال جاری نیز پروژه های جدیدی 
در این شرکت به بهره برداری خواهد رسید که بالغ بر 3۵0 میلیارد تومان 

به پروژه های گذشته اضافه خواهد شد.
وی یادآور شد: طی این دو سال اخیر به اندازه تمام سال های گذشته، 
پروژه های مرتبط با حفاظت محیط زیست و مخاطرات زیست محیطی 

تعریف شده و سرمایه گذاری آن ها صورت گرفته است.
مدیر مجتمع فولاد سبا در ادامه توضیحاتی پیرامون اقدامات و 
فعالیت های تعریف شده در آینده و بسترسازی فولاد سبا برای رفع 
مخاطرات در پروژه های زیست محیطی ارائه و پیرامون این پروژه ها با 

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان گفت وگو و تبادل نظر کرد.

پروژه های زیست محیطی مجتمع فولاد سبا می تواند الگویی برای سایر صنایع باشد
مدیرکل حفاظت محیط زیست اصفهان در بازدید از مجتمع فولاد سبا:

احمدرضا لاهیجان زاده
 مدیرکل حفاظت محیط زیست اصفهان

قاسم خوشدل پور
 مدیر مجتمع فولاد سبا

رکورد تولید بیش از ۴۰ هزار تن میلگرد در شرکت جهان فولاد سیرجان
کارخانه نورد بردسیر موفق شد در سایه انوار الطاف الهی و به مدد همت و تلاش کارکنان خود، با ارتقای رکورد پیشین تولید ماهانه میلگرد، رکورد جدید 40 هزار و 260 تن را طی خردادماه به ثبت برساند. در همین راستا شرکت جهان فولاد سیرجان طی سه ماهه ابتدایی سال با شعار »جهش تولید با مشارکت 

مردم«، موفق شد دو رکورد تولید ماهانه میلگرد را طی اردیبهشت و خردادماه به کارنامه خود اضافه نماید و با عزمی راسخ جهت سربلندی ایران عزیز در حوزه تولید و تأمین بخشی از نیازهای بازار فولاد گام بردارد.
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ایجاد فرصت برای صنعت فولاد کشور 
با دانش فنی و تجربه فولاد مبارکه و ظرفیت های معدنی سنگان

امیر توکلی رودی، در بازدید از فولاد مبارکه گفت: این 
شــرکت به عنوان یکی از بنگاه های پیشرو اقتصادی 
در عرصه صنعت فولاد، همواره اثرگذار بوده و شــرکت 
فولاد ســنگان نیــز به عنــوان یکــی از شــرکت های زیرمجموعــه آن در 
منطقه مــرزی ســنگان، ظرفیت ســازی قابل توجهی داشــته اســت؛ 
که در پهنه معدنی سنگان، از ظرفیت ذخایر معدنی ۲ میلیارد تنی  چرا

سنگ آهن برخورداریم.
وی بــا بیــان اینکه یکــی از مهم تریــن قابلیت هــای حمل مــواد معدنی، 
برخورداری از ظرفیت ریلی است، گفت: با توجه به وجود ظرفیت ریلی در 

شهرهای هرات، خواف و دیگر شهرهای مرزی کشور، این قابلیت وجود 
دارد که بتوانیم با نگاه ویژه و کلان، علاوه بر دسترسی به منابع داخلی، با 
ظرفیت سازی ویژه و ایجاد کنسرسیوم های بین المللی، حتی کشورهای 

حاشیه خلیج فارس را هم در تأمین مالی و سرمایه گذاری دخیل کنیم.
به گفته نماینده مردم خواف و رشتخوار در مجلس شورای اسلامی، 
وجود دانش فنــی و تجربــه ویژه فــولاد مبارکــه در کنــار ظرفیت های 
معدنی منطقه سنگان قرار گرفته و فرصت مناسبی برای صنعت فولاد 
کشور ایجاد کرده است. امنیت مواد معدنی در صنعت فولاد کشورمان 
باعث شــده نگرانی بــرای تولید ۵۵ میلیــون تن فولاد برطرف شــود و 

بتوانیم با نگاه کلان تری در بازارهای جهانی و بین المللی رقابت کنیم.
وی در تشــریح بازدید خود از فولاد مبارکه اظهار داشــت: امــروز دیدارها 
و جلســات خوبــی بــا مدیریــت ارشــد و مدیــران شایســته و نخبــه فولاد 
مبارکه داشــتیم و قرار بر این شــد که با یک نگاه ویژه، هم ســو و همگرا به 

سیاست گذاری فولاد کشور در آینده، اثرگذار باشیم.
توکلی رودی تصریح کرد: رویکرد دیگر ما برای رشد صنعت فولاد این است 
که در شرق کشور، کریدوری برای صنایع استخراجی از شمتیغ، سنگان، 
خراسان جنوبی، سیستان و بلوچستان در نظر بگیریم و از ظرفیت کرانه 

سواحل مکران با نگاهی ویژه استفاده کنیم.

نماینده مردم خواف و رشتخوار در مجلس شورای اسلامی در بازدید از فولاد مبارکه:

امیر توکلی رودی
نماینده مردم خواف و رشتخوار

 در مجلس شورای اسلامی 
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کاهش شاخص های اقتصاد کلان چین در پنج ماه گذشتهرشد ۴۰ درصدی صادرات محصولات نیمه تمام اوکراین

 5 طی  را  نزولی  روند  یک  عمدتاً  چین  کلان  اقتصاد  شاخص های 
ماه گذشته ثبت نمودند. رشد سرمایه گذاری در بخش تولید دو ماه 
کرد. سرمایه گذاری  افت متوالی را نشان داد اما رشد سالانه را ثبت 
ک  کرد درحالی که بازار املا در زیرساخت ها به منطقه منفی سقوط 
علیرغم بسته های تقویت کننده به روند نزولی خود ادامه داد. تولید 
به  کاهش  با 1.40 درصد  فولاد خام چین طی ماه های موردبررسی 
حدود 439 میلیون تن رسید.

گذشته میلادی صادرات محصولات نیمه تمام فولادی اوکراین  ماه 
40.1 درصد رشد ماهانه داشت و به حدود 185 هزار تن رسید. درآمد 
ماهانه  رشد  درصد  نیز 38.1  فوق  محصولات  صادرات  از  حاصل 
داشته 92.75 میلیون دلار ثبت شد و نسبت به ماه می سال 2023 تا 
7 درصد بالا رفت. بین ژانویه تا می نیز اوکراین حدود 768 هزار تن 
محصولات نیمه تمام صادر کرد که نسبت به سال قبل 71.5 درصد 
رشد داشت.

در برنامه رادیو این هفته، بهروز منصوری، مدیرعامل 
تعاونی مصرف کارکنان فولاد مبارکه حاضر شــد و به 
تشریح بخشــی از اقدامات این تعاونی طی یکی دو 

سال اخیر پرداخت.
در متن حاضر، ماحصل گفت وگوی مجری برنامه اســتودیو شیشه ای 
رادیو فولاد با مدیرعامل تعاونی مصرف کارکنان فولاد مبارکه آمده است.

خلاصه ای از سوابق تعاونی و سوابق اجرایی و عملکرد 
هیئت مدیره فعلی را ذکر فرمایید.

شرکت تعاونی مصرف کارکنان فولاد مبارکه در ســال ۱3۵8 با سرمایه ای 
برابر بــا ۶۱0 هــزار ریال بــا هدف تأمیــن مایحتــاج اعضای خود تشــکیل 
گردید و در حال حاضر با تعداد حدود ۱3 هزار نفر عضو اصلی از کارکنان 
شاغل و بازنشسته فولاد مبارکه و 4 هزار نفر عضو افتخاری از شرکت های 

زیرمجموعه و اقماری فولاد مبارکه در حال فعالیت است.
در زمان هــای گذشــته تعاونی ها به شــکل ســنتی وظیفه تأمیــن کالا و 
مایحتاج اعضا خصوصاً اقلام ســوپرمارکتی با قیمت مناسب را بر عهده 
داشــتند و تعاونی مصرف علاوه بر انجام این رســالت و وظیفــه اصلی، از 
سال ۱38۱ با تغییر رویکرد در امر سودرسانی به اعضای محترم، علاوه بر 
حفظ خدمات گســترده فروشــگاهی، با کمک و حمایت کادر مدیریت 
شرکت فولاد مبارکه، اقدام به مشــارکت در پروژه های بزرگ فولاد مبارکه 
نمود، ازجمله در دســت گرفتن پروژه های ایاب و ذهــاب و طبخ غذای 
کارکنان فولاد مبارکه، انجام راهبری مجموعه و مدیریت رســتوران های 
سنتی و مرکزی مجموعه رفاهی تفریحی باغ فردوس فولاد مبارکه. سپس 
و به مرور پروژه های مشــابه را در شــرکت های بزرگ ازجمله پتروشــیمی 
اصفهان، نفت سپاهان، شرکت پتروپالایش نفت اصفهان، ورق خودرو 
چهارمحال بختیاری و فولاد سفیددشت، صنایع الکترواپتیک )صاایران( 

و گروه تولیدی صنعتی انتخاب )اسنوا( انجام داد.
تعاونی مصرف کارکنان فولاد مبارکه از همان سالِ ۱38۱، علاوه بر حضور 
در پروژه های درآمدزای شرکت فولاد مبارکه، نسبت به خرید دارایی های 
ثابت ازجمله زمین مجموعه تجاری نگین سپاهان شهر، زمین مجموعه 
تجاری شهر جدید مجلسی، زمین مجموعه تجاری-اداری زرین شهر و 
زمین های مجموعه فروشگاهی در شهر فولادشهر و شهرضا و همچنین 
سرمایه گذاری در سهام شرکت های بورسی و غیر بورسی زودبازده اقدام 
نمود و بلافاصله اقدام به آغاز ساخت پروژه های سپاهان شهر، زرین شهر 

و مجلسی کرد.

در ســال ۱40۱ نیز طبــق مصوبه مجمع عمومــی، بخشــی از دارایی های 
شرکت فروخته شد و وجوه مربوط به آن به سهام داران پرداخت گردید. 
در جهت اجرای این مهم، شرکت تعاونی با تشکیل کارگروهی متشکل 
از کارشناســان مرتبــط با ایــن موضــوع، ســاختمان سپاهان شــهر را به 
شرکت فولاد مبارکه فروخت و مبلغ 420 میلیارد تومان بر اساس فرمول 
تأییدشده و کمیته فنی مرتبط بین سهام داران تقسیم کرد. همچنین 
گذار  سهام شرکت مبین سرمایه را نیز به مبلغ یک صد میلیارد تومان وا
کــرد و مبلغ حاصــل از فــروش آن نیز پــس از تأییــد کارشناســان کمیته، 
بین ســهام داران تقســیم گردید. علاوه بر این، ســهام شــرکت آتیه فولاد 
نقش جهان طبــق مصوبه مجمع عمومــی به صورت قدرالســهم به نام 
اعضا انتقال یافــت و در حال حاضر نیز تعاونی مصــرف با تغییر رویکرد و 
فعال ســازی شــرکت های زیرمجموعه خود جهت حضور در پروژه های 
شرکت های مختلف به منظور سودآوری، در مسیر ارائه خدمات حرکت 
می کند و  در زمینه خریدهای اقساطی نیز خدمات گسترده ای به اعضای 

محترم ارائه می نماید.
به طور مشخص طی دو سال اخیر چه تغییراتی صورت 

گرفته است؟
از دی ماه سال ۱400 و با انتخاب نفرات جدید هیئت مدیره رویکرد تعاونی 
در سه بخشِ خدمات رسانی به اعضا، سرمایه گذاری سهام شرکت ها و 
انجام فعالیت های پروژه محور جهت سودرسانی به اعضای محترم تعریف 
شد و تمام تلاش مدیرعامل و هیئت مدیره و کارکنان تعاونی جهت تحقق 
اهداف مشخص شده در این زمینه متمرکز شد. بخشی از فعالیت های 

مدیریت جدید به شرح ذیل است:
در این زمینه که همواره از رســالت های اصلی تعاونی بوده، ســعی بر آن 
شده که همیشه با شناسایی تأمین کنندگان دست اول و بدون واسطه و 
همچنین فروشندگان کالاهای برند، قراردادهای سطح استان اصفهان و 
استان های هم جوار به صورتی که در شأن کارکنان و بازنشستگان محترم 
فولاد مبارکه باشــد، منعقد گردد تا اعضای محترم در شرایط اقتصادی 
فعلی و همچنین نبود اعتماد به برخی تأمین کنندگان کالا از نظر کیفیت، 
در چارچوب قراردادهای گسترده تعاونی در صنوف مختلف که حدوداً 
400 قرارداد فعال است، بتوانند با حداقل قیمت، بالاترین کیفیت و اقساط 

بلندمدت خرید خود را انجام دهند.
در این راستا تعاونی مصرف در سال های اخیر علاوه بر قراردادهای قبلی 
در صنوف و ســطوح مختلف، جهت رفاه حال اعضای محترم اقدام به 
انعقاد قــرارداد با فروشــگاه های بزرگ ســرای ایرانی، شــهر لوازم خانگی، 
دیجی کالا جهت خریدهــای اینترنتی اعتباری، قرارداد خرید مســتقیم 
لوازم خانگی با کارخانه اســنوا جهت ارائه محصولات دوو، بست و اسنوا 
نموده است. همچنین با به روز نمودن قیمت روز هر سهم تعاونی شرایط 
و امکانات لازم جهت پذیرش عضویت اعضا جدیــد را بعد از حدود یک 

سال و نیم فراهم کرده ایم.
در ادامه این فعالیت ها از اواخر سال ۱402،  جهت تحقق اهداف شرکت 
فولاد مبارکه در امر کمک به معیشت کارکنان خود، در ارائه بسته تغذیه 

سالم، نقش بسزایی ایفا کرده ایم.
در زمینه ارائه تسهیلات بانکی، کمک هزینه های ازدواج و 

امکان بهره مندی از اقساط ویژه، جهت کمک به امر ازدواج 
فرزندانِ اعضا به خانواده ها چه خدماتی ارائه می گردد؟

از ســال ها قبــل در جهــت کمک بــه امــر مقــدس ازدواج فرزنــدان اعضا 

شاغل و بازنشسته مبلغ وام بدون بهره و در اقساط بلندمدت پرداخت 
کنون نیز با ارائه مبلغ ۱0 میلیون تومان وام بدون بهره  می گردید که هم ا
با بازپرداخت اقســاط 24 ماهه ســعی کرده ایم نقش کوچکی در کمک 
به خانواده های محترم فولاد داشته باشیم. در این راستا جهت کمک 
بــه خانواده های محتــرم اعضای بازنشســته، با انعقــاد قــرارداد با بانک 
قرض الحسنه مهر ایران و با ارائه وام ۵0 میلیون تومانی در سال های قبل 
همواره سعی کرده ایم که بخش کوچکی از مشکلات مالی بازنشستگان 

محترم را رفع نماییم.
 نیــز در تلاشــیم بــا پیگیری های انجام شــده شــرایطی 

ً
همچنیــن اخیرا

فراهم کنیم که کلیه خریدهای اقساطی کارکنان که در مرحله اول شامل 
خریدهای سوپرمارکتی و سپس خریدهای بلندمدت کالای بادوام است 
به صورت کاملاً الکترونیکی و به دوراز هرگونه فرم های کاغــذی و صرفاً از 

طریق نرم افزار متصل به گوشی تلفن همراه انجام شود.
در بخش سرمایه گذاری در سهام شرکت ها همواره سعی کرده ایم به عنوان 
امانت دار تمام اعضای تعاونی، بخشی از منابع تعاونی را که برای مدت 
کوتاهی بی استفاده است در صنایع مولد و زودبازده به صورت کوتاه مدت 
سرمایه گذاری کنیم تا بتوانیم بخشی از سود مدنظر اعضای محترم را به 
دست آوریم. در این راستا و در طی دو سال اخیر سودهای بسیار خوبی 
از این سرمایه گذاری ها عاید تعاونی گردیده است. همچنین سعی شده با 
شناسایی شرکت هایی که دارای سهام روبه رشد و سود چشمگیر بوده اند 

سرمایه گذاری بهتری انجام نماییم.
 در جهت تحقق این مهم در سال ۱398 به میزان 80 درصد سهام کارخانه 
آب معدنی اشترانکوه دره تخت را خریداری و در ســال ۱402 نیز 20 درصد 
دیگر از ســهام شــرکت مذکور خریداری گردیــد و در حال حاضــر تعاونی 

مصرف مالکیت ۱00 درصدی کارخانه آب معدنی اشترانکوه را داراست.
کارخانه آب معدنی اشترانکوه، در منطقه زیبای استان لرستان، در فاصله 
۶ کیلومتری شهر ازنا و در ابتدای دهکده گردشگری دره تخت واقع شده 
است. این کارخانه از سال ۱383 فعالیت خود را آغاز کرده و در حال حاضر 
با ۱2 نفر از کارکنان مجرب و متخصص خود به تولید و بسته بندی انواع 

آب معدنی می پردازد.
شــرکت آب معدنــی اشــترانکوه بــا تمرکــز بــر کیفیــت، همــواره بــه حفظ 
اســتانداردهای بالا در تولید خود متعهد اســت. مؤسســان این شرکت 
با بررســی دقیــق و عمیق تمــام چشــمه های طبیعی اســتان لرســتان، 
بهترین، سبک ترین و پرآب ترین چشمه ها مانند چشمه های سن بران 
و اشترانکوه را بر اساس آزمایش ها و تحقیقات علمی شناسایی کرده اند.

کنــون، این کارخانه به عنوان بخشــی از هلدینــگ و تحت حمایت  هم ا
تعاونی مصرف کارکنان فولاد مبارکه فعالیت می کند. با کســب گرید A از 
سازمان غذا و دارو و کســب رتبه برتر از سازمان اســتاندارد، اشترانکوه با 
تولید و بسته بندی محصولات متنوع در اندازه های ۱.۵ لیتری، 0.۵ لیتری 

و گالن، به تأمین نیازهای مختلف مشتریان خود می پردازد.
مؤسسین این کارخانه پس بررسی دقیق و علمی چشمه های لرستان 
چشمه اشترانکوه را انتخاب کرده و برای تولید آب معدنی خود استفاده 
می کنند. این اقــدام باعث شــده آب معدنــی اشــترانکوه دارای خواص 

ویژه ای برای سلامتی و زیبایی باشد.
هدف اصلی شرکت آب معدنی اشترانکوه، ارائه محصولی با کیفیت برتر و 
ارزشمند به مصرف کنندگان است. این کارخانه با رعایت استانداردهای 
لازم در سطح بالا و با کســب گرید A ســازمان غذا و دارو و اداره استاندارد 

ایــران تضمیــن کــرده اســت کــه آب معدنــی اشــترانکوه یکــی از بهترین 
انتخاب ها بــرای افــرادی اســت که به دنبــال آبــی طبیعی و ســالم برای 

مصرف هستند.
در اوایل سال ۱402 پس از خرید کل سهام کارخانه، با تغییر کادر مدیریتی 
اعم از مدیرعامل و هیئت مدیره، گام های خوبی در جهت شروع به تولید 
و همچنین افزایش چشمگیر تولید روزانه و فروش به فولاد مبارکه و سایر 
شرکت ها برداشته شده است. همچنین جهت به دست آوردن سهمی 
از بازار آب معدنی و معرفی این محصول به مصرف کنندگان نیز سعی شده 
از طریق فروش به فروشگاه های زنجیره ای بزرگ و طرح فروش سفارشی 
آنلاین و ارسال درب منازل اعضا این مهم محقق گردد. هرچند کارخانه 
مذکور نیاز به سرمایه گذاری در قسمت خط تولید و اضافه کردن یک خط 
و تنوع محصولات را دارد که در این زمینه نیز در تلاشیم از طریق مشارکت 
بخش های خصوصی یا عمومی بتوانیم تنوع و تولید کارخانه مذکور را به 

سطح گسترده برسانیم.
همچنین تعاونی مصرف ۶۵ درصد سهام شرکت خدمات بیمه ای امید 
آتیه فولاد را با مشارکت باشگاه فرهنگی ورزشی ســپاهان فولاد داراست 
که بحمدالله طی سال گذشته با تغییر مدیریت و رویکردها، سود خوبی 

نسبت به سال های گذشته داشته است.
بخش سوم، انجام فعالیت های پروژه ای است که آن هم نهایتاً منجر به 
سودرسانی به اعضای محترم می گردد. در سال ۱40۱ از طریق فعال کردن 
شرکت زیرمجموعه تعاونی مصرف، یعنی شرکت آتیه تعاون سپاهان که 
مالکیت صددرصدی آن متعلق به تعاونی مصرف کارکنان فولاد مبارکه 
بوده و صرفاً یک شرکت با ماهیت بازرگانی-خدماتی است، مقرر گردید 
به جای اینکه تعاونی مستقیماً در پروژه هایی که از طریق مناقصه برگزار 
می گردد حضور یابد، شــرکت آتیه تعــاون ســپاهان در مناقصات حضور 
یابد و بحمدالله طی یک سال و نیم اخیر با حضور در مناقصات مختلف 
توانسته ایم حدود ۱0 پروژه فعال اعم از طبخ و توزیع غذای شرکت های 
فولاد سفیددشــت و ورق خــودرو چهارمحــال و بختیــاری، ترابری های 
سبک و سنگین شــرکت پتروشــیمی اصفهان، بیمارســتان الزهرا )س( 
کتورهای هســته ای، همچنین تأمین نیروی شرکت سنگ  و شــرکت رآ
معدنی فولاد ســنگ حوض ماهی و... را به دست آوریم که سود حاصل 
از این پروژه ها نیز پس از شناســایی ســود حاصل در شــرکت آتیه تعاون 

سپاهان، نهایتاً عاید تعاونی مصرف کارکنان فولاد مبارکه خواهد شد.
درباره استراتژی تعاونی برای کسب درآمد در سال های 

آتی توضیح دهید.
هیئت مدیره تعاونی در سال های اخیر با توجه به رویکردی که قبلاً اشاره 
کردیم سعی دارد از طریق تقویت شرکت های زیرمجموعه و تأمین منابع 
مالی این شرکت ها امکان حضور شرکت های زیرمجموعه را در مناقصات 
و اخذ پروژه هــای بزرگ و جدید فراهم ســازد و با اعمــال مدیریت هرچه 
قوی تر و گسترده تر در این شرکت ها که مالکیت ۱00 درصدی آن نیز متعلق 
کثر درآمد سود بیشتری به  به تعاونی مصرف است بتواند با کسب حدا

اعضای محترم برساند.
به طورکلی تمامی تلاش مدیریت تعاونی مصرف خدمت رســانی بهینه 
به اعضا و سهام داران است. به همین منظور در اقدامی دیگر، همچنین 
ســعی نموده ایم که در بخش ســرمایه گذاری ها با اخذ مجــوز از مجمع 
عمومی و سرمایه گذاری در دارایی های مولد بتوانیم سود بیشتری برای 

اعضا محترم حاصل کنیم.

یت تعاونی مصرف خدمت رسانی بهینه به اعضا و سهام داران است تمامی تلاش مدیر
مدیرعامل تعاونی مصرف کارکنان فولاد مبارکه:

تحقق 105 درصدی برنامه های تولید در فولاد سنگان طی خردادماه
شــرکت صنایع معدنی فــولاد ســنگان در خردادماه 
و ســه ماهه نخســت ســال ۱۴۰۳، در تولید کنسانتره 
و گندلــه عملکــرد بســیار درخشــانی را بــه نمایــش 

گذاشته است.
به گزارش روابط عمومی فولاد سنگان، برنامه تولید گندله در این شرکت 
طی خردادماه 44۵ هزار تن بوده که با تلاش و همت کارکنان این شرکت، 
به 4۷8 هزار تن افزایش یافت که نشــان از تحقق ۱0۵ درصدی برنامه در 

خرداد دارد.

 همچنین عملکــرد تولیدی این شــرکت در ســه ماهه اول ســال جاری، 
بیش از ۱ میلیون و 4۵0 هزار تن بوده است و با توجه به پیش بینی برنامه 
تولیدی ۱ میلیون 42۵ هزار تنی، شاهد تحقق ۱0۱ درصدی برنامه تولید 

گندله در سه ماهه هستیم.
 این عملکرد برجسته در تولید گندله، نشــان از بهره گیری هوشمندانه 
مدیران و کارکنان شرکت فولاد سنگان از ظرفیت های تولیدی موجود 
دارد که توانســتند با پیش بینــی چالش های انــرژی در ماه هــای آتی، با 
آینده نگری و اتخاذ تدابیر مناسب و بهبود فرآیندهای تولید، برنامه های 

تولیدی خود را محقق سازند و حتی از آن فراتر روند.
 با توجه به برنامه تولید 440 هزار تنی کنسانتره در خردادماه و میزان 430 
هزار تن تولیدشده تحقق 98 درصدی برنامه تولید کنسانتره در خردادماه 

را شاهد هستیم.
تولید کنســانتره این شــرکت در ســه ماهه اول ســال جاری، به بیش از ۱ 
میلیون و 200 هزار تن رسیده است و با توجه به پیش بینی برنامه تولیدی 
۱ میلیون و 2۶0 هزار تنی، شاهد تحقق 9۶ درصدی برنامه تولید کنسانتره 
در سه ماهه هستیم و تلاش و همت کارکنان این واحد عظیم ۵ میلیون 

تنی در شرق کشور قابل قبول است.
 تولید مستمر در شرکت صنایع معدنی فولاد سنگان نشان می دهد که 
این شرکت در تأمین مواد اولیه موردنیاز خود جهت تولید گندله، به خوبی 
عمل کرده و با توجه به این دستاوردهای تولیدی قابل توجه، می توان 
انتظار داشت که این شرکت در ادامه سال جاری نیز با در صورت تأمین 
انرژی موردنیاز با بهره گیری هوشمندانه از ظرفیت های موجود، به ارتقای 
تولید و بهره وری خود ادامه دهد و با برنامه ریزی علمی و عملیاتی و توجه 

به جهش تولید، برنامه های تولیدی خود را محقق کند.

کنون ۲۲ هزار مگاوات واحد نیروگاهی  وزیر نیرو گفت: ا
در حال احداث بوده و تنها احداث 8 هزار واحد نیروگاهی نیاز 
است تا اهداف برنامه هفتم توسعه در حوزه تولید برق محقق 

شود.
به گزارش ایراسین، وزیر نیرو در آئین افتتاح 42 طرح و پروژه آب و 
برق 4 استان کشور با اعتبار بیش از 38 هزار میلیارد تومان با حضور 
محمد مخبر سرپرست ریاســت جمهوری و به صورت برخط در 
محل وزارت نیرو برگزار شد، ضمن گرامیداشت یاد و خاطر شهدای 
خدمت به ویژه شهید جمهور آیت الله رئیسی اظهار کرد: ناترازی 
برق و آب در ابتدای دولت خاطره تلخی در اذهان عمومی ایجاد 
کرده بود. این شرایط در ســال های مختلف وجود داشت؛ اما در 

سال ۱400 به اوج رسید.
کبر محرابیان ادامــه داد: جــدا از ناترازی کــه در بخش برق  علی ا
وجود داشت، سالانه بین 4 تا ۵ هزار مگاوات تقاضای جدید نیز 
ایجاد می شود که ضرورت داشت برای حل این مشکل اقدامات 

ویژه ای در دستور کار قرار گیرد.
وزیر نیــرو بــا اشــاره بــه اینکــه وزارت نیــرو تــلاش کــرد تــا در قالب 
برنامه های بلندمــدت، میان مدت و کوتاه مدت نســبت به رفع 
ناترازی اقدام کند، افزود: در بخش برنامه های کوتاه مدت برای 
اوج بار سال ۱40۱ تعداد ۱00 اقدام راهبردی، برای اوج بار سال ۱402 
تعداد ۱40 اقدام راهبردی و برای اوج بار سال جاری نیز ۱80 اقدام 

راهبردی در نظر گرفته شد.
محرابیان با بیان اینکه در بخش اول تلاش شد تا ظرفیت تولید 
برق کشور افزایش یابد، ادامه داد: علاوه بر افزایش ظرفیت تولید 
برق، موضــوع تعمیر و توســعه نیروگاه های کشــور نیــز به صورت 

جدی در دستور کار قرار گرفت.
وی افزود: برخی از نیروگاه های کشور بیش از ۱3 سال بود که از رده 
خارج شده بود و نیاز به بازسازی اساسی چه در بخش نیروگاه های 
برقابی و چه در بخش حرارتی وجود داشــت. بر همین اساس با 
تکیه بر دانش و توان متخصصان داخلی امر تعمیر و بازسازی این 

نیروگاه ها اجرایی شد.
کمک 11 هزار مگاواتی نیروگاه های برقابی به اوج بار 

مصرف امسال
محرابیان از رســیدن ظرفیت تولیــد برق لحظــه ای نیروگاه های 
برقابی کشــور به ۱۱ هزار مگاوات در روزهای گرم ســال جاری خبر 
داد و اظهار داشــت: فعال شــدن ۱۱ هزار مگاوات نیــروگاه برقابی 
به صورت لحظه ای که کمک ویژه ای به شــبکه برق سراسری در 
حفظ پایداری شبکه و تأمین نیاز برق کشور کرد، نشان از آمادگی 
کثری صنعت نیروگاهی کشــور در بخش های مختلف اعم  حدا
از حرارتی، تجدیدپذیر و برقابی برای مواجهه با فصل گرم ســال 

جاری دارد.
وی در ادامــه بــه افزایش ظرفیــت نیروگاهــی کشــور از محل رفع 
محدودیت ها و ارتقای نیروگاه ها به ظرفیت 2 هزار مگاوات اشاره 
کــرد و گفت: توســعه خطوط انتقال و شــبکه های فشــار ضعیف 
و متوســط و توســعه پســت های برق از دیگر اقداماتی بود که به 

افزایش پایداری شبکه در نقاط مختلف کشور کمک کرده است.
ثبات بازار صنایع کشور با تأمین برق کافی در اوج بار مصرف کشور

وزیر نیرو در ارتبــاط با نحــوه مدیریت برق موردنیــاز بخش های 
مختلف صنعتی نیز بیان کرد: در بخش صنعت نیز چیزی حدود 
۵۶0 هــزار صنعت کوچــک کارگاهــی که بــرای بیــش از ۵ میلیون 
نفر اشــتغال ایجــاد کرده انــد، بــدون هیچ گونــه محدودیتی برق 

دریافت کردند.
وی اضافه کرد: در بخش صنایع متوسط و شهرک های صنعتی 
به گونه ای برنامه ریزی شد که این صنایع تنها یک روز بر اساس 
قانون کار تعطیل باشــند و ۶ روز دیگر هفته به صورت پایدار برق 

دریافت کنند.
محرابیان در ارتباط با نحوه تحویل برق به صنایع بزرگ و انرژی بر 
نیز اظهار داشت: در این بخش تلاش شد تا در قالب تفاهم نامه با 
وزارت صمت و صنایع از طریق جابه جایی بار به ساعات کم باری 

مدیریت مصرف برق صنایع بزرگ انجام شود.
وزیر نیرو در این خصوص اضافه کرد: در فصل گرم و در ساعات اوج 
مصرف تا 40 درصد برق موردنیاز صنایع بزرگ تأمین می شود و در 

ساعات کم باری این 40 درصد کسری جبران می شود.
وی با اشــاره به نقش مؤثر تحویل بــرق کافی به صنایع بــزرگ در 
افزایش ظرفیــت تولید این صنایع ادامه داد: در تابســتان ســال 
۱400 شاهد این بودیم که به دلیل عدم تحویل برق کافی به صنایع 
سیمانی، قیمت سیمان تا بیش از 3۶۶ درصد افزایش یافت؛ اما 
در سه ســال گذشــته به دلیل تحویل برق کافی به این صنعت، 

افزایشی به دلیل برق در قیمت سیمان صورت نگرفت.
کاهش مسیر 30 هزار مگاواتی تحقق اهداف تولید 

برق در برنامه هفتم
محرابیان درباره اهداف تعیین شده برای صنعت برق در برنامه 
هفتم توسعه گفت: در برنامه هفتم توسعه برنامه ریزی شده است 
تا ظرفیت تولید برق کشور به ۱23 هزار مگاوات برسد که نسبت به 
ظرفیت تولید کنونی یعنی 93 هزار مگاوات بیانگر یک فاصله 30 

هزار مگاواتی است.
وزیر نیرو بــا اعلام ایــن خبر کــه در حال حاضــر 22 هــزار مگاوات 
افزایش ظرفیت نیروگاهی جدید در کشور آغاز شده است، ادامه 
داد: با توجــه به اجــرای احــداث نیروگاه های جدیــد به ظرفیت 
22 هزار مگاوات که در صورت اقدام به موقع در زمان کوتاهی به 
بهره برداری می رسند، تنها 8 هزار مگاوات احداث واحد نیروگاهی 

نیاز است تا هدف برنامه هفتم توسعه محقق شود.

خبــــــر کوتاه

شرط تحقق اهداف برنامه هفتم 
تأسیس 8 هزار واحد نیروگاهی است

وزیر نیرو:

خـبــــــــــــــــــر

بهروز منصوری
 مدیرعامل تعاونی مصرف کارکنان فولاد مبارکه
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مدیر فناوری اطلاعات شرکت ذوب آهن اصفهان 
در جلسه تبادل نظر بین مدیران دو شرکت گفت: 
در حوزه فناوری اطلاعات، شرکت ایریسا همواره و 
به خصوص در مواقع حساس، پشتیبان کلیدی ذوب آهن اصفهان 

بوده است.
به گزارش روابط عمومی ایریسا، جلسه تبادل نظر و تبیین نیازهای 
بخش فناوری اطلاعات ذوب آهن با حضور مدیرعامل ایریسا، مدیر 
فناوری اطلاعات ذوب آهن، معاونان دو مجموعه و مدیران پروژه های 

فی مابین برگزار شد.
کبر گل بو، مدیرعامل شرکت ایریسا، در این جلسه با اشاره به سابقه  ا
فعالیت این شرکت اظهار کرد: ایریسا امروز در سالگرد 32سالگی خود 
با بیش از 800 نیرو و ۶ کسب وکار، سابقه اجرای ۱۵00 پروژه در صنعت 
فولاد را دارد و به عنوان یک شرکت دانش بنیان، 9 محصول دانش بنیان 

را ارائه می کند.
وی ادامه داد: ایریسا تنها شرکت فناوری اطلاعات در کشور است که 
( را دریافت  جایزه جهانی MIKE )برترین سازمان های دانشی نوآور
کرده و 2 سال پیش نیز موفق به کسب جایزه ملی تحول دیجیتال 
کنون نیز برای دریافت تندیس جایزه ملی تعالی سازمانی  شده است و ا

هدف گذاری کرده است.
مدیرعامل شرکت ایریسا درخصوص چشم انداز و هدف گذاری این 
شرکت تصریح کرد: ایریسا بیش از 30 سال پیش براساس مأموریت 
ارائه راهکارهای جامع فناوری اطلاعات به صنعت فولاد تأسیس شد و 
مأموریت اصلی ما در این شرکت، افزایش کارایی عملیاتی و خلق ارزش 
برای صنعت است، همچنین کسب عنوان سکوی دیجیتال صنعت 
فولاد کشور را در چشم انداز خود داریم که بدین واسطه بتوانیم به 

صنعت فولاد به عنوان یک پلتفرم جامع، سرویس دهی کنیم.

وی اضافه کرد: 3 شرکت زیرمجموعه شرکت ایریسا هستند که همچون ۶ 
کسب وکار ایریسا، بازویی برای ارائه خدمات بهتر به شمار می آیند؛ شرکت 
مهندسی شاخص کنترل اسپادان با 20 سال سابقه، مأموریت پشتیبانی 
سطح یک ایریسا و مرکز تماس را به عهده دارد؛ شرکت پشتیبان تصمیم 
کبن« بازوی مهندسی صنایع ایریسا بوده و شرکت باسا به عنوان یک  »تا

فین تک، خدمات مالی فناوری اطلاعات ارائه می دهد.
گل بو با بیان اینکه محصولات متنوعی در کسب وکارهای مختلف ایریسا 
تولید شده است، عنوان کرد: سیستم های اطلاعاتی و اتوماسیون 
صنعتی، قدیمی ترین کسب وکارهای ماست که به بیشتر شرکت های 

فولادسازی ارائه خدمت می کنند.
وی در ارتباط با حوزه تحول دیجیتال بیان کرد: طرح تحول دیجیتال 
در فولاد مبارکه در سال ۱399 در قالب یک طرح بزرگ شروع شد. شرکت 
ایریسا در این کسب وکار در بلوغ سنجی دیجیتال، تدوین و ره نگاشت و 
کادمی  راهبری اجرای پروژه به سازمان ها مشاوره می دهد. همچنین آ
گاهی رسانی و توانمندسازی رهبران و  تحول دیجیتال در راستای آ

کارشناسان، دوره های متنوعی را برگزار می کند.
مدیرعامل شرکت ایریسا با اشاره به تجمیع حوزه امنیت کسب وکارها 
کـرد: بـا توجـه بـه اهمیـت  در کسـب وکار امنیـت سـایبری اضافـه 
موضـوع امنیـت پـس از حملـه بـزرگ بـه صنعـت فـولاد، ایـن حـوزه در 
کسـب وکار امنیـت سـایبری تجمیـع شـد؛ البتـه سـایر کسـب وکارها 
نیـز امنیـت فیزیکـی و سـایبری را در محصـولات خـود مدنظـر دارنـد و 
آسیب شناسـی، رفـع آسـیب ها و برنامه هـای پایـش در بخـش امنیـت 

سـایبری دنبـال می شـود.
وی در ارتباط با خدمات کسب وکار امنیت سایبری عنوان کرد: در حوزه 
کمیت و مدیریت امنیت، امنیت OT و  امنیت سایبری سه زیربخش حا
امنیت IT دنبال می شود و طرح جامع امنیت اتوماسیون صنعتی و ارائه 

سبد پروژه برای کاهش ریسک های امنیتی فولاد ازجمله خدمات این 
بخش به شمار می رود.

کوسیستم با بیان اینکه تنها راه حل ارائه  گل بو درخصوص توسعه ا
کوسیستم ایریسا برای شرکت های  خدمات بهتر به مشتریان، توسعه ا
کنون بسیاری از  حوزه فناوری اطلاعات است گفت: در همین راستا ا

صنایع ایریسا را هاب ارائه سرویس های IT می دانند.
پس از این، مدیران پروژه های فی مابین ایریسا و ذوب آهن، گزارشی از 
مهم ترین پروژه ها ارائه کردند که این پروژه ها از سال ۱38۵ آغاز شده و 

کنون نیز ادامه دارد. تا
شرکت ایریسا همیشه در تنگناها از فناوری اطلاعات 

ذوب آهن حمایت کرده
کید  در ادامه جلسه دکتر کیانی، معاون فناوری اطلاعات ذوب آهن با تأ
بر اهمیت همکاری ایریسا و ذوب آهن اظهار کرد: شرکت ایریسا همیشه 
در تنگناها از فناوری اطلاعات ذوب آهن حمایت کرده و در مهم ترین 
پروژه ها، به واسطه کمک های فنی و نبوغ نیروی انسانی این شرکت، 
مشکلات حل شده اند و امیدواریم این همکاری به دوران طلایی 

خود بازگردد.
وی افزود: ایریسا به عنوان برند اصلی پشتیبان صنعت فولاد مبارکه 
شناخته می شود و در ذوب آهن هم امکان تحقق این امر وجود دارد 
کنون برای حل مشکل سیستم هایی ازجمله سیستم فروش،  و ا
پشتیبانی زیرساخت و سایر سیستم ها ضروری است شرکت ایریسا 
با سرعت و جدیت در جهت رفع نیازمندی های ذوب آهن اصفهان 

اقدام نماید.
گفتنی است سایر مدیران بخش فناوری اطلاعات شرکت ذوب آهن و 
معاونان شرکت ایریسا نیز در این جلسه به بیان پیشنهاد هایی برای 
بهبود مناسبات موجود و تسریع در روند پروژه های فی مابین پرداختند.

شرکت ایریسا همیشه در تنگناها از فناوری 
اطلاعات ذوب آهن حمایت کرده و در 
مهم ترین پروژه ها، به واسطه کمک های 
فنی و نبوغ نیروی انسانی این شرکت، 
مشکلات حل شده اند و امیدواریم این 

همکاری به دوران طلایی خود بازگردد

 صادرات دریایی کک متالورژی جهان سال گذشته میلادی کاهش 
5 درصدی داشته 27 میلیون تن ثبت شد. قابل ذکر است 6 ماه 
نخست سال گذشته میزان آمار افت 12 درصدی داشته ولی نیمه 
دوم سال صعودی شد. علت کاهش نیمه نخست سال نیز افت تولید 
جهانی فولاد بود. بین صادرکننده های اصلی، چین 8.8 میلیون تن 
 صادرات داشت که نسبتاً در ثبات بود. صادرات لهستان نیز حدود

 6.6 میلیون تن رشد داشت. 

انتظار می رود فروش خودرو در ایالات متحده در نیمه اول سال 2.9 
درصد نسبت به سال گذشته افزایش یابد، اما نگرانی هایی وجود دارد 
که صنعت خودرو ممکن است نتواند به روند حرکتی خود در شش 
کس، سطح  ماه آخر سال ادامه دهد.به گفته شرکت خودروسازی کا
موجودی وسایل نقلیه در حال افزایش است و نوعی عدم اطمینان در 
نیمه دوم سال پیرامون اقتصاد، نرخ بهره و انتخابات ریاست جمهوری 
ایالات متحده وجود دارد.

کاهش صادرات جهانی کک متالورژی افت فروش خودرو در ایالات متحده در نیمه دوم سال 2۰2۴

شرکت ایریسا همواره پشتیبان کلیدی ذوب آهن اصفهان بوده است
مدیر فناوری اطلاعات ذوب آهن:

حضور شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری در هجدهمین دوره جایزه ملی کیفیت ایران
  بــا آغــاز فراینــد ارزیابــی شــرکت های متقاضــی در 
هجدهمیــن دوره جایــزه ملــی کیفیت ایران شــرکت 
ورق خودرو چهارمحال و بختیاری با تقاضای حضور 
در سطح »اهتمام به کیفیت«، بار دیگر توانمندی های این مجموعه 
را در حوزه مدیریت کیفیت و تعالی سازمانی، در معرض راستی آزمایی 

قرار داد.
به گزارش روابط عمومی شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری، گروه 
ارزیابان پژوهشگاه سازمان ملی استاندارد ایران، روز چهارشنبه ششم 
تیرماه با حضور در شــرکت ورق خــودرو چهارمحــال و بختیاری عملکرد 
بخش های مختلف مرتبط با حوزه مدیریت کیفیت را در این شرکت مورد 

ارزیابی قرار دادند.
کسب مدارج متعدد تعالی سازمانی، سرلوحه برنامه های 

کاری شرکت ورق خودرو
حمید شــجاعی مدیرعامل شــرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری 
در ابتدای فرایند ارزیابی به دستاوردهای این شرکت در حوزه مدیریت 

کیفیت اشاره کرد و افزود: شرکت ورق خودرو باهدف نقش آفرینی هرچه 
بیشتر در راستای استقلال و خودکفایی صنعت خودروسازی کشور در 
کثری نیاز این صنعت استراتژیک به محصولات گالوانیزه،  حوزه تأمین حدا
همواره کسب مدارج متعدد تعالی سازمانی را سرلوحه برنامه های کاری 
خود قرار داده است و بهبود مستمر در حوزه مدیریت کیفیت از ضروریات 
و اولویت های اساسی و کلیدی این شرکت تعریف شــده و در دستور کار 

قرار گرفته است.
وی خاطرنشان کرد: درخواست حضور شرکت ورق خودرو چهارمحال 
در هجدهمین دوره جایزه ملی کیفیت ایران نمایانگر عزم جدی این 
شــرکت در راســتای تحقق فرهنگ تعالــی ســازمانی در ایــن مجموعه 

صنعتی است.
کمّـی  وی افـزود: شـرکت ورق خـودرو هم راسـتا بـا تحقـق اهـداف 
محصـولات تولیـدی خـود، ارتقـای مسـتمر کیفـی و نهادینـه کـردن و 
نیـز ترویـج راهبـرد توسـعه کیفیـت را در اولویـت برنامـه کاری خـود قـرار 

داده اسـت.

در همین زمینــه، بهمن مهــراد مدیر تکنولوژی شــرکت ورق خــودرو نیز 
به گواهینامه ها و اســتانداردهای متعدد داخلــی و بین المللی دریافت 
شده توسط شرکت ورق خودرو اشــاره کرد و افزود: شــرکت ورق خودرو با 
برخورداری از جدیدترین استانداردها و گواهینامه های ملی و بین المللی 
و بهره مندی از تکنولوژی روز دنیا توانسته گام های بزرگی در مسیر ارتقای 
کیفیت محصولات تولیــدی خود بــردارد و تلاش بــرای دریافت، حفظ و 
به روزآوری گواهینامه های معتبر ملی و بین المللی توســط این شــرکت 

گواه این مدعاست.
دریافت جایزه چهارستاره تعالی نشانگر روند روبه رشد 

فرایند توسعه کیفیت در شرکت ورق خودرو است
ســپس حســین اســدی، ســرارزیاب مرکــز پژوهشــگاه ســازمان ملــی 
اســتاندارد ایران، از حضور در شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری 
ابــراز خرســندی کــرد و خاطرنشــان کــرد: شــرکت ورق خــودرو در بیــن 
مجموعه های تولیدکننده محصولات گالوانیزه حائز جایگاه ویژه ای است 
و گواهینامه های دریافتی و اختصاص رتبــه اول در بین عرضه کنندگان 

محصولات کیفی گالوانیزه و نیز دریافت جایزه چهارستاره تعالی در سال 
۱402 نشانگر روند روبه رشد فرایند توسعه کیفیت در این مجموعه است.

کید کرد تلاش های این شرکت در مسیر رشد پایدار و بهبود مداوم  وی تأ
و مستمر مدیریت کیفیت، ستودنی است.

اسدی اضافه کرد: جایزه ملی کیفیت موظف است تحقق اهداف کیفی را 
با الگو قرار دادن ارزش های اسلامی در سازمان به عنوان معیار و شاخص 

اصلی مورد بررسی و ارزیابی قرار دهد.
سرارزیاب مرکز پژوهشگاه سازمان ملی استاندارد ایران رشد تاب آوری و 
بازیابی تعادل در شــرایط بحران و نیز حمایت از ایده های خــلاق و نوآور 
را از دیگــر شــاخصه های مهــم و بنیادین ســازمان های توســعه محور و 

متعالی برشمرد.
گفتنی است جایزه ملی کیفیت ایران فرایندی است که طی آن  همه ساله 
به برترین مجموعه ها و شــرکت های متقاضی کــه در زمینه هــای ارتقا و 
بهبود مداوم مدیریت کیفیت فعالیت های چشمگیری داشته اند اعطا 

می گردد.

رئیس انجمن نوردکاران فولادی ایران گفت: امروز کاهش 
صادرات بــه دلیل عــدم تعامــل بخش دولتــی با تشــکل ها و 

انجمن ها رقم خورده است.
به گزارش خبرنگار فولاد و به نقل از پایگاه خبری آهن نیوز، صنایع 
فولادی در سال های گذشته و به ویژه سه ماهه اخیر سال جاری 
با مشکلات فراوانی در زمینه ثبت سفارش، تأمین ارز و صادرات 
مواجه اند. این مشــکلات بعضاً بــه توقف کامل برخــی از صنایع 
فولادی انجامیده اســت؛ وضعیتــی که چنانچه ادامــه پیدا کند 

وضعیت تولید را به مراتب بدتر خواهد کرد.
احمد خوروش، رئیس انجمن نــوردکاران فولادی ایــران با بیان 
اینکــه پیامدهــای سیاســت های ارزی- انقباضــی دولــت در 
ماه های اخیــر به نابــودی کامل صــادرات و از بیــن رفتن تمامی 
کرات متعــددی را با  بازارهــای صادراتی می انجامــد، گفــت: مذا
دست اندرکاران دولتی پیرامون این موضوع داشتیم و وعده های 
تشکیل بازارهای ثانویه و ابلاغ توقف برخی از این بخشنامه های 
غیرکارشناســی از ســوی انجمن پیگیری و به دســت مســئولان 

رسانده شده است.
وی آشــتی با تشــکل ها و انجمن های تخصصــی حوزه فــولاد را از 
مهم ترین وظایف مدیران صنعتــی و بازرگانــی دولت چهاردهم 
برشمرد و افزود: امروز کاهش صادرات به دلیل عدم تعامل مدیران 
و دست اندرکاران بخش دولتی با تشکل ها و انجمن ها رقم خورده 
اســت. دولت آینده چنانچه بخواهد صنعت فــولاد را به جایگاه 
اصلی خود بازگرداند باید با تشکل ها و انجمن های تخصصی حوزه 
فولاد آشتی کند. مدیران باید تصمیم گیری ها و سیاست های خود 

را با مشورت با بخش خصوصی اتخاذ کنند.

خبـــــــــــــر کوتاه

پیامدهای سیاست های ارزی به 
نابودی صادرات فولادی می انجامد

رئیس انجمن نوردکاران فولادی ایران:

خـبــــــــــــــــــر

مدیرعامل شرکت خدمات عمومی فولاد، با اشاره به   
ارز  از صادرات درباره  ارز حاصل  کمیته برگشت  قانون 
محصولات صادراتی فولادی گفت: صادرات فولاد دیگر توجیه 
اقتصادی ندارد و تأثیر آن بر سفره مردم در آینده مشهود 

می شود.
بــه گــزارش  خبرنــگار فــولاد و بــه نقــل از آرتان پــرس، اســفندماه 
ســال گذشــته، کمیتــه برگشــت ارز حاصــل از صــادرات، تمامی 
صادرکنندگان زنجیره فولاد را مکلف کرد تا از اول فروردین ســال 
جاری نســبت بــه عرضــه ۱00 درصــدی ارز خــود در ســامانه نیما 
اقدام کننــد. این در حالی اســت کــه پیش ازایــن صادرکنندگان 
80 درصد ارز را در ســامانه عرضه می کردند یا در قبــال آن واردات 

انجام می دادند.
  تأثیر تعهد ارزی بر صادرات فولاد

مدیرعامل شرکت خدمات عمومی فولاد ایران درباره این قانون 
و تأثیر آن بر بازار فولاد و صادرات آن، گفت: این تصمیم می تواند 
بازار را به رکود کشانده و تأثیر منفی بر رونق تجارت های خارجی 
بگذارد. صادرکنندگان به دلیل اجبار به بازگرداندن کل مبلغ ارز 
حاصل از صادرات، انگیزه خود را برای تجارت از دست می دهند.

وی همچنین درباره اینکه صادرکننــده فولادی دیگر نمی تواند 
در قبــال واردات، صادرات داشــته باشــد نیــز افــزود: پیش ازاین 
صادرکننده، مواد اولیه اش را بدون اینکــه در صف تخصیص ارز 
کنون باید در ســامانه  بماند با ارز صادراتی خود وارد می کرد، اما ا
نیما ثبت سفارش کند و منتظر بماند. طبیعتاً به زودی تأثیر آن بر 

تجارت های مرتبط با فولاد نمایان می شود.
وی با اشاره به آمار منتشرشده درباره میزان صادرات فولاد گفت: 
اعداد و ارقــام افت بیــش از ۵0 درصدی صادرات در ســال ۱403 را 
نشــان می دهند. بر این اســاس می توان نتیجه گرفت صادرات 

فولاد در ماه های آینده متوقف می شود.
حســین وجودی، اجــازه دادن بــه صادرکننــدگان بــرای واردات 
مواد اولیه ضروری، طلا یا دیگر تجهیزات موردنیاز کشــور را یکی 
از راهکارهایــی دانســت کــه می تواند بــه رونــق صــادرات در این 

صنعت کمک کند.
مدیرعامل شرکت خدمات عمومی فولاد در خاتمه خاطرنشان 
کرد: امید اســت در دولت آینده با ســرعت نســبت به اصلاح این 
قانون جهت تحقق شعار سال مقام معظم رهبری اقدامات لازم 

را به عمل آورد.

صادرات فولاد ایران به زودی متوقف می شود

خبــــــر کوتاه
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 اجتمـــــا             عـــــــی

توقف ریزش مو با مسدود کردن 
یک مکانیسم زیستی کهن

خوردن پنیر باعث می شود دوران پیری سالم تری 
داشته باشید

که توقف رشد مو نتیجه فعال شدن  کرده اند  کشف  دانشمندان تصادفاً 
 Integrated( یکپارچه  استرسی  کنش  وا به نام  کهن  زیستی  مسیر  یک 
کنش زمانی فعال می شود که سلول ها  Stress Response( است. این وا
پروتئین های  یا  ویروسی  بیماری  مانند  فشارند؛  تحت  مختلفی  به دلایل 
که پروتئین ها به وظیفه خود عمل نمی کنند یا به طرزی بد  بدشکل )زمانی 
در سلول انباشته می شوند(. دانشمندان باور دارند این کشف راه جدیدی 
برای توسعه روش های جدید حفاظت از فولیکول های مو باز می کند.

افزایش  نحوه  می تواند  بیشتر  پنیر  خــوردن  می گوید  جدیدی  مطالعه 
عمر شما را بهبود دهد. دانشمندان دانشکده پزشکی »دانشگاه جیائو 
تونگ شانگهای« در این تحقیق با بررسی داده های DNA در دسترس 
که اضافه کردن پنیر بیشتر به رژیم  عموم 2.3 میلیون اروپایی می گویند 
غذایی می تواند 3.67 درصد در زمینه بهبود سلامت روان و پیری سالم 
از  تأثیر مثبت داشته باشد. برای درک بیشتر این عدد، تماشای بیش 
اندازه تلویزیون 7.39 درصد بر بهبود سلامت روان تأثیر منفی دارد.

مسیرهای ماندگار انتخاب قهرمان هایی است که در 
لحظه مشارکت مؤثر داشته اند و تأثیر انتخاب های خود 
را بر آینده ترسیم و تجسم کرده اند. طی هفته گذشته 
فرصت سرنوشت سازی برای خلق آینده بهتر در اختیار ملت ایران 

اسلامی قرار داشت.
در این راستا واحد آموزش و توسعه سرمایه انسانی با همکاری دفتر تبلیغات 
اسلامی و پایگاه مقاومت بسیج رویداد جریان شناسی و روشنگری را با هدف 

کثری آحاد ملت شریف ایران در شعب  روشن کردن ابعاد لزوم حضور حدا
اخذ رأی، طراحی و اجرا کردند. در این رویداد به موضوعات ذیل پرداخته 
کثری  شد: تاریخچه انتخابات و نقش مردم در انتخابات؛ تأثیر حضور حدا
مردم در انتخابات بر امنیت و آینده کشور؛ تأثیر انتخابات بر تقویت جایگاه 

ایران، محور مقاومت و آزادی خواهان سراسر دنیا.
گر می خواهید  رهبر معظم انقلاب در یکی از بیانات خود می فرمایند: »ا
جلوی فشار دشمن گرفته بشود، باید قوی بشویم. یکی از ابزارهای مهم 

قوتِ کشور همین انتخابات است.«
در نگاه اسلامی مشارکت و رأی دادن صرفاً حق نیست که بتوان از آن 
صرف نظر کرد، بلکه چون هر فردی در مورد رشد و پیشرفت جامعه مسئول 
است، هم حق است و هم وظیفه. مشارکت و حضور در صحنه های 
مختلف، مظهر و نمادی از عزت و اقتدار ملی و بازدارنده تهدیدات خارجی 
است و حضور و حمایت مردمی است که کشور را در برابر دشمنان بیمه 

کرده است.

روشنگری
  تهیه کننده: آموزش و توسعه سرمایه های انسانی

محمدعلی رجبی چم حیدری
مکانیسم های خاص

روز بازنشستگی :  ۱402/۱2/2۵

محمد زارعی خوابجانی
توزیع سیالات

روز بازنشستگی :  ۱402/۱2/2۵

احمدرضا فتاحی سده
حمل و فراوری سرباره

روز بازنشستگی :  ۱402/۱2/2۵

حیدر خانی بروجنی
توزیع سیالات

روز بازنشستگی :  ۱402/۱2/2۵

عباس نوروزی پاوایی
حمل و فراوری سرباره

روز بازنشستگی :  ۱402/۱2/2۵

عین اله مرادی
توزیع سیالات

روز بازنشستگی :  ۱402/۱2/2۵

جهانگیر سلیمانی
تعمیرات حمل و فراوری سرباره

روز بازنشستگی :  ۱402/۱2/2۵

حمیدرضا صادق زاده دهاقانی
حمل مواد اولیه و محصولات
روز بازنشستگی :  ۱402/۱2/2۵

احمدرضا شایسته منش
 مرکز تعمیرات مکانیک

روز بازنشستگی :  ۱402/۱2/2۵

محسن مرادی
مکانیسم های خاص

روز بازنشستگی :  ۱402/۱2/2۵

ابراهیم ابراهیمی
مرکز تعمیرات مکانیک

روز بازنشستگی :  ۱402/۱2/2۵

اسداله عزیزی بروجنی
مکانیسم های خاص

روز بازنشستگی :  ۱402/۱2/2۵ بازنشستگان فولاد 

روز خانواده
 و تکریم بازنشستگان

خانواده 

بیست وپنجم ذی الحجه به عنوان روز خانواده و تکریم   
بازنشستگان در تقویم رسمی کشور درج شده است، علت 
انتخاب این روز شــأن نزول آیه »هل آتی« در ســوره الانســان 
است که در آن به خانواده و اســتحکام پایه های آن پرداخته 
شده است. سوره دهر در روز ۲5 ذی الحجه در شأن اهل بیت 
پیامبر )ص( نازل شد که پس از سه روز روزه و انفاق افطار خود، 

از طرف خداوند اطعام شدند.
چنیــن روزی از آن رو بــه »روز خانــواده« موســوم شــده اســت 
کــه بهتریــن تجلــی از خانــواده اســلامی را بــه نمایش می گــذارد. 
خانــواده ای کــه در آن بندگــی حضــرت حــق و ایثــار در راه خــدا 
نصب العین همه افراد اســت، رمز و راز بقای خانواده در مودت و 
رحمت اســت و بر تفاهم، احترام متقابل، شــخصیت بخشیدن 
به همسر و فرزندان، مشارکت، تعاون، همدلی، تسکین و آرامش 
کید می ورزد و خانواده ســالم و متعــادل را خانواده ای  بخشــی تأ
می دانــد کــه در آن حریــم حرمــت افــراد پاس داشــته می شــود و 
نیازهای عاطفــی، روانی، زیســتی و حیاتی به خوبی و به درســتی 
پاســخ داده می شــود. بدون شــک در زندگی حضرت زهرا )س( و 
امیرالمؤمنین علی )ع( شــاهد دورنمایــی کامل از زندگــی توأم با 

مودت و رحمت در آرامشی روحانی و سلامت اخلاقی هستیم.
در دیــن مبیــن اســلام خانــواده یکــی از مهم تریــن ارکان جامعه 
محسوب می شود. پایبندی به خانواده و جلوگیری از بی بندوباری 
و همچنین ارتقــای جایــگاه و تحکیم بنیــان خانــواده، از جمله 

مسائلی است که به آن سفارش فراوان شده است.
خانواده به عنوان کوچک ترین نهاد اجتماعی، آسیب پذیرترین 
کثر مشکلات  گروه در برابر آسیب های اجتماعی است؛ به طوری که ا
و آسیب ها ابتدا در خانواده ها بروز پیدا می کند و در صورت عدم 
پیشگیری و برخورد ناصحیح با آن ها، به درون جامعه نیز رسوخ 
می کند و در این شرایط دشوار دیگر نمی توان به راحتی مشکلات 

و آسیب ها را کنترل کرد.
نقش خانــواده به عنــوان اثرگذارتریــن نهــاد تربیتی در پــرورش و 
تربیت سرمایه های انسانی که از بزرگ ترین پشتوانه های توسعه 
و تعالی هر کشــوری به شــمار می آید، از چنان اهمیتــی برخوردار 
است که سلامت هر جامعه ای مرهون وجود خانواده های سالم، 
عفیف و باتقواست. بی شک با انجام فرامین دینی اسلام در مورد 
خانواده می توان تا حد زیادی زمینه سلامت خانوادگی و سعادت 

و جاودانگی را برای خویش فراهم ساخت.
اهمیت این موضوع در آموزه های دین مبین اسلام نیز با رعایت 
مکارم اخلاقی به عنوان رمز تعالی انسانی و عاملی در راستای حفظ 
امنیت روحی و روانی آحاد جامعه تبلور می یابد. در این میان آنچه  
همواره  در توصیه های قرآنی و سخنان گهربار ائمه معصومین )ع( 
سفارش مؤکد شده جایگاه نهاد خانواده، نقش تربیت در بنیان 
خانواده و رعایت تکریم و حفظ حرمت سالمندان و خردمندان 

به عنوان بزرگان خانواده و اجتماع بوده است.
امروز ما بر این باوریــم که آرامش و امنیــت اجتماعی و اقتصادی 
کشــور را مدیون تلاش های بی دریغ خردورزانی هستیم که طی 
ســال های فعالیت خــود از هیــچ کوششــی مضایقه نداشــته و با 
پشتکار و سخت کوشی وصف ناپذیر در عرصه آبادانی و سازندگی 
ایــن مرزوبوم، چرخ هــای عظیم توســعه و پیشــرفت را به حرکت 

درآورده اند.
سخن گفتن از ارزش سالیان طولانی فعالیت سازنده بازنشستگان 
عزیز آســان نیســت؛ قطعاً ایــن تــلاش، پشــتوانه ای ارزنــده برای 
استحکام پایه های اقتصادی، توانمندی های صنعتی و انسجام 

نظام اداری کشور بوده است.
نشر و ترویج فرهنگ بزرگداشت مقام شامخ بازنشستگان رسالت 
تمامی نهادها و سازمان های مدنی و اجتماعی است؛ سالمندان 
بزرگوارانی هســتند که در کمال صداقت و سخت کوشی، بهترین 
ســال های عمر خود را در ســنگر کار و خدمت گذرانــده و آبادانی 
و ســازندگی را برای میهن عزیزمان بــه ارمغان آورده انــد. مردان و 
زنانی که پشتوانه ای ارزنده برای استحکام بنیان های اقتصادی، 
صنعتی و نظام اداری کشور به شمار می روند. تردیدی نیست که 
کار  در گذار از این مسیر پرافتخار خانواده و همسران دلسوز و فدا

با حمایت، همراهی و دلگرمی خود نقشی بی بدیل داشته اند.
بازنشستگی و ســالمندی ســال های رشــد و کمال اســت؛ تغییر 
به ســوی مســیری جدیــد، زمانــی بــرای آزادی و اســتقلال از 
مســئولیت های محدودکننده، در نیمه راه زندگی و بــا دنیایی از 
تجربه، دانش و مهارت. آنان ناامید نیستند و هنوز بر روی زانوان 
خود ایستاده اند. هنوز می توانند بار سنگین مسئولیت هایشان 
را به دوش بکشــند. شاید ظاهر مســئولیت ها عوض شــود؛ ولی 
آن ها هنوز پشــتیبان خانواده خود هســتند، چون کوهی استوار 

و پلی محکم.
بازنشستگان می توانند دوران میان سالی و بازنشستگی خود را 
با یک برنامه ریزی دقیق و منظم به زیباترین بخش زندگی شان 
تبدیل کنند و برای همیشه جوان بمانند. جامعه نیز باید بکوشد 
ایــن عزیــزان را ارج نهد و قدرشناســی از زحمات آن هــا را تکلیفی 

برای خود بداند.
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 ورزش             

بــه گــزارش باشــگاه ســپاهان نویــن، در راســتای 
زش فــولاد مبارکــه،  ویدادهــای امــور ور برگــزاری ر
کادمــی شــنای پســران فــولاد  پنجمیــن فســتیوال آ
مبارکــه در رده هــای ســنی 8 و زیــر 8 ســال، ۹ و ۱۰ ســال صبــح روز 

پنج شنبه 7 تیرماه ســال ۱۴۰۳ در استخر شــماره ۲ مجموعه فردوس 
برگــزار شــد.

در این رویــداد بیــش از ۱00 شــرکت کننده از پایگاه هــای کارگران، اســپینر 
و شــهرضا حضور داشتند.

سرمربی والیبال
 فــــــولاد مبـــارکه سپاهان

 به اصفهان بازگشت

سرمربی مونته نگرویی تیم والیبال فولاد مبارکه سپاهان وارد   
اصفهان شد.

به گزارش روابط عمومی باشگاه فولاد مبارکه سپاهان، بالسا رادولوویچ 
سرمربی مونته نگرویی تیم والیبال بزرگ سالان سپاهان وارد اصفهان شد.
بالسا که با قراردادی سه ساله به فولاد مبارکه سپاهان پیوسته، در سال 
اول و دوم حضور کاملاً به تعهدات خود عمل کرد و حالا برای سومین سال 
قراردادش به اصفهان بازگشته است. تیم والیبال فولاد مبارکه سپاهان در 

سال دوم توانست به مرحله پلی آف لیگ دسته یک والیبال راه پیدا کند.

تشکیل کمیته نظام پیشنهادات در باشگاه فولاد مبارکه سپاهان کنفدراسیون فوتبال آسیا برنامه پلی آف لیگ نخبگان را اعلام کرد

اولین جلسه کمیته نظام پیشنهادات در باشگاه فولاد مبارکه سپاهان 
برگزار و در خصوص چگونگی شروع فعالیت این کمیته بحث و 
گفت وگو انجام شد. در این جلسه در خصوص مسائل اصلی و 
بسترسازی و چگونگی شروع فعالیت این کمیته بحث و گفت وگو انجام 
شد. همچنین چگونگی فراهم آوردن بستری برای مشارکت عموم 
مردم، هواداران و دوستداران باشگاه فولاد مبارکه سپاهان در اداره این 
باشگاه مورد بحث و گفت وگو قرار گرفت.

به گزارش روابط عمومی باشگاه فولاد مبارکه سپاهان، کنفدراسیون 
فوتبال آسیا با ارسال نامه ای زمان بندی بازی های پلی آف لیگ نخبگان 
آسیا را مشخص کرد. برهمین اساس تیم فوتبال سپاهان باید 16 
مردادماه در ورزشگاه نقش جهان از شباب الاهلی امارات پذیرایی کند 
و درصورت پیروزی در بازی نخست، در بازی پلی آف نهایی روز سه شنبه 
23 مردادماه در قطر به مصاف تیم الغرافه خواهد رفت و برنده این 
دیدار به لیگ نخبگان آسیا راه پیدا می کند.

 ورزش              ورزش             

راهکارهای مؤثر 

برای پایبندی به ورزش

حدود 8۰ درصد از افرادی که یک برنامه ورزشی را شروع   
می کنند به آن پایبند نمی مانند. درحالی که در ابتدا، بسیاری 
از افراد برای شــروع یک برنامه ورزشــی انگیزه دارند؛ اما برای 

باانگیزه ماندن چه چیزی لازم است؟
برای پایبند بودن به یک برنامه تناسب اندام که به عنوان »تعهد 
به ورزش« شناخته می شود کارهای زیادی وجود دارد که می توان 
انجام داد. یکی از بهترین آن ها انجام فعالیتی است که از آن لذت 
می برید. همچنین دیدن پیشرفت و رسیدن به اهدافتان انگیزه 
زیادی به شما خواهد داد. پیشنهاد های زیر به شما کمک می کند 
تا علاوه بر اینکه از انجام ورزش لذت می برید، به اهداف ورزشــی 

خود نیز برسید.
آن را سرگرم کننده نگه دارید.

گر برنامه تان ســرگرم کننده و راحت باشد، احتمالاً به آن پایبند  ا
خواهید بود. با شناسایی فعالیت هایی که از آن ها لذت می برید 
شــروع کنید. ســپس، راحت ترین زمان را برای ورزش با کمترین 

حواس پرتی تعیین کنید.
با دوســتانتان تمرین کنید. با ورزش گروهی در خانه و یا داشتن 
حریف تمرینی می توانید مشوق یکدیگر باشید. همچنین، زمانی 
که فرد دیگری روی حضور شما حساب می کند، حذف یک تمرین 

دشوارتر است.
گر می دانید دویدن را  فعالیتی را که دوست دارید انتخاب کنید. ا

دوست ندارید، به احتمال زیاد به آن پایبند نخواهید بود.
یک فعالیــت جدید یــاد بگیریــد. یک هنــر رزمی یــا فتح دیــواره 
کوهنوردی را انجام دهید. چالش جدید باعث می شود که برای 

مقابله با چالش بعدی بازگردید.
چند تمرین اول شما باید مختصر و در حد توانایی شما 

باشد.
در ابتــدا، برقراری یک برنامــه روتین مهم تــر از ورزش با هر مدت 
یا شدت قابل توجهی اســت. با گذشــت زمان، به تدریج مدت و 
شــدت ورزش خود را افزایش دهید. برنامه خــود را فردی کنید و 
به تدریج شروع کنید. هنگامی که با یک دوست ورزش می کنید، 
ســعی کنید فردی را انتخاب کنید که ســطح آمادگی جســمانی 
گر با یک شریک باتجربه  مشــابهی دارد. به عنوان یک مبتدی، ا
ورزش کنید، ممکن است خیلی سخت کار کنید. مطالعات نشان 
گر خیلی زود با شــدت بالاتــر ورزش کنید، احتمال  داده اند کــه ا
کمتری برای ادامه برنامه خود دارید. به همین ترتیب، تمرینات 

طولانی مدت نیز با نرخ ترک ورزش بیشتر همراه است.
یک برنامــه روتین ایجاد کنیــد تا فعالیت بدنــی به یک 

عادت تبدیل شود.
برنامه ریزی کنید که هر روز در زمان مشخصی ورزش کنید. برخی 
ممکن اســت صبح ها زمانی که حواس پرتی کمتری وجود دارد 
ورزش کنند. برخی دیگر ممکن اســت ورزش کردن در اواخر روز 
بعد از کار را راحت تر بدانند. در هر صورت برای زمان مشــخصی 
برای ورزش برنامه ریزی کنید. این زمان ها را در برنامه ریزی خود 
مانند یک قرار بنویسید. آلارم های تکرارشونده را درست قبل از 
زمان برنامه ریزی شده خود برای ورزش تنظیم کنید. لباس های 

تمرینی خود را بچینید یا شب قبل کیف ورزشی خود را ببندید.
گر دوست دارید ورزش نکنید، با خودتان موافقت کنید  ا

که یک تمرین بسیار کوتاه و سبک داشته باشید.
اغلــب، پــس از آمــاده شــدن و گــرم کــردن بــدن، انگیــزه کافــی 
گــر تمرین  برای انجــام یــک تمریــن کامــل پیــدا خواهید کــرد. ا
برنامه ریزی شــده خــود را از دســت دادیــد، همه چیــز از دســت 
نمی رود. خودتان را ببخشید و برنامه رفتاری خود را دوباره ارزیابی 
کنید. اســتراتژی های خود را برای جلوگیری از انصــراف در آینده 
تنظیم کنید و دوباره به برنامه خود متعهد شوید. در صورت بروز 
شرایط پیش بینی نشده، یک برنامه پشتیبان تهیه کنید. موافقت 
کنید که از طرح پشتیبان خود اســتفاده نکنید مگر اینکه کاملاً 
گر در گذشــته با موفقیت به برنامه خود پایبند  ضروری باشــد. ا
نبوده اید، موانع گذشته را تجزیه وتحلیل کنید و استراتژی های 

جدیدی را برای غلبه بر این موانع اجرا کنید.
تمرینات و فعالیت های مختلف را انجام دهید.

به جای انجام یک کار روزانه، فعالیت های مختلف انجام دهید. 
فعالیت های جدیدی را امتحــان کنید که مطمئن شــوید از آن 

لذت می برید. 
بر پیشرفت خود نظارت داشته باشید.

اهداف واقع بینانه و قابل اندازه گیری تعیین کنید. تعیین اهداف 
از نظر مسافت، زمان، مقدار برداشته شده به شما امکان می دهد 
تغییرات را به وضوح مشاهده کنید. همچنین دقیقاً می دانید که 
هدفتان چیست. با یک هدف کوتاه مدت واقع بینانه شروع کنید. 

به راحتی پیشرفت خود را به سمت هدف خود خواهید دید.
ورزش را وارد زندگی خود کنید.

فعالیتی را انتخاب کنید که بتوانید در برنامه فعلی خود قرار دهید. 
هر چــه ورزش راحت تر باشــد، احتمال بیشــتری دارد کــه به آن 
پایبند باشید. انتخاب یک مرکز تناسب اندام با مراقبت از کودکان 

ممکن است برای برخی از ورزشکاران مفید باشد.
یــک روال ایجــاد کنیــد. زمانی کــه مــکان و زمانــی را بــرای ورزش 
انتخاب کردید، به انجام آن ادامه دهید. ورزش را در اولویت قرار 
دهید. قبل از برنامه ریزی برای جلســات یــا فعالیت های دیگر، 
ورزش را برنامه ریزی کنید. به برنامه ورزشی خود متعهد شوید. 
زمان خانواده را با ورزش ترکیب کنید. فعالیت را به چیزی تبدیل 
کنید که همه اعضای خانــواده بتوانند بــا هم از آن لــذت ببرند. 

خلاق باشید.
fitbodyathome.ir  :منبع   

سلامت

برگزاری پنجمین 
فستیوال شنای پسران فولاد مبارکه

باشگاه فولاد مبارکه سپاهان بعد از پایان رقابت های لیگ برتر   
و جام حذفی و قهرمانی تیم فوتبــال در جام حذفی بیانیه ای صادر 

کرد.
به گزارش روابط عمومی باشــگاه فولاد مبارکه ســپاهان، متن بیانیه به 

شرح زیر است: 
بسمه تعالی

اینک پس از کســب مقام قهرمانی در مســابقات جــام حذفی در فصل 
اخیر، لازم می دانیم نکاتی به استحضار جامعه فوتبال برسانیم:

کریم کــه با همت، همدلــی و تلاش بی وقفــه همه اعضای  ۱- خدا را شــا
باشگاه، از مدیریت گرفته تا تمام اعضای تیم فوتبال سپاهان، توانستیم 
جام قهرمانی حذفی را به دســت آورده و کام هواداران را شــیرین کنیم؛ 
در اینجا لازم است از وزارت محترم ورزش و جوانان، فدراسیون فوتبال، 
کردن شرایط  سازمان لیگ و هیئت فوتبال اســتان اصفهان برای مهیا
برگزاری بازی فینال در ورزشگاه آزادی و با تجهیزات کمک داور ویدئویی 
سپاسگزار باشــیم. همچنین بر خود لازم می دانیم از پیام های تبریک 
کلیه سازمان ها، باشــگاه ها، شخصیت ها و ســایر گروه ها تقدیر و تشکر 

نماییم.
2- از سرمایه های اصلی باشگاه، هواداران فهیم و عاشق سپاهان که در 

یک فصل پرفرازونشیب همراه همیشگی طلایی پوشان بودند و باوجود 
همه کاســتی ها دســت از حمایت همه جانبــه برنداشــتند، صمیمانه 
قدردانــی می نماییم. امیدواریم کاســتی ها را بر ما ببخشــایند و به آنان 
اطمینان می دهیم همه تلاش باشگاه را در راه رفع دغدغه ها و گلایه ها 

آن ها مصروف داریم.
3- کادر فنی، کادر اجرایی و بازیکنان تیم فوتبال سپاهان باوجود موانع 
متعدد در مسیر، علاوه بر حضوری درخور قهرمانی در لیگ برتر، عنوان 
قهرمانی جام حذفی را برای نام بزرگ سپاهان به ارمغان آوردند که لازم 

است از تلاش، همدلی و همت آن ها تقدیر ویژه نماییم.
4- از پرسنل خدوم باشــگاه فولاد مبارکه سپاهان که باوجود تغییرات 
مدیریتی، به نحو احسن عمل کرده و ساختار باشگاه را به سمت موفقیت 

رهنمون ساختند، صمیمانه سپاسگزاریم.
۵- شرکت فولاد مبارکه اصفهان به عنوان حامی اصلی باشگاه سپاهان 
نه تنهــا در حــوزه مالی بلکــه در ســایر حوزه هــای مدیریتــی و راهبردی 
به خوبی همراه باشگاه بوده و مدیرعامل، معاونین و مدیران این شرکت 
به بهترین شــکل حامی ســپاهان بودنــد؛ از همیــن رو صمیمانه ترین 
سپاس ها تقدیم ایشان می نماییم. همچنین به طور ویژه از کلیه کارگران 
خدوم گروه فولاد مبارکه که سربازان سنگر تولید و از هواداران پروپاقرص 

سپاهان می باشند، به طور ویژه قدردانیم.
۶- همچنین لازم است از سایر حامیان مالی باشگاه سپاهان که در طول 
این فصل و تا پای فینال جام حذفی کنار سپاهان بودند، تقدیر نماییم.

۷- اصحاب محترم رسانه نیز که در سختی ها و شادی ها، همراه و حامی 
سپاهان بودند، شایسته تقدیر و تشکر هستند.

8- در پایان لازم اســت اشــاره نماییــم که مدیریت باشــگاه ســپاهان از 
هفته ها قبل فعالیــت خود را برای تشــکیل تیمی قدرتمند آغــاز کرده و 
بر اســاس سیاســت های شــرکت فولاد مبارکه و هیئت مدیره باشــگاه و 
همچنین بر اساس اصل قانون مداری، به دنبال تقویت تیم برای حضور 
موفق در سه جبهه لیگ برتر، جام حذفی و رقابت های آسیایی است تا 
سپاهان بار دیگر بتواند شــادی را برای هواداران سپاهان و مردم فهیم 

اصفهان به ارمغان بیاورد.
زنده باد سپاهان و سپاهانی

فریبا درخشنده تنها شرکت کننده کاروان ایران در 
رقابت های جهانی شرکت ها که در کاتانیا ایتالیا 
برگزار شد، در مسابقات دوومیدانی ماده پرتاب 
وزنه گروه سنی A، با پرتاب 7 متر و 55 سانتی متر بر سکوی سوم 
ایستاد و مدال برنز این ماده و اولین مدال کاروان ایران را در این 

رقابت ها کسب کرد.
در این مسابقات بیش از 4 هزار ورزشکار کارگر کارخانه های جهان 

در 29 رشته ورزشی به رقابت پرداختند.

بیانیه باشگاه فولاد مبارکه سپاهان
 به دنبال پایان فصل 1402-1403

بانوی فولاد مبارکه
 بر سکوی سوم مسابقات

 دوومیدانی جهان
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حدیث

 فرهنــگݡــــی

بیست وچهارم ذی الحجه روز مباهله نام   
گرفته است. در این روز که روز نزول آیه »تطهیر« 
نیز هست، خداوند بر ارزش ها و فضیلت های 
اهل بیت )ع( و جایگاه راستین آنان در درک و 

شناخت اسلام راستین، مُهر تأییدی دیگر زد.
روایات فراوانی در منابع معروف و دست اول اهل 
سنّت و منابع اهل بیت )ع( آمده است، که با 
صراحت می گوید: آیه مباهله درباره علی، فاطمه، 

حسن و حسین )ع( نازل شده است.
مباهلـه در اصـل از مـاده بَهْـل بـه معنی رهـا کردن 
اسـت؛ امـا از نظـر مفهـوم متـداول کـه در آیه بـه آن 
اشـاره شـده، مباهلـه بـه معنـی نفریـن کـردن دو 
نفـر بـه همدیگـر اسـت. بـه ایـن ترتیـب کـه وقتـی 
لات منطقـی سـودی نداشـت، افـرادی  اسـتدلا
که بـا هـم دربـاره یک مسـئله مهـم دینـی گفت وگو 
دارنـد در یـک جـا جمـع می شـوند و بـه درگاه خـدا 
ع می کننـد و از او می خواهنـد کـه دروغ گـو را  تضـرّ
رسـوا سـازد و مجازات کند، همان کاری که پیامبر 
اسـلام )ص( در برابـر مسـیحیان نجـران کـرد و در 
آیه ۶۱ سـوره آل عمران به آن اشـاره شـده است. در 
این آیـه می خوانیـم: »هـرگاه بعـد از علم و دانشـی 
( کسـانی درباره مسـیح بـا تو  که بـه تـو رسـیده، )بـاز
بـه سـتیز برخیزنـد، بگـو: بیاییـد مـا فرزنـدان خود 
را دعـوت کنیم، شـما نیز فرزنـدان خـود را، مـا زنان 
خویـش را دعـوت نماییـم، شـما نیـز زنـان خـود را، 
مـا از نفـوس خـود )و کسـی کـه همچـون جـان مـا 
اسـت( دعـوت کنیـم، شـما نیـز از نفـوس خـود، 
آنـگاه مباهلـه )و نفریـن( کنیـم، و لعنـت خـدا را بـر 

دروغ گویـان قـرار دهیـم«.
که قبل و بعد از آن  این آیه به ضمیمه آیاتی 
نازل شده، نشان می دهد که در برابر پافشاری 
مسیحیان در عقاید باطل خود، از جمله ادعای 
الوهیت حضرت مسیح )ع(، پیامبر )ص( مأمور 
می شود از طریق مباهله وارد شود و صدق گفتار 

خود را از این طریق خاص و روحانی به ثبوت 
برساند.

در روایات اسلامی آمده است: »هنگامی که آیه 
فوق نازل شد پیامبر )ص( به مسیحیان نجران 
پیشنهاد مباهله داد، بزرگان مسیحی از پیامبر 
)ص( یک روز مهلت خواستند، تا در این باره 
گر فردا  به شور بنشینند. اسقف به آن ها گفت: ا
محمد با فرزند و خانواده اش برای مباهله آمد 
گر اصحاب و یارانش را  از مباهله با او بپرهیزید و ا
همراه آورد با او مباهله کنید که او پایه و اساسی 

ندارد«.
فردای آن روز پیامبر )ص( آمد، درحالی که دست 
علی )ع( را گرفته بود و حسن و حسین )ع( پیش 
روی او حرکت می کردند، و فاطمه )س( پشت 
سر او. مسیحیان و در پیشاپیش آنان، اسقف 
بیرون آمدند. اسقف هنگامی که پیامبر )ص( 
را با همراهان مشاهده کرد، پرسید: این ها چه 
کسانی هستند؟ گفتند: این یکی، پسرعمو و داماد 
او است، و این دخترزاده های او هستند، و این 
بانو، دختر اوست که از همه نزد او گرامی تر است. 
گر از  اسقف گفت: من صورت هایی را می نگرم که ا
خدا بخواهند کوه را از جا برکند چنین خواهد شد! 

ک می شوید. پس مباهله نکنید که هلا
همین مضمون با تفاوت هایی که به اصل قضیه 
ضرر نمی زند، در بسیاری از تفاسیر دیگر نیز آمده 
است، مانند تفسیر فخر رازی، قرطبی، روح البیان، 
روح المعانی، بحر المحیط، تفسیر بیضاوی و 

تفاسیر دیگر.
makarem.ir :منبع  

میرزا محمدعلی صائب تبریزی به سال   
۱۰۱6 در اصفهــان زاده شــد. پــدرش میــرزا 
کــه در  عبدالرحیــم تبریــزی، بازرگانــی بــود 
ســال های نخســت رونــق اصفهــان به منظور 

تجارت از تبریز به آنجا آمد.
صائب کمالات ادبی و هنری، به ویژه شعر و ادب 
را نــزد بــزرگان آن شــهر، و هنر خط را نــزد عمویش 
شمس الدین تبریزی، مشــهور به »شیرین قلم« 
آموخت. در جوانی سفری به مکه و مشهد داشت 
و در پــی آن، در اواخــر عهد »جهانگیر« به شــیوه 
بازرگانان به هند عزیمت کرد. این سفر هفت سال 
به درازا کشــید. در همین سفر بود که با ظفرخان 
کم کابل، که در شعر و شاعری دستی  احسن، حا
داشت، آشنا شد. او آن چنان ظفرخان را مجذوب 
خود کرد که طرز شاعران دیگر را رها کرد و به شیوه 

صائب روی آورد.
هنگامی که »شهاب الدین شاه جهان« در هند بر 
سر کار آمد، ظفرخان از کابل عزم درگاه کرد و صائب 
را با خود بــرد و در »برهــان پور« دکن بــه حضور او 
معرفی کرد. صائب در پایان سفر هفت ساله خود، 
در اصفهان به حضور شــاه عباس دوم رسید و در 

خدمــت او بود که عنــوان ملک الشــعرایی یافت. 
عمر صائب در سال ۱08۶ ه در اوایل حکومت شاه 
سلیمان صفوی به پایان رسید. او در مدتی که در 
اصفهان بود محضــرش محل اجتمــاع ادیبان و 

دوستداران شعر و هنر و اندیشه بود.
صائــب از میان همــه قالب های شــعر فارســی در 
ســرودن غزل تواناتر بود. مجموعه اشــعارش را تا 
شصت هزار بیت ذکر کرده اند. صائب موفق ترین و 
معروف ترین شاعر سبک هندی )اصفهانی( است. 
زیباترین و بدیع ترین تصاویر ذهنی شگفت انگیز، 
با اســتفاده از عالم مجــاور در شــیوه او به نمایش 
درآمــده و شــعرش پــر اســت از مضامیــن دقیــق 
و افــکار باریــک و خیال هــای لطیــف. به ویــژه در 
کاربرد صنعت تمثیل مهارت بسیار از خود نشان 

داده است.
hawzah.net :منبع   

در صفحــات تقویم، چهاردهــم تیرماه با   
عنوان »روز قلم« به خود جلوه ای دیگر بخشیده 
است. نام گذاری این روز به نام قلم، بی ارتباط با 
تاریخ کهن متمدن و فرهنگ ساز این سرزمین 
نیســت. ابوریحان بیرونی در کتــاب آثار الباقیه 
خود آورده است که چهاردهمین روز از تیرماه را 
ایرانیان باستان، روز تیر )عطارد( می نامیدند. از 
طرفی سیاره تیر یا همان عطارد، در فرهنگ ادب 
پارســی، کاتب و نویســنده ســتارگان اســت. به 
همیــن مناســبت ایــن روز را روز نویســندگان 

می دانستند و گرامی می داشتند.
معجزه، یکی از نشانه های نبوت است. در هر دوره 
از تاریخ، پیامبران به اذن پروردگار، معجزه هایی را 
برای اثبات نبوتشان ارائه می کردند. در این میان، 
اسلام آخرین و کامل ترین دین الهی است؛ یعنی 
آیینی است که در هر برهه ای از زمان و در هر مکانی 
باید جواب گوی مخاطب خود باشد. حال معجزه 
پیامبر این دین چه می تواند باشــد به جز کتاب، 
نوشــته، وَ ما یَسْــطُرُونَ. ســوگند خداونــد در قرآن 
به نام قلم، گویاترین شــاهد بر شــرافت و قداست 
آن است: »ن وَ الْقَلَمِ وَ ما یَسْطُرُونَ؛ سوگند به قلم 
و آنچه نویســند.« در جایی کــه خداوند، صاحب 
هســتی به آفریده ای از آفریده های خود قسم یاد 
می کند، بشــر در چه جایگاهــی می توانــد از ارج و 

منزلت آن سخن براند.
در نخســتین ارتبــاط وحیانــی رســول خــدا )ص( 
با مبدأ هســتی در غار حرا، ســخن از قلــم به میان 
می آید، تا جایی که خداوند خود را این گونه معرفی 

مَ بِالْقَلَمِ؛ آن که با قلم آموخت.«
َ
ذی عَلّ

َ
می کند: »الّ

با ســیری در زندگی پیامبــر و امامــان )ع( می توان 
توجه و اهتمــام عملی به نوشــتن را از متن ســیره 
آنان دریافــت. این قدرشناســی به حــدی بود که 
گاه موجب آزادی اســیران کفار می گشت. در صدر 
اسلام، پس از پایان برخی جنگ ها، پیامبر دستور 
می فرمــود اســیرانی کــه بــه ده نفــر از مســلمانان 
خواندن و نوشتن بیاموزند، آزاد شوند. این عمل 
در جامعــه محــروم از تمــدن آن دوره، زیباتریــن و 
مؤثرترین پیــام بــرای ارج نهادن به جایــگاه قلم و 

علم بوده و هست.
حضرت امیر مؤمنان علی علیه السلام می فرماید: 
»ســفیر و فرســتاده تو، تــرازوی بزرگواری توســت و 
قلــم تــو، رســاترین و گویاتریــن چیزی اســت کــه از 
ســوی تو ســخن می گوید.« بر اســاس این روایت، 
قلــم، شــیواترین و بهترین ابزاری اســت کــه در هر 
برهه ای از زمان می تواند رسالت خود را انجام دهد. 
ماندگاری علوم و انتقال آن از نسلی به نسل دیگر، 
رسیدن پیام مکتب ها و تمدن ها به انسان آینده و 
سرانجام تکامل اندیشه های بشر در طول قرونی 
که اندیشمندان هیچ گاه یکدیگر را ندیده اند، تنها 

با معجزه قلم امکان پذیر بوده و هست.
hawzah.net :منبع   

روز مباهله

صائب تبریزی

روموکو: دستیار هوشمند والدین 

؛ روز قلم چهاردهم تیر

مناسبت

مشاهیر

مناسبت

شهید

در  مالامیری،  محمدمهدی  حجت الاسلام 
روز دوشنبه ۲6 خردادماه ۱۳6۴ هجری شمسی، 
مصادف با ۲6 ماه مبارک رمضان در خانواده ای 

روحانی و ولایی چشم به جهان گشود.
 او تحت تربیت پدر و مادری دلسوز و متدین از اهالی 
گذراندن دوره های  استان مازندران بود. پس از 
ابتدایی و راهنمایی با رتبه های عالی، در ابتدای 
نوجوانی در مدرسه علمیه فاطمی دروس حوزوی 

خود را شروع کرد.
سخت کوشی او باعث شد بعد از سپری کردن مقامات 
و سطح عالی حوزه در هشت سال به عنوان طلبه ای 
ممتاز در محضر حضرات آیات عابدی، آملی لاریجانی، 
شب زنده دار، مدرسی یزدی، سیفی مازندرانی و... بهره 
کافی ببرد تا جایی که قبل از سی سالگی در حوزه های 
علمیه کاشان، جامعة المصطفی العالمیه )ص( و 
مؤسسه حضرت جوادالائمه )ع( به تدریس دروس 

سطح )رجال، درایه، رسائل، حلقات و کفایه( بپردازد.
وی هرچند بخش قابل توجهی از زندگی خویش را 
صرف مطالعه و غور در مباحث علمی اختصاص 
داده بود، اما فعالیت های تبلیغی را تا هنگام شهادت 
به عنوان تکلیف و وظیفه شرعی بی هیچ بهانه و 

توجیهی انجام داد.
گی های بارز شهید خوش رویی و آراستگی  از ویژ

ظاهری و پرداختن به ورزش بود و همین امر در تواضع 
و اخلاص، ایشان را محبوب دل جوانان می کرد. پرهیز 
از ریا، شاخصه دیگر ایشان بود؛ چنانچه بعد از شهادت 
ج و مراتب  نیز خانواده و نزدیکان وی از برخی مدار

علمی ایشان بی اطلاع بودند.
ارادت خاص نسبت به مولا علی بن موسی الرضا )ع(، 
تداوم ارتباط با قرآن و اقامه نماز صبح در مسجد، 
زیارت هفتگی جمکران و زمزمه همیشگی دعای عهد، 
روح بی کرانه اش را زلال تر می کرد. در یک کلام، زندگی 
شهید طبق سفارش مقام معظم رهبری، آمیخته ای 

از تحصیل، تهذیب و ورزش بود.
 تحولات کشورهای اسلامی از نوجوانی برایش اهمیت 
فراوانی داشت، اما جنایات فجیع گروه های افراطی و 
تکفیری و حرمت شکنی ها بی شرمانه آن ها آرام و قرار 
را از او ربوده بود. او تاب شنیدن ناله های جان سوز 
کودکان سوریه و عراق را نداشت و طعم خوش آرامش و 
لذت های زندگی را به ذائقه بهشتی اش تلخ می نمود. 
از همین رو سفرهای تبلیغی آخرش را به مناطق مرزی 
و سنی نشین رفت تا با نشر افکار التقاطی وهابیت و 
داعش مبارزه کند. اما غیرت و شجاعت عالمانه اش، 
وجدان بیدارش را به آن سوی مرزها کشاند. وی در 
دوره های فشرده آموزش نظامی را بدون اطلاع خانواده 
گذراند و با وجود شرایط مساعد کاری، تدریس و تحقیق 

مالامیری محمدمهدی  شهید 

معرفی کتاب

نویسنده:
ناهید قادری حاجی آبادی
: ناشر
انتشارات سوره مهر 

داستان رمان »آفرت« در فضای قبل از انقلاب 
روایت می شود. »فرنگیس« دختری بیست ساله از 
یکــی از دهات کرمانشــاه اســت کــه بــرای کمک به 
خانــواده اش بــه شــهر آمــده و در خانــه ســرهنگی 
خدمتکار است. فرنگیس امیدی برای ازدواج ندارد 
زیــرا در دِه آن ها، مردها دوســت ندارنــد با دختری 
ازدواج کنند که زندگی اش را با کلفتی خانم و آقاهای 
شــهری گذرانــده و هــزار جــور رنــگ و رو یــاد گرفته، 
هرچند خود فرنگیس هم باچند کلاس سوادی که 

دارد علاقه ای به ازدواج با مردهای آبادی ندارد.
رفتــار خانــم خانــه بــا او چنــدان خوب نیســت و پســر 
همسایه سرهنگ هم به دلیل زیبایی فرنگیس مدام 
مزاحم او می شود. شیلا دختر سرهنگ که کم وبیش 
متوجــه مزاحمت های شــهرام بــرای فرنگیس شــده 
اســت، این موضوع را به پــدرش می گوید و یــک روز در 
غیاب خانم خانه، سرهنگ سیامی با فرنگیس روبه رو 
می شــود و بــه او اطمینــان می دهــد کــه دیگــر کســی 

مزاحمش نخواهد شد؛ اما... .
  »آفرت« در گویش کلهری به معنای دختر و زن ضعیف 
اســت که گاهی برای تحبیب هم به کار می رود. بســتر 
فولکلــور و ســاختار محکــم داســتانی ایــن اثــر یکــی از 
ویژگی هــای منحصربه فرد آن اســت کــه خواندنش را 
لذت بخــش می کنــد. همچنیــن رویدادهــای دوران 
طاغوت و فعالیت مردم برای سرنگونی رژیم پهلوی از 

موضوعات مطرح در این رمان است.

بخشی از کتاب:
خــواب می بینــم شــهرام بیرامی کنــار یک آتــش بزرگ 
نشسته و دارد چیزی را هم می زند. گردباد بزرگی می آید 
و فرهاد داخل آن دارد لول می خورد. انگار جای سالم 
توی بدنش نیست. تمام صورتش درب وداغان شده 
است. خواب می بینم سر تفنگ را رو به شهرام گرفته ام. 
تفنگ را از دستم می گیرد، می خورد و می خندد و لگد به 
پهلوی فرهاد می زند. چادر مادر فرهاد را پوشیده ام و 
کَ زار و نزار گوشه اتاقکی تاریک  دارم شیون می کنم. کا
افتاده و ناله می کند. چنان از خواب می پرم که نفسم 
چند لحظــه بالا نمی آید. بســم الله گویان، می نشــینم 
توی رخت خواب. بلند می شوم وضو بگیرم. درِ پستو را 
کنار می زنم. باز دارد برف می بارد. غُر می زنم و خودم را 
به پاشیر می رسانم و می گویم. »آسمانم ول نمی کنه!« 
سه روز از روزی که با شیلا حرف زده ام گذشته. چند روز 
اخیر آرام شده است و به یک نقطه خیره می شود. یاد 
خوابم می افتم. دو روز اســت دل شــوره امانم را بریده. 
ناآرامم؛ نمی دانم چه شده است؟ نماز که می خوانم، 
بقچه حمام را کنار می گذارم. دم ظهر باید بروم حمام 
عمومی. دو هفته است نرفته ام. خانم اجازه نمی دهد 
ما از حمام خانه استفاده کنیم. مجبوریم این همه راه 
را بکوبیم تا عمومی برویم و برگردیم. نمازم را می خوانم. 
مــی روم صبحانــه را حاضر کنــم. تــوی ســالن را مرتب 

می کنم و بساط صبحانه را پهن می کنم. 
دیشب صدای دعوای آقا و خانم حتی تا توی پستوی 
من می آمد. نمی دانم تا چه ســاعتی بحث می کردند. 
ولی امروز خدا باید به من رحم می کرد. سرهنگ بعد از 
دعوا با زنش تا چند روز دق دلی اش را سر زمین و زمان 
خالی می کنــد. کســی از پله ها پایین می آیــد. می دانم 

سرهنگ نیست.
sooremehr.ir :منبع   

آفرت
ین مسافر   آخر

معرفی فیلم

معرفی اپلیکیشن

مستند آخرین مسافر روایت زندگی سردار حاج رحیم کابلی، از 
زبان چند تن از اعضای خانواده، دوستان و هم رزمان شهید است. 

در این مستند که تصاویر آرشیوی از شهید در آن به نمایش درآمده است، 
فعالیت های ایشــان را از زمان انقلاب و دوران دفاع مقــدس تا حضور در 
ســفرهای راهیان نور برای روایــت روزهای پرفرازونشــیب و فعالیت های 
فرهنگی در مساجد و پایگاه های بســیج و سپس رسیدن به درجه رفیع 

شهادت در جبهه های نبرد حق علیه باطل را نشان می دهد.
حاج رحیم کابلی، ســال ۱342 در خانواده ای ســنی مذهب متولد شد. 
ایشان در دوران دفاع مقدس فرمانده گروهان 2۵ کربلا بود و در سال های 
بعد از جنگ به فعالیت های فرهنگی و روایت روزهای جنگ پرداخت. با 
پیدایش گروه تروریستی داعش و رسیدن داعش به نزدیکی مرزهای ایران، 
حاج رحیم دوباره لباس رزم به تن کرد. سرانجام در ۱۷ اردیبهشت ۱39۷، با 
زبان روزه در خان طومان سوریه به یاران شهیدش پیوست. پیکر ایشان و 
دیگر شهدای خان طومان سال ها مفقود بود تا اینکه بعد از نابودی هسته 

اصلی داعش، پیکر این شهدا تفحص شده و یکی یکی به وطن برگشت.
ammaryar.ir :منبع  

این برنامه به کمک هوش مصنوعی در کنار والدین است تا در 
کثر توانایی های  دوران طلایی رشــد یعنی تولد تا چهارسالگی، حدا

یک کودک شکوفا شود.
سرگرم کردن کودک در عین توجه ویژه به رشد اواز مهم ترین دغدغه های 
والدین است. روموکو با تکیه بر آخرین یافته های علمی در زمینه رشد مغز 

و توسعه کودک، به شما کمک می کند این هدف را با بازی دنبال کنید.
با نصب روموکو به موارد زیر دسترسی خواهید داشت:

برنامه شخصی سازی شــده روزانه: بــا اســتفاده از فناوری های هوش 
مصنوعی، روموکو برنامه ای منحصربه فرد برای کودک شما ارائه می دهد 

که شامل فعالیت ها و بازی های علمی و سرگرم کننده است.
دسترسی به هزاران بازی و فعالیت: این بازی ها که توسط متخصصان 

طراحی شده اند، به رشد توانمندی های کودک کمک می کنند.
اطمینان از رشــد متــوازن: با روموکــو، والدین هر روز شــاهد پیشــرفت و 
گر کودک  شــکوفایی کودک خود در زمینه های مختلف خواهند بــود و ا
در حوزه ای نیاز به توجه بیشــتر داشــته باشــد، هوش مصنوعی روموکو 

بازی های هدفمند را در راستای تقویت آن توانمندی پیشنهاد  می کند.
پرسش از مشاور: کاربران ویژه روموکو، امکان پرسش از کارشناسان حوزه 

کودک و دریافت پاسخ در کمتر از 24 ساعت را دارند.
آشنایی با نیازهای کودک: دریافت اطلاعات هفتگی یا ماهانه )متناسب با 
سن کودک(، شامل نکات کلیدی و موارد قابل پیگیری در تعامل با کودک، 

به صورت هوشمند در اختیار کاربران ویژه خواهد بود.
cafebazaar.ir :منبع  

        کارگردان:   محمدرضا حسین پور

تهیه کننده:    مؤسسه       

 فرهنگی هنری اندیشه شهید آوینی
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را رها کرد تا به قول خودش به »حاصل آموخته هایش« برسد.
سیمای  نورانیت،  و  نشاط  هرلحظه  و  بود  نزدیک  اعزام  روز 
آرام محمدمهدی را دلنشین تر می کرد. او علت رفتنش را به مادر 
ولایت مدارش اینگونه گفته بود: نمی توانم در کنار همسر و فرزندانم باشم 
درحالی که در مقابل چشم کودکان سوریه و عراق، والدینشان سربریده 
می شوند؛ آموخته های من از اسلام و تحصیل دروس حوزوی چنین 

اجازه ای به من نمی دهد.
دانش آموخته مکتب فاطمی به نیابت از رهبر فرزانه و مجاهد انقلاب، 
ک اهل بیت )ع( راهی جبهه های نبرد علیه  برای دفاع از حریم پا

گروه های تکفیری آمریکایی شد.
 وی سرانجام در شامگاه دوشنبه 3۱ فروردین ۱394، مصادف با اول ماه 
رجب میلاد امام محمدباقر )ع( همراه با دیگر مجاهدان تیپ فاطمیون 
با شعار )کلنا عباسک یا زینب( در منطقه بصری الحریر استان درعای 

سوریه به آرزوی دیرینه اش رسید و جامه فاخر شهادت را بر تن کرد.
www.abrobad.net :منبع   

یه خبری »شرکت فولاد مبارکه اصفهان« نشر
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